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آیت الله سید حسن خمینی: 

حرفمردمراگوشکنیم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

مجوزفعالیتبههیچواحدآلایندهایدادهنمیشود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

اجلاسیهشهدایجهادسازندگیپنجشنبه۱۹آبانبرگزارمیشود
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مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد:

لزومتوجهبهظرفیتمساجدوهیئتهای
مذهبیدرتولیدواشتغالآفرینی
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استاندارقم مطرح کرد؛

رفعموانعقانونیبرخیکلانپروژههایراکد

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به نقش 
مساجد و هیئتهای مذهبی در رونق تولید و اشتغال آفرینی، 
گفت: در اولین قدم مساجد می توانند با استفاده از ظرفیت 

نمازگزاران در راستای تحقق و فرهنگ سازی شعار سال گام 
مهمی بردارند. ،وحید وزیری راد در نخستین کارگاه تجربه 
نگاری و مهارت افزایی مشاغل خانگی هیئات مذهبی قم با 

راهی جز حرکت دموکراتیک نداریم
اداره  روش  عقلانی ترین  اینکه  بر  تأکید  با  امام  یادگار 
کشور، »دموکراسی اکثریت محور« است، گفت: اگر کسانی 
سالم  سادۀ  رقابت  این  وارد  جامعه  از  بخشی  نمی گذارند 

و  است  عقلانیت  از  دور  به  کارشان  بشوند،  انتخابات  در 
اکثریت  حاکمیت  و  دموکراسی  جایگزین  را  دیگری  روش 
مردم کرده اند. با فرصت ندادن به بخش هایی از جامعه در 

دوطلای جام جهانی کشتی فرنگی درویترین افتخارات ورزش قم ؛

درخششدوفرنگیکارقمیدرمسابقاتجهانی
درخشش دو کشتی گیر استان قم در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران مدال طلای جام جهانی 2022 
این رشته پرافتخار را برای ورزش قم به ارمغان آورد.  براساس این گزارش ، رقابت های 2022 جام جهانی کشتی فرنگی 
به میزبانی کشور آذربایجان در حالی به انجام رسید که امیر عبدی و مهدی جواهری نماینده های کشتی قم در ترکیب 
تیم اعزامی بزرگسالان ایران بودند و تیم ایران با عبور فرنگی کاران قمی قهرمان این پیکارها شد. در فینال این دوره 
از رقابت ها تیم جوان و پرانگیزه ایران رقابتی نزدیک و نفس گیر با تیم آذربایجان داشــت و با وجود تســاوی 5 بر 5 این 
تیم ایران بود که با امتیاز مثبت 21 بر 19 از سد تیم آذربایجان گذشت و با فرنگی کاران قمی خود روی سکوی نخست 
جام جهانی جای گرفت. در این رقابت ها تیم منتخب ستارگان جهان نیز حضور داشت که در مسابقه رده بندی بعد از 

6تساوی پنج بر پنج، با امتیاز مثبت 22 به 19 مقابل تیم ترکیه به پیروزی رسید و عنوان سوم را از آن خود کرد.

چرایینزدیکترشدن
ایرانبهروسیه

شاید یکی از راهکارها برای اینکه ایران بتواند فشارهای وارده  
در ارتباط با موضوع پهپادها را کاهش دهد این است که به خواست آمریکا تن بدهد و اگر نمی 
خواهد این کار را انجام بدهد باید زمینه مقاومت را در ابعاد مختلف در کشور افزایش دهد از 
جمله اینکه اقدام به بهبود وضعیت اقتصادی کند. به مطالبات مردم توجه جدی تری کند و 
سرمایه  اجتماعی خود در کشور را از این طریق افزایش دهد. باید به این موضوع اشاره کرد 
که آمریکا از اینکه ایران به روسیه نزدیک شده ناراحت است ولی به این موضوع توجه ندارد که 
خودش یکی از عواملی بود که باعث شد ایران هر چه بیشتر به روسیه نزدیک شود. آمریکا با 
اعمال برخی از سیاست ها باعث شد که رابطه ایران با غرب مسدود شود و در همین راستا ایران 
مجبور شد که به کشورهایی چون روسیه و چین نزدیکتر شود و با توجه به این فشارها ایران گزینه 
دیگری نداشت. دو کشور ایران و روسیه در چارچوب روابط بین الملل و عرف موجود می توانند 
با یکدیگر ارتباط داشته باشند و این روابط را بر اساس منافع ملی خود تنظیم کنند. در مورد 
همکاری های نظامی نیز تا زمانی که این موضوع منجر به نقض حقوق بین الملل از جمله نقض 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل نشود موردی ندارد و در موضوع فروش پهپادهای 
ایران به روسیه نیز اینکه آیا این موضوع ناقض قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل هست یا نه؟ 
باید بررسی های بیشتری صورت بگیرد و کارشناسان حقوق بین الملل نظر دهند. این موضوع 
که آمریکا جهان را بر اساس منافع ملی خود به دو قسم تقسیم کرده و آن را با ما یا علیه ما تقسیم 
بندی می کند یک واقعیت است بنابراین هر کاری که ایران بخواهد انجام دهد که ممکن است 
در چارچوب منافع آمریکا نباشد با همین فشارها مواجه خواهیم شد. یک زمانی این فشارهای 
رسانه ای را در مورد قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین مشاهده می کردیم و اکنون در بعد وسیعتر و 
گسترده تر در زمینه همکاری های نظامی ایران و روسیه و فروش پهپاد از سوی تهران به مسکو 
مشاهده می شود . در عرصه بین الملل خرید و فروش سلاح بین کشورها یک امر معمول است 
و عموما کشورهایی که سلاح می فروشند بررسی نمی کنند که کشوری که سلاح از آنها خریده  
است ، این سلاح را در چه زمینه هایی و برای چه کاری استفاده می کند. آمریکا به عربستان 
سلاح می فروشد و ریاض از این سلاح ها در جنگ یمن استفاده می کند. با توجه به این موضوع 
آیا کسی در این زمینه به آمریکا معترض می شود و یا در عرصه بین الملل آمریکا را به خاطر این 
قضیه تحت فشار قرار می دهند؟ یا اینکه آمریکا به اسرائیلی ها سلاح می فروشد و اسرائیلی ها 
از این سلاح ها علیه مردم فلسطین استفاده می کنند، آیا در این قضیه کسی به سراغ آمریکا 
می رود؟ یا در زمان جنگ تحمیلی، آلمان سلاح شیمیایی به صدام فروخت و صدام از آن علیه 
مردم ایران استفاده کرد. آیا دولت آلمان در این زمینه مسئولیتی بر عهده گرفت؟ بنابراین ممکن 
است یک کشور به کشورهای دیگر سلاح بفروشد و کشورهای خریدار از آن در جنگ یا مانور 
استفاده کنند. از دیگر سو باید به این موضوع نیز توجه داشت که بارها ایران تاکید کرده که 
طرفدار جنگ در اوکراین نیست. یک طرف جنگ اوکراین  نیست و اگر بررسی ها نشان دهد که 
روسیه از پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین استفاده کرده است با این موضوع برخورد خواهد 

کرد و در مورد این موضوع دارای حساسیت و توجه است .
کارشناس مسائل بین الملل

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس:

بایدازفضایآزادسیاسیدردانشگاهها
حمایتوحراستکنیم

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم حمایت و حراست 
از فضای آزاد سیاسی در دانشگاه های کشور اظهار کرد: در گام نخست نباید ذهن ها و 
اقدامات به سمت دستگیری، محدود کردن، محکوم کردن و ستاره دار کردن برود بلکه باید 
جایگاه واقعی دانشگاه و دانشجو را ببینیم و اجازه دهیم که در آن فضایی توام با عقلانیت، 
اخلاق و نزاکت، گفت وگوهای سیاسی، شناختی و معرفتی در حوزه های مختلف جاری 
شود.  غلامرضا نوری قزلجه با تاکید بر اینکه دانشگاه محل گفت وگو و تضارب آراست، گفت: 
مسئولانی که درباره برخورد با دانشجویان تصمیم گیری می کنند حتماً باید توجه داشته 
باشند که دانشگاه محل گفت وگو و تضارب آراست؛ چه آنهایی که در دانشگاه ها در حال 
انجام گفت وگو با یکدیگر هستند و چه آنهایی که بیرون از دانشگاه هستند و می خواهند در 
حوزه های انتظامی و قضایی اقداماتی را انجام دهند، باید حتماً قداست دانشگاه را مورد 
توجه قرار دهند. وی با بیان اینکه »باید در برخورد با دانشگاه ها این موضوع ملکه ذهن ما 
باشد که دانشجو فعال ترین قشر و عنصر در جامعه است«، اظهار کرد: دانشجو ذهن پویا، 
فعال و جست وجوگری دارد و می خواهد سوالاتش را مطرح و برای آنها جواب پیدا کند؛ او 
اصول و مبانی را با آنچه در جامعه اتفاق می افتد تطبیق می دهد و پرسش هایی که از این 

تطابق برایش پیش می آید را مطرح می کند.

امیرعلی ابوالفتح*

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

بازگرداندن۳میلیونیوانبهبانکشاکی
درقم

مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از تعزیر میلیاردی یک شرکت بازرگانی و بازگرداندن ۳ 
میلیون یوان چین به بانک شاکی در استان خبر داد. 

مهدی ریاضی مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: پیرو گزارش اداره حقوقی 
و وصول مطالبات معوق سرپرستی بانک سپه استان مبنی بر عدم ایفای تعهدات ارزی 
یک شرکت بازرگانی به ارزش مبلغ ۱۳۶,۲۵۷,۳۶۹,۷۹۷ ریال، پرونده ای در این رابطه 

تشکیل و برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال شد.
او افزود: با تشکیل پرونده، شعبه اول تجدیدنظر تعزیرات حکومتی قم پس از بررسی 
محتویات پرونده، با توجه به عدم ارائه لایحه دفاعیه موثر و همچنین ارسال جوابیه 
اظهارنظر کارشناسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مبنی بر اینکه کالا های 
موضوع ثبت سفارش توسط شرکت مذکور وارد کشور نشده است، شرکت خاطی را 
علاوه بر اعاده ۳ میلیون و ۳۰۲ هزار یوان چین به بانک شاکی، به پرداخت مبلغ ۱۵ 
میلیارد و ۹۷۴ میلیون و ۶۴۶ هزار و ۲۵۴ ریال جزای نقدی )معادل تفاوت نرخ ارز با 
نرخ رایج ریالی در بازار( در حق صندوق دولت محکوم کرد. مهدی ریاضی در خاتمه 
افزود: این پرونده پس از انجام مراحل قانونی به واحد اجرای احکام تعزیرات حکومتی 

قم ارسال و میزان جریمه رای صادره وصول و پرونده مختومه شد.
 

متفاوت ترین رونمایی از یک کتاب؛

"رُمانیکهدرزندان"رونماییشد
به مناسبت چهلمین سالگرد شهید ابوالفضل صفایی و در ادامه برنامه های کنگره 
۶۰۹۰ شهید استان قم، از کتاب رُمان »خوش به حال میرزا« که بر اساس زندگی حُرّ 
دفاع مقدس شهید ابوالفضل صفایی به رشته تحریر درآمده است، ۱۶ آبان ماه در زندان 

مرکزی قم رونمایی شد. 
این مراسم با حضور زندانیان و تعدادی از مسئولین مختلف دستگاه های استانی، 
شهری و نظامی، مسئولین زندان مرکزی قم، سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی 
قم و همچنین با حضور اعضا کنگره ۶۰۹۰ شهید استان قم، سردار موحد فرمانده 
سپاه علی بن ابی طالب )ع( استان قم و دکتر خوشگفتار دبیر کنگره شهدای استان 
قم، در زندان مرکزی قم برگزار شد و گروه سرود زندانیان به سرود خوانی پرداختند و 
سیداحمد علوی در رثای شهدا اشعاری را قرائت کرد و محمد جواد احمدی دقایقی 

را به مداحی پرداخت.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

شاعرانومداحانمحاصرهتبلیغاتیدشمنرابشکنند
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: شاعران و مداحان ظرفیت بسیاری 
دارند که می توانند واقعیات کشور را به خوبی روایت کنند تا بخشی از محاصره 

تبلیغاتی دشمن شکسته شود.
حجت الاسلام و المسلمین مرتضی شعبان زاده شامگاه یکشنبه در »سوگواره 
حادثه  در  هموطنان  از  جمعی  شهادت  مناسبت  به  که  حرم«  شهیدان  شعر 
تروریستی حرم احمد بن موسی )ع( که در سالن اداره کل تبلیغات اسلامی استان 
قم برگزار شد اظهار داشت: امروز کشور از جوانب مختلف مورد محاصره تبلیغاتی 
است و دشمنان در این راستا با بهره گیری از ابزار هنر، خبر، جریان اطلاع رسانی و 

شبکه های اجتماعی تلاش می کنند تا واقعیات را وارونه نشان دهند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم ابراز داشت: تاکید رهبر معظم انقلاب بر 
موضوع جهاد تبیین به این دلیل است که این محاصره شکسته شود که اگر نتوانیم 
این محاصره را بشکنیم در این صورت دشمن روایت خود را که آکنده به دروغ است 

به جامعه القا می کند.
حجت الاسلام شعبان زاده عنوان داشت: شاعران و مداحان ظرفیت بسیاری 
دارند که می توانند واقعیات کشور را به خوبی روایت کنند تا بخشی از این محاصره 
تبلیغاتی شکسته شود و شاعران و مداحان باید با قوت در عرصه دفاع از انقلاب 

اسلامی به میدان بیایند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تصریح کرد: اگر ظرفیت نیروهای جبهه 
انقلاب هم افزا شود در راستای منویات رهبر معظم انقلاب می توانیم به بسیاری از 

سوالات و ابهامات و روایت های غلط دشمنان غلبه کنیم.
زمینه  انقلاب  جریان  از  جدید  دوره  در  افزود:  زاده  شعبان  الاسلام  حجت 
یکپارچگی نیروهای جبهه انقلاب بیش از سایر برهه ها فراهم شده و امروز سپاه، 
سازمان تبلیغات اسلامی و آموزش و پرورش در کنار هم هستند و شبکه جریان 

ولایی را باید هم افزا کرد.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد: قدرتی که بیان شاعران متعهد 
و انقلابی و آئینی دارد کم نظیر است و باید در دفاع از انقلاب اسلامی قدرتمند 

ظاهر شد.

 زمان خرید ، تحویل و بازگشایی اسناد و پاکات مناقصه تهیه ،ساخت،نصب و رنگ آمیزی پایه و لوله هندریل پروژه 
تقاطع غیر همسطح بلوار امام رضا)ع( با بلوار شهدای روحانیت را بشرح ذیل تمدید و اصلاح برآورد می نماید.

مهلت خرید اسناد :  1401/08/23 
مهلت تحویل اسناد: 1401/08/23 

زمان بازگشایی پاکات قیمت: 1401/08/24 ساعت 14
*مبلغ  برآورد اولیه مناقصه هندریل به ۲۵.۷۴۶.۰۰۰.۰۰۰ ریال و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه فوق به 

۱.۲۹۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال تغییر و اصلاح می گردد.
سایر شرایط هر دو مناقصه بدون تغییر و تابع آگهی های قبلی می باشد  و متقاضیان می توانند جهت دریافت 
اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان به آدرس قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش 
عابدی نهم ساختمان شهرداری منطقه ۳ طبقه سوم و یا با شماره تلفن ۳۶۶۶۲۲۵۱-۰۲۵ داخلی ۶۳8۱-۶۳8۰ 

تماس حاصل فرمایند .
روابطعمومیسازمانتوسعهوعمرانقم

آگهیاصلاحیوتمدیدمناقصهعمومی

سازمان توسعه و عمران قم

شناسهآگهی:1407350

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده )نوبت اول(
شرکت صندوق غیردولتی پژوهش و فناوری کریمه 

استان قم )سهامی خاص(
به شماره ثبت ۱۳۳۱۲ و شناسه ملی ۱۴۰۰۴۷۳8۱۶۵

قانونی  نمایندگان  یا  و  سهامداران  کلیه  از  وسیله  بدین 
آنها دعوت می گردد در جلسه مجمع عمومی عادی بطور 
 10:00 ساعت   1401/09/17 تاریخ  در  که  فوق العاده 
شهرستان  قم،  استان  به  شرکت  قانونی  محل  در  صبح 
قم، بخش مرکزی، شهر قم، پردیسان، بلوار شهیدحسین 
مولوي، پلاك ۰، پارک علم و فناوری قم، بلوك ۳، طبقه۱، 
گردد  می  برگزار   ، پستی ۳۷۴۹۱۱۳۵۶۱  کد   ،  ۱ واحد 

حضور به هم رسانید .
که  مواردی  سایر  و  بازرسان  انتخاب   : جلسه  دستور 
عمومی  مجمع  صلاحیت  در  آن  مورد  در  تصمیم گیری 

عادی بطور فوق العاده می باشد.
  دعوت کننده : هیئت مدیره 

  

در  موفق  شهرهای  از  الگوگیری  لزوم  بر  قم  استانداری  فنی  امور  مدیرکل 
حوزه بافت تاریخی تاکید کرد.  عباس صادقیان در گفت وگویی، با اشاره به 
اینکه بافت تاریخی یک بافت با اهمیت است، اظهار کرد: بافت تاریخی یک 
تمام  اینکه  بیان  با  وی  باشد.  شهر  آن  هویت  و  تمدن  بیانگر  می تواند  شهر 
کرد:  مطرح  هستند،  واقف  تاریخی  بافت  اهمیت  بر  مرتبط  سازمان های 
اختلافاتی که گاها در این حوزه به وجود می آید در موضوع نحوه اجرای طرح ها 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از آغاز به کار کنترل مکانیزه خودروهای 
فاقد معاینه فنی در قم خبر داد و گفت: در حال حاضر دوربین های مرکز شهر به 
سامانه سیمفا متصل شده و خودروهای فاقد معاینه فنی اخطار دریافت می کنند و 
به زودی تمام دوربین های سطح شهر به این سامانه متصل خواهند شد.  مسعود 
طبیبی روز دوشنبه در حاشیه آغاز به کار طرح اعمال قانون خودروهای فاقد 
معاینه فنی، با اشاره به اهمیت استفاده از سامانه های هوشمند در ایمن سازی و 

مدیرکل امور فنی استانداری قم تاکید کرد؛
لزومالگوگیریازشهرهایموفقدرحوزهبافتتاریخی

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:
آغازبهکارکنترلمکانیزهخودروهایفاقدمعاینهفنی
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مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم هشدارداد:

4۲۰ هزارهکتارازاراضی ملی قم درآستانه بیابانی شدن 
اعتبارات اختصاص یافته برای بیابان زایی جوابگو نیست
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گفتوگوبامعترضان
ازموضعقدرت

ناآرامی های اخیر در کشور نواصولگرایان را در شوک 
فرو برد. از این رو آنان که پیش از این هرگونه پیشنهاد 

گفت وگو و آشتی ملی را به شدت رد می کردند، به ناگاه خواستار گفت وگو شدند 
و این امر با سرعت در دانشگاه های کشور از سوی بعضی روسای دانشگاه ها و 
نیز برخی مقامات دولتی دنبال شد که تقریبا ناکام ماند . اما دلیل این ناکامی چه 
بود؟ چه امروز این اعتراضات فروکش کند یا باز هم ادامه یابد، بالاخره گفت وگو 
با توجه به تکثر گروه ها در ملت ها، بی تردید یک نیاز جدی است و انسداد آن 
در نهایت، حکومت ها را با چالش های جدی مانند آنچه با آن روبه رو هستیم، 
مواجه می کند. پس شایسته است تا زمان از دست نرفته فضای آزاد گفت وگو 
شکل بگیرد، اما شکل گیری این فضا، نیازمند پیش نیازهایی است که بدون آن 
ها اساسا گفت وگو شکل نگرفته یا در صورت شکل گیری، تنها جدلی بی حاصل، 

نتیجه آن خواهد بود.
نخستین پیش نیاز یک گفت و گو، قبول گوش کردن به سخنان طرف مقابل 
است. ناتوانی در گوش کردن، گفت و گو را منتهی به سوء تفاهم بیشتر می کند. 
دومین پیش نیاز گفت و گو، مسئله مداری و خروج از خودمداری است. از منظر 
سیاسی این موضوع بسیار دشوار است. ما همه عاشق حرف های خودمان 
هستیم، آنگونه که سخنان دیگران اغلب مشحون از حماقت و بی سوادی جلوه 
می کند. از آن جا که دنبال حل مساله نیستیم، و خود را تبلور حق می دانیم، از 
این رو نیازمند گوش فرادادن به دیگری نیز نیستیم. دیدگاه های کلان ایدنولوژیک 
بر ما ثابت کرده که دیگری مزخرف می گوید، این موضوع در دیدگاه های تندروها 
نسبت میانه روها مشحون است. از منظر تندروها بسیار مبرهن است که میانه روها 

مزخرف می گویند و آنان هستند که از کلامشان جواهر می بارد.
از این منظر به سومین پیش نیاز می رسم. ابتدا همه برای اظهار نظرشان، در 
امنیت باشند به نحوی که امنیت بعد از آزادی بیان نیز تامین شده باشد. پیامد آن 
رفتن به سوی مذاکره و گفت و گو از پیش اندیشیده شده است. بر اساس گفت و 
گوی از پیش اندیشیده شده، مسایل قبل از رفتن به میدان گفت و گوی سیاست، 
آخرین دیدگاه ها توسط نیروهای گفت و گو کننده، مورد بررسی واقع شده، تا در 

خلال گفت و گو محتوای مورد اختلاف به درستی به مخاطب منتقل شود.
علاوه بر پیش نیازها گفت و گو به ویژه گفت و گوی سیاسی نیازمند چند شرط 
اساسی است: ابتدا باید توجه کرد حتما نمایندگان گروه های دارای اختلاف در 
گفت و گو شرکت داشته باشند. برای مثال در جلسه سخنگو با دانشجویان در 
دانشگاه خواجه نصیر با آن که سخنگوی دولت، هم صدا با دانشجویان شعار زن 
زندگی آزادی سر می داد، اما او در این باره، با نماینده دانشجویان، یعنی یک طرف 
اختلاف، در باره حجاب گفت و گویی صورت نداد. آیا سخنگوی محترم دولت 
می تواند مدعی گفت و گو باشد، اما موضوع آن را بدون در نظر گرفتن مساله مابه 

الاختلاف، تعیین کند.
دومین شرط یک گفت گوی پویا و سالم، آمادگی دو طرف برای رسیدن به 
دستیابی به فهم دقیقی از دیدگاه های طرف مقابل است. صحبت به قصد 
توافق، نیازمند اقناع است، و این امر در حوزه سیاسی به ویژه آن جا که مربو ط به 
حقانیت عقیده و استراتژی است به سختی صورت می پذیرد. در جلسات اخیر با 
دانشجویان، به طور کامل مشخص بود که روسای دانشگاه ها و سخنگو، با هدف 
اقناع دانشجویان، وارد میدان گفت و گو شده اند. طبیعی است چنین رویکردی با 

مقاومت مخاطب روبرو می شود.
سومین شرط یک گفت و گوی موفق ، احترام طرفین در درجه نخست به اصل 
گفت وگو، و سپس به یکدیگر است. در گفت و گوی اخیر، شاید مهمترین عامل 
شکست، گفت و گو، عدم احترام همراه بود وقتی از قبل اعلام شده که دانشجویان 

عده ای فریب خورده هستند.
و اما چهارمین شرط، شامل شکل گفت وگوست که حتما باید میان دو طرف 
برگزار شود به نحوی که دو طرف، از سوی گروهای مرجع خود به رسمیت شناحته 
شده ، مجاز و مختار باشند با طرف مقابل به تفاهم برسند. در جریان نشست های 
دانشگاهی اخیر مشاهده می کنیم یک طرف در جایگاه برتر و بیشتر جلسه را 
جلسه وعظ و خطابه می بیند، و دانشجویان هم بدون توجه به میزان وزن خواسته 
خود در میان هم صنفی هایش ، جلسه گفت و گو بیش از آن که به قصد گفت و گو 
و تفاهم باشد، به قصد برگزاری مراسمی بود که باید برگزار می شد و در این میان، 
تقش تبلیغاتی اش پر رنگ تر از نقش مفاهمه اش بود، به همین دلیل از سوی 

دانشجویان معترض قبول واقع نشد.
البته در تمام موارد می توان دانشجویان را مورد نقد قرار داد، اما منصفانه تر آن 
است که بگوییم آن ها اغلب مورد توهین قرار گرفتند و سپس از آن ها خواسته شد، 
گفت و گو کنند. از این رو باید گفت اعمال چنین روشی، بدون جبران توهین های 

به عمل آمده، امکانپذیر نخواهد بود.
*روزنامه نگار

دبیرشورای عالی انقلاب فرهنگی:

بایدماهیتنسلجدیدرابفهمیم
 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت:باید ماهیت نسل جدید را بفهمیم، 
متأسفانه در دوران کرونا ۲8 ماه آموزش و پرورش حضوری را تعطیل کردیم و برای 

آموزش مجازی، فرزندانمان را در اینترنت رها کردیم.
سعیدرضا عاملی دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، در دیدار با جمعی از 
نخبگان اظهار کرد: برای موفقیت در امور اجتماعی پیوستگی در تجربه خیلی 
نیازمند به توجه به آن داریم، ادامه  از چیزهایی که ما  مهم است. شاید یکی 

پیداکردن تجربه ها و تبدیل آن به رویه های درست است.
وی افزود: خوشبختانه در رهبری نظام این پیوستگی را شاهد هستیم. مؤسس 
انقلاب اسلامی که امام خمینی )ره( بودند با سابقه مبارزه طولانی از خرداد ۴۲ 
و حتی قبل از آن شروع شد و به پیروزی انقلاب اسلامی و پس از آن رسید. بعد 
از امام خمینی )ره( نیز این رهبری عظیم، حکیمانه، الهی، خالی از نفسانیات و 
جهت گیری خودخواهانه، پر از حکمت و تدبیر به آیت الله خامنه ای منتقل شد. 
رهبری حکیم انقلاب نیز این مسیر را با همان راه و نگاه امام بزرگوار ادامه دادند؛ 
بنابراین تراکم نظام ارزش آفرینی در مدیریت کلان کشور مشاهده می شود، اکنون 
میراث ۴۳ ساله ای داریم که به میراث بزرگ برای انقلاب و تبدیل به زنجیره ارزش 

شده است.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: این مسیر از آغاز همواره دشمنانی 
داشته و تا امروز این دشمنی ها ادامه پیدا کرده است. شاید یکی از کسانی که 
همواره به مفهوم »دشمن« تاکید کرده، رهبر معظم انقلاب بوده اند و در بیاناتشان 
می گویند افراد می پرسند که چرا اینقدر از دشمن صحبت می کنید، دشمن عوامل 

مختلفی دارد و نباید دشمن را دست کم گرفت.
وی با اشاره به موضوع جهانی شدن بیان کرد: جهانی شدن معکوس برای 
دشمن خیلی مهم است چراکه جهانی شدن بر پایه ارزش های امریکایی و بر محور 
استثناهای امریکایی ایجاد شده است. نحوه نگارش تاریخ و مدیریت جهان نیز بر 
این اساس تنظیم شده است، یعنی مدیریت تک سویه و استکباری جهان، البته 
شکل ها عوض می شود ولی ماهیت یکسان است؛ لذا اگر جریانی معکوس این 
نظام حاکم بر جهان باشد، مسأله پیدا می کنند و دشمنی های با جمهوری اسلامی 

ایران از باب جلوگیری رشد هنجارشکنی نسبت به نظام سلطه آمریکاست.
عاملی بیان کرد: ما در نحوه مدیریت اجتماعی با پیچیدگی هایی مواجه شدیم. 
این دنیا در مسیر تغییر است در مسئله انتقال جهانی، همه می دانند که جهان در 
حال تغییر است اما کسی نمی تواند مشخصه های تغییر را به طور قطعی برجسته 

کند، لذا با بیانات کلی در دوره انتقال این دوران را سپری می کنیم.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به ظهور دوران پسا تجدد گفت: 
مشخصه این دوران بی قاعدگی است. طرفداران این تفکر بی قاعدگی و متفاوت 
بودن را اصل می دانند و ریشه این تفکر در استقلال گرایی فردی است که بحث 
»کسی بودن« در آن پررنگ است. در این دوران نظام نخبگی به هم خورده چراکه 
در نظام پسامدرن معتقدند که همه نخبه هستند. دلیل امر میدان پیدا شدن برای 

کنش گری فردی از طریق حضور در فضای ۶ میلیاردی کاربران اینترنت است.

اخبار

معاون ستاد کل نیروهای مسلح:

انسجامداخلیدرمقابلهباجنگترکیبی
دشمنضروریاست

معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح گفت: دشمن با انسجام 
و در قالب جنگ ترکیبی به دنبال نفوذ در کشور است و مقابله ما با این جنگ نیز باید از 

حالت جزیره ای خارج و منسجم شود. 
سردار ابوالفضل شکارچی روز دوشنبه در نشست هم اندیشی مدیران و نخبگان رسانه 
استان بوشهر افزود: نفوذ دشمن به کشور در نتیجه تفرقه و اختلاف میان گروه های 
داخلی رخ می دهد، اما اینکه چرا باید این اختلاف وجود داشته باشد؟ سئوالی است 

که باید پاسخ داده شود.
وی اضافه کرد: اینکه عده ای در کشور از رابطه با آمریکا می گویند هنوز به ماهیت های 

متجاوزگرانه آن آگاهی ندارند در حالی که ماهیت آمریکا چپاول کشورهاست. 
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح گفت: دلیل دشمنی 
آمریکایی ها و جهان غرب با جمهوری اسلامی، روحیه حمایت ایران از مستضعفان 

جهان و زیر بار زور نرفتن است.  
وی افزود: رهبر معظم انقلاب جهاد تببین را به عنوان یک امر واجب عنوان کرده و  
نیاز است رسانه ها به عنوان افسران جنگ نرم، دستاوردهای نظام را رسانه ای و تشریح 
کنند و اگر در این فضای غبارآلود، رسانه های داخلی حق را تشخیص ندهند مسیر را گم 

و در زمین دشمن بازی خواهند کرد.
شکارچی ادامه داد: رسانه برنده و در عین حال موثرترین ابزار دشمن در جنگ 
ترکیبی است و یک خطای استراتژیک و راهبردی از سوی رسانه های داخلی می تواند 

خسارت های جبران ناپذیری بر کشور وارد کند.
 معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح گفت: رسانه های استان 
بوشهر با وجود سلیقه های مختلف سیاسی، ضمن اتحاد و همبستگی در مسیر 

انقلاب، دارای قدرت تشخیص حق از باطل هستند که مایه افتخار است.
وی یادآور شد: استان بوشهر به دلیل شرایط خاص خود، همیشه مورد طمع دشمنان 

ایران و انقلاب بوده اما در سایه همدلی و وحدت همیشه موفق عمل کرده است.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح گفت: مشکلی که بخشی 
از رسانه های کشور به شکل عام گرفتار آن هستند ضعف در پیش بینی رخدادهاست.

وی یادآور شد: دشمن برای آینده در حال برنامه ریزی برای ضربه زدن به انقلاب است 
در حالی که به دلیل ضعف ساختاری در قدرت پیش بینی بخشی از رسانه ها، آنها    
نمی توانند پیش بینی مناسب و اقدام موثری به خرج دهند.  شکارچی گفت: دشمن 
در بخش جنگ نرم امیدوار شده که می تواند به جمهوری اسلامی ایران ضربه وارد کند 
در حالی که نیاز است رسانه ها، این امید را به یاس تبدیل کنند. وی تاکید کرد: در 
صورت تعلل رسانه ها، کمترین خسارتی که دشمن می تواند به نظام اسلامی وارد کند، 

گرفتن حمایت جوانان و مردم به عنوان پشتوانه نظام،  از این نظام است.
  

وزیر اقتصاد :

اقتصادکشورتاپایانایندولتازبودجه
نفتیرهامیشود

وزیر اقتصاد با بیان اینکه مالیات ستانی از شیوه های سنتی، ناکارآمد و پرفساد عبور 
کرده افزود: اقتصاد کشور تا پایان دولت سیزدهم، وارد فصلی جدید از مالیات ستانی 

و رها از بودجه نفتی شود.
دکتر سید احسان خاندوزی طی سخنانی در نشست مشترک اعضای کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با مسئولان سازمان امور مالیاتی، قول داد، 
اقتصاد کشور تا پایان فعالیت دولت سیزدهم، وارد فصلی جدید از دوران مالیات ستانی 

و رهایی از بودجه مبتنی بر نفت خواهد شد.
خاندوزی برگزاری این گونه جلسات بین مجلس شورای اسلامی با سازمان امور 
مالیاتی به عنوان سازمانی که بسیار با مسئله بودجه ریزی مرتبط است را دارای تأثیرات 

بسیار مثبت و مهمی برای نظام بودجه ریزی کشور خواند.
و  بودجه  و  برنامه  نمایندگان عضو کمیسیون  از  با طرح درخواست  اقتصاد  وزیر 
محاسبات مجلس برای کمک به پیشبرد و تداوم تحولی که از سال گذشته در بودجه 
نویسی شروع شده است، گفت: ما تلاش کرده ایم، مبتنی بر اعداد و ارقام و مستندات، 
نشان دهیم، سازمان امور مالیاتی به معنای واقعی کلمه، در مسیر تحول نظام مالیاتی و 
رهایی از اقتصاد نفتی، به عنوان خواسته سال های طولانی همه شما، در حال حرکت 
است. وی با بیان اینکه این مسیر در گذشته خیلی کند طی می شد، عنوان کرد: 
خوشبختانه وقتی ما عملکرد سال اول فعالیت دولت سیزدهم را با سال پیش از آن و 
حتی سه یا چهار سال قبل تر مقایسه می کنیم، نشان دهنده این است که با سرعت 

خیلی زیادی در حوزه تامین درآمد های بودجه از مالیات در حال حرکت هستیم.
خاندوزی با بیان اینکه جماعتی هستند که خوش ندارند، دولت به درآمد های مالیاتی 
اتکاء داشته باشد، افزود: همچنین، متأسفانه یک فرهنگ دیرپا و مزمن هم در کشور 
وجود دارد که برخی فعالان اقتصادی، همواره سعی داشته اند، از پرداخت مالیات فرار 
کنند. وی یادآور شد، البته این سخن به این معنا نیست که فقط درآمد بیشتری وصول 
کنیم؛ بلکه اساسا شیوه های شناسایی و اخذ مالیات را از روش های سنتی مبتنی بر 
مواجهه های پر فساد و ناکارآمد و کاملا ممیز محور گذشته را به نوع دیگری از مالیات 

ستانی تبدیل خواهیم کرد.
 

وزیر آموزش و پرورش: 

همهفرهنگیانمشمولپرداختیمزایای
رتبهاولرتبهبندیمیشوند

وزیر آموزش و پرورش گفت: مصوب شده که همه فرهنگیان مشمول پرداختی 
مزایای رتبه اول رتبه بندی شوند تا بررسی ها در سازمان برنامه و بودجه صورت گیرد. 

یوسف نوری روز دوشنبه در حاشیه نشست تخصصی معاونان آموزش ابتدایی جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: حکم رتبه بندی ۱۳ هزار معلم پیشتر زده شده بود، براساس 
گزارشات این ماه هم حکم حدود ۱۰۰ هزار نفر صادر می شود که البته ماه آینده این 

موضوع شتاب بیشتری پیدا می کند.
وی افزود: رتبه بندی معلمان برای تعداد بسیاری انجام  می شود، در واقع با ۷۲ هزار 

بازنشسته حدود ۹۷۰ هزار نفر را شامل می شود.
راه اندازی سامانه شناسایی بازماندگان از تحصیل 

نوری درباره سامانه بازماندگان از تحصیل نیز توضیح داد: سامانه ای طراحی شده تا 
همه دانش آموزان لازم التعلیم در دوره ابتدایی و در آینده دوره متوسطه با همکاری ثبت 
احوال شناسایی کنند. وی افزود: فرزندانی که اسم آنها در ثبت احوال است و در آموزش 
و پرورش ثبت نام نکرده اند، با کدپستی شناسایی می شوند تا به چرخه تحصیل برگردند.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: برخی دانش آموزان به دلیل نارسایی های حسی 
و حرکتی امکان حضور در مدرسه را ندارند که سازمان آموزش و پرورش استثنایی 
آموزش  و  جذب  اینکه  بیان  با  نوری  کرد.  خواهند  بررسی  را  افراد  این  مشکلات 
دانش آموزان بازمانده از تحصیل با روش های مختلف صورت می گیرد، اظهار داشت: 
برای بخشی از دانش آموزان روش های ترکیبی و برای برخی دیگر به ویژه دختران 
دوره متوسطه که ازدواج کرده اند با روش های آموزش مجازی و رفع اشکال به صورت 
حضوری در روزهای پنجشنبه و جمعه انجام شود. وی خاطرنشان کرد: معاون اول 
رئیس جمهور اعلام کردند که اعتبار آموزش بازماندگان از تحصیل را مهیا می کنند 
شناسایی مهم ترین اقدام برای جذب بازماندگان از تحصیل است، امیدواریم شاهد این 

باشیم که هیچ بازمانده از تحصیلی در کشور نباشد.
 

سعید جلیلی: 

هردانشگاهیمیتواندیکدولتدرسایهباشد
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: یکی از بهترین بسترها برای بیان سخنان 
و ابراز اعتراضات دانشگاه ها هستند که افراد بیایند و در آنجا بحث و موضوعات را بررسی 

کنند و به نتیجه برسند. 
سعید جلیلی در نشست با دانشجویان دانشگاه شاهد، اظهار کرد: من بارها در جمع 
دانشجویان گفته ام که  ماموریت و حق و انتظاری که از دانشگاه می رود این است که 
یک دولت در سایه باشند. دانشگاه محلی برای ایفای چنین نقشی است که تحولات 
را دنبال کند و بر آن تاثیر بگذارد. وی افزود: اگر دانشگاه سایه به سایه تحولات کشور 
را دنبال کند و در هرکدام وسع خود را به کار بگیرند و سعی کنند آنجا که نقص و خطا 
وجود دارد اصلاح و برطرف شود، خوب است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
یادآور شد: آنجا که روند به خوبی پیش می رود هم دانشگاه ها و هم آحاد مردم باید کمک 
کنند که این روند تقویت شود و به خوبی پیش رود. دانشگاه ها باید در امر تصمیم سازی 

نقش آفرین باشند و اگر چنین شود برکات زیادی به دنبال خواهد داشت.

قضات  به  خطاب  قاضی القضات  قضائیه،  قوه  عالی  شورای  نشست  در 
رسیدگی کننده به پرونده عناصر و مسببین اصلی اغتشاشات اخیر دستورات مهمی 

صادر کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، روز دوشنبه )۱۶ آبان( طی سخنانی 
در نشست شورای عالی قوه قضائیه، ضمن قدردانی از مردم بصیر و ولایتمدار ایران 
اسلامی که در روز سیزدهم آبان روز مبارزه با استکبار جهانی با حضور حماسی 
خود در راهپیمایی های سراسر کشور غیرت دینی و ملی خود را به رخ جهانیان 
کشاندند، اظهار کرد: مردم عزیز ایران اسلامی با حضور حماسی خود در راهپیمایی 
روز سیزدهم آبان، چند موضوع و مقوله را به برجستگی هر چه تمام به منصه ظهور 
رساندند؛ که از جمله آنها می توان به پافشاری بر اقامه حق و عدل، وفاداری به 
ارزش های دینی و انقلابی، پیروی از منویات امام راحل و مقام معظم رهبری، تنفر و 

انزجار قلبی از مستکبرین عالم و در رأس آنها آمریکا، اشاره کرد.
رئیس دستگاه قضا که در راهپیمایی روز ۱۳ آبان در صفوف مردم حضور یافت و 
به صورت چهره به چهره هم با تعدادی از راهپیمایان گفتگو کرد افزود: همچنین 
مردم در جریان راهپیمایی های حماسی خود در سراسر کشور در روز سیزدهم آبان از 
تمامی نیروها و دستگاه های امنیتی خواستند تا با آشوبگران و مخلان امنیت کشور 
در میدان یک برخورد قاطع داشته باشند و هرچه زودتر عناصر و مسببین اصلی 

قضایای اخیر را شناسایی و دستگیر کنند.
برخورد قاطع با آشوبگران و مخلان امنیت کشور؛ خواسته مردم

رئیس عدلیه بیان داشت: مردم ما در همه راهپیمایی های اخیر خود از جمله 
راهپیمایی روز سیزدهم آبان این درخواست جدی را از قوه قضائیه داشتند که با 
عناصر و مسببین اصلی جنایت های صورت گرفته برخورد قاطع و سریع داشته 

باشد و محاکمه و مجازات بازدارنده آنها را مطابق با قانون، اجرایی و عملیاتی کند.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: از همان روزهای نخست قضایای اخیر مقامات 
قضائی از دستگاه های امنیتی و انتظامی خواستند تا عناصر اصلی اغتشاشات و 
آشوب ها را شناسایی، دستگیر و معرفی کنند؛ در این زمینه، توفیقات خوبی حاصل 
شده و این روند ادامه دارد؛ بر همین اساس بار دیگر تاکید می کنم عناصری که در 
قضایای اخیر مرتکب قتل و جرح دیگران شدند، با خود سلاح به همراه داشتند، 
اموال مردم را به آتش کشیدند، در نظم اجتماعی اختلال ایجاد کردند، مانع از کسب 
و کار مردم شدند، خوف ایجاد کردند و آرامش مردم را به هم زدند، هر چه زودتر 

شناسایی و به دستگاه قضائی معرفی شوند.
قاضی القضات همچنین ضمن اشاره به دستگیری و آغاز فرآیند محاکمه برخی 
عناصری که در جریان قضایای اخیر مرتکب قتل شدند، تصریح کرد: باید هر چه 
زودتر تمامی افرادی که در جریان اغتشاشات اخیر مترکب قتل شدند، شناسایی و به 

دستگاه قضائی معرفی شوند.
به مقامات ذیربط  ادامه مجدداً  اژه ای در  حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
قضائی تاکید کرد: همانطور که از روز اول گفتیم صف معترضین و افراد تحت تأثیر 
هیجانات از عناصر اصلی که دست به جنایت زده اند و دستور گرفته از دشمن 
هستند جدا است؛ لذا همکاران قضائی هر چه زودتر در راستای محاکمه و مجازات 

بازدارنده عناصر و مسببین اغتشاشات اخیر اقدام کنند.
رئیس قوه قضائیه در همین راستا به معاون اول خود و دادستان کل کشور دستور 
داد تا روند تکمیل پرونده های عناصر اصلی اغتشاشات اخیر را به صورت روزانه 
پیگری کنند و مساعدت های لازم را به مقامات ذیربط قضائی که مسئول تکمیل 

پرونده این عناصر هستند، داشته باشند.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به عیان شدن ماهیت قضایای اخیر برای تمامی 
قضات و مقامات ذیربط قضائی، به تبیین و تشریح موادی از قانون مجازات اسلامی 
و مشخصاً ماده ۲۷۹ تا ۲88 این قانون ناظر بر جرایم »محاربه«، »افسادفی الارض« 
و »بغی« و مصادیق و مجازات آنها پرداخت و در همین راستا توصیه هایی تخصصی 
را خطاب به مقامات قضائی مطرح کرد و گفت: در جریانات اخیر کسانی هستند که 
مشمول یکی از این مواد یا حتی بیش از این مواد هستند؛ قضات این موارد را با دقت 
تطبیق دهند؛ ممکن است فردی یک فعل مرتکب شده باشد که عناوین متعددی بر 
آن صدق کند؛ در اینجا هم قانون تکلیف را روشن کرده است؛ برای نمونه، کسی که 
سلاح گرم یا سرد در دست گرفته و از آن استفاده کرده و برای همراهی با دشمن یا 
به عنوان عامل دشمن، امنیت کشور را به هم زده و در محدوده ای خوف ایجاد کرده 
و در عین حال کسی را هم به قتل رسانده، این فرد را هم می توان قصاص کرد و هم 

عناوین دیگری بر آن صدق می کند.
دشمن هر اقدامی برای توقف قطار پیشرفت انقلاب بکار گرفت

رئیس عدلیه در همین راستا گفت: این موضوع روشن است که مستکبرین عالم 
یعنی آمریکا، صهیونیست ها، انگلیس و برخی دیگر با تمامی توان و با یک سری 
اقدامات ترکیبی در راستای مقابله با نظام و ضربه زدن به امنیت کشور ما، اقدام 
می کنند و پشت قضایای اخیر هستند و در داخل نیز برخی وابستگان و نفوذی های 

آنها همان منویات را با همان نیت اجرا می کنند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به سخن افرادی که در داخل 
می گویند نباید همه این قضایای اخیر را به دشمن نسبت داد، اظهار داشت: حتماً 
اشکالاتی نیز وجود دارد که دشمن بخواهد از این اشکالات سو استفاده کند و باید 
به این موضوعات رسیدگی جدی داشت اما تردید نداریم که دشمن تمامی اقدامات 
سخت و نرم و ترکیبی خود را در راستای تلاش برای متوقف کردن قطار پیشرفت 

انقلاب به کار گرفت.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به خشم و عصبانیت دشمنان از حرکات مترقی و روبه 
جلویی که در بخش های مختلف کشور از جمله دولت و عدلیه صورت گرفته است، 
گفت: دشمن به زعم باطل خود این تصور را داشت که ما در دستگاه قضائی درجا 
می زنیم اما وقتی دید که مقامات و مسئولان و کارکنان قضائی علی رغم حجم بالای 
کار و مشکلات موجود، مجاهدانه مشغول ارتقا وضعیت و خدمت رسانی به مردم 

هستند، ناامید و مأیوس شد.
حاشیه سازی های دشمن ما را از وظایف و مسئولیت های اصلی خود غافل نکند 

محسنی اژه ای در ادامه به تلاش دشمن برای ضربه زدن به دولت جمهوری 
اسلامی ایران نیز اشاره کرد و گفت: دشمن دید که دولت ما علی رغم تحریم های 
به زعم خودشان فلج کننده در حال عبور از این پیچ است و در تلاش برای گسترش 
و  انعقاد قراردادها  و  و برخی کشورهای بزرگ دنیا  با کشورهای همسایه  ارتباط 
پیمان های بلندمدت و استراتژیک با آنها است؛ این موارد برای دشمن قابل تحمل 

نیست، لذا جنگ ترکیبی خود را به کار بست و ناکام ماند.
رئیس قوه قضائیه افزود: امروز دشمن که از جنگ ترکیبی خود نیز طرفی نبسته 
است در پی آن است تا با عملیات روانی، دروغ پراکنی و ایجاد سر و صدا، تمرکز و 
حواس ما را به حواشی معطوف سازد و موجبات غافل شدن ما را از حرکت در 
مسیر پیشرفت فراهم آورد و اینگونه سبب انحراف شود؛ لذا ما امروز مکلّف هستیم 
که ماهیت قضیه را برای همگان تبیین سازیم و مراقبت کنیم تا از حرکت در مسیر 
پیشرفت و تعالی غافل نشویم و بواسطه سروصداهای دشمن ساخته حواسمان 

متوجه یک حاشیه جانبی نشود.
رئیس دستگاه قضا تاکید کرد: باید توجه کنیم که حاشیه سازی های دشمن ما را 
از وظایف و مسئولیت های اصلی خود غافل نسازد؛ ما در قوه قضائیه باید با تمام 
توان و جدیت سند تحول و تعالی را عملیاتی سازیم و در صورت نیاز نسبت به اصلاح 
آن اقدام کنیم؛ ما به هیچ وجه نباید از مردم غافل شویم و باید ارتباط خود را با مردم 

تقویت کنیم و هر چه در توان داریم به مردم خدمت کنیم.
رئیس عدلیه افزود: امروز دشمن شکست بزرگی متحمل شده و درصدد کار ایذایی 
است و ممکن است این کار ایذایی دشمن ادامه داشته باشد لذا ما نیز باید تمام تمرکز 
خود را معطوف به اجرای صحیح قوانین، خدمت به مردم، حمایت از تولیدکنندگان و 

فعالان اقتصادی، کمک به امنیت اقتصادی و رفع موانع کسب و کار کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به فرازی از بیانات اخیر مقام 
معظم رهبری ناظر بر ضرورت ایفای درست مسئولیت از سوی هر مسئولی در هر 
جایگاهی، گفت: ما نباید از وظایف اصلی و قانونی خود غافل شویم و در عین حال 
باید به دشمن نیز توجه کنیم و حتماً در این شرایط نسبت به مبارزه جدی با کسانی 
که مانع پیشرفت هستند و به امنیت و اقتصاد و تولید کشور ضربه می زنند، اهتمام 

داشته باشیم.

در جلسه مسئولان قضایی مطرح شد؛

دستوراتاژهایدررابطهبارسیدگیبهپروندهاغتشاشات

تراز  در  اداری  نظام  کامل  تحقق  جمهور  رئیس 
جمهوری اسلامی را نیازمند نگاه و نگرش تحول گرایانه 
دانست و گفت: امروز همه قبول دارند که نظام اداری 
نیازمند تحول است و در دولتی که پرچم تحول خواهی 
ساختار  و  اداری  نظام  دارد  ضرورت  برافراشته،  را 

حکمرانی متحول و متناسب سازی شود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در ادامه فرایند نظارت 
دوشنبه  اروز  صبح  اجرایی  دستگاه های  بر  ستادی 
در  و  رفت  کشور  استخدامی  و  اداری  سازمان  به 
جمع مدیران این سازمان به عنوان ششمین مقصد 
نظارت های ستادی، ضمن استماع گزارش عملکرد 
یک ساله این مجموعه راهکارها و پیشنهادات مهمی 
سازمان  این  عملکرد  کیفی  و  کمی  ارتقای  برای 
اداری  نظام  کامل  تحقق  جمهور  رئیس  کرد.  ارائه 
نگرش  و  نگاه  نیازمند  را  اسلامی  جمهوری  تراز  در 
تحول گرایانه دانست و گفت: امروز همه صاحب نظران 
حوزه مدیریت کشور، با هر سلیقه سیاسی معتقدند که 
نظام اداری ما نیازمند تحول است و در دولتی که پرچم 
تحول خواهی را برافراشته، ضرورت دارد نظام اداری و 

ساختار حکمرانی متحول و متناسب سازی شود.
بازنگری در فرآیندها لازمه تحول در نظام اداری 

کشور است
رئیسی بازنگری در فرایندها را لازمه تحول در نظام 
اداری کشور دانست و تاکید کرد: تمام مراحل تحول 
اینکه  اول  باشند،  باید دو ویژگی مهم داشته  اداری 
مبانی آن از غنا و قطعیت علمی برخوردار و قابل دفاع 

باشند و دوم اینکه عزم عملی برای اجرای آن وجود 
داشته باشد.

دستورات رئیس جمهور در راستای ارتقای 
کیفیت خدمات اداری به مردم

رئیس جمهور سازمان اداری و استخدامی کشور را 
به ارائه بهترین و با کیفیت ترین خدمات اداری به مردم 
با کمترین هزینه، سالم سازی نظام اداری، تسریع در 
نظم دهی به سازمان اداری کشور و نیز در نظر گرفتن 
دیدگاه های مردمی در نظام ارزیابی ها برای کارآمدتر 
اجرایی  دستگاه های  عملکرد  ارزیابی  شیوه  شدن 

مکلف کرد.
پیگیری و حل و فصل تراکم نیروی انسانی در برخی 
از دستگاه ها، جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی، 
عنوان  کردن  واقعی  پرداخت ها،  در  عدالت  اجرای 
پرداخت اضافه کاری، جلوگیری از ایجاد سازمان برای 
و  پاداش  نظام  اتصال  و  کارسنجی  ابزارِ  با  اشخاص 
جبران خدمت به عملکردها از دیگر ماموریت هایی بود 
که رئیس جمهور سازمان اداری و استخدامی کشور را 

مکلف به اجرای آنها کرد.
فعال تر شدن بخش اداری سازمان اداری و 

استخدامی برای افزایش بهره وری 
رئیس جمهور همچنین به اهمیت جایگاه هیئت 
کرد:  خاطرنشان  و  اشاره  اداری  تخلفات  بر  نظارت 
قانون رسیدگی به تخلفات اداری یکی از کارآمدترین 
قوانین موجود در کشور است و اعضای هیئت عالی 
نظارت بر تخلفات اداری موظفند بدون تعارف نص 

صریح این قانون را اجرا و با هرگونه تخلف اداری بدون 
اجرایی  دستگاه های  در  تا  کنند  برخورد  مسامحه 

تخلف به جرم تبدیل نشود.
رئیسی همچنین قانون ارتقای سلامت نظام اداری را 
از قوانین کاربردی دانست و بر اجرای کامل آن از طرف 
تمامی دستگاه ها و سازمان ها و پیگیری این موضوع از 

سوی سازمان اداری و استخدامی تاکید کرد.
 رئیسی همچنین از سازمان اداری و استخدامی 
و  ارتباطات  وزارت  با  همکاری  با  تا  خواست  کشور 
و  شناسایی  را  فساد  گلوگاه های  اطلاعات،  فناوری 
برای از بین بردن آنها اقدام کنند. رئیس جمهور با بیان 
اینکه در سازمان اداری و استخدامی هم بخش اداری 
و هم استخدامی باید توأمان مورد توجه قرار گیرند، 
تصریح کرد: فعال تر شدن بخش اداری این سازمان 
قطعا موجب افزایش بهره وری خواهد شد و بسیاری از 

گره های کشور را باز و مشکلات را مرتفع خواهد کرد.
ضرورت افزایش آگاهی نسبت به مسائل روز جامعه 
رئیسی در ادامه با اشاره به اهمیت وظایف و عملکرد 
و  اداری  سازمان  در  دولتی  مدیریت  آموزش  مرکز 
دستگاه های  در  آموزش  گفت:  کشور  استخدامی 
اداری یکی از ضرورت ها است و کارکنان اداری و همه 
به صورت مستمر در معرض  باید  سطوح مدیریتی 
آموزش آیین نامه ها، دستورالعمل ها، قوانین، مصادیق 
تخلفات و همچنین افزایش آگاهی و دریافت تحلیل 
قالب جهاد  در  روز جامعه  به مسائل  درست نسبت 

تبیین و بصیرت افزایی قرار گیرند.

رئیس جمهور:

باهرگونهتخلفاداریبدونمسامحهبرخوردشود

 رئیس مجلس گفت: در تدوین و اجرای برنامه هفتم تمامی موضوعات کشور باید 
خانواده محور باشد و سیاست های آموزشی و تربیتی با نگاه به خانواده، تدوین شود 

و مورد توجه قرار گیرد.
در نشست مشترک محمد باقری قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی و تعدادی از 
وزرا و نمایندگان مجلس مهمترین راهکارهای مؤثر برای رشد جمعیت و ارتقای خانواده 

در برنامه هفتم مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
قالیباف در این نشست با اشاره به ضرورت اجرای دقیق قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت گفت: در حال حاضر مساله جمعیت، دغدغه مقام معظم رهبری، 
قانون  اجرای دقیق  بر  باید علاوه  و  و مردم است  دولت، مجلس شورای اسلامی 

جمعیت، در برنامه هفتم نیز توجه جدی بر این امر صورت گیرد.
وی افزود: دستگاه های مسئول به ویژه دولت و مجلس باید با قوت و سرعت به 
اقدامات خود برای ایجاد زمینه های بهتر جهت افزایش جمعیت در کشور و تمایل 

زوجین بر فرزندآوری بیفزایند.

رئیس مجلس شورای اسلامی ضرورت فرهنگ سازی برای رشد جمعیت در کشور را 
مورد اشاره قرارداد و گفت: تأمین معیشت مردم و موضوع اقتصاد از اولویت های فعلی 
کشور است در عین حال، موضوع جمعیت و آب نیز از اولویت های اصلی هستند که 

باید مورد توجه قرار گیرد.
قالیباف افزود: باید در تدوین و اجرای برنامه هفتم تمامی موضوعات کشور، خانواده 
محور باشد و سیاست های آموزشی و تربیتی با نگاه به خانواده، تدوین شود و مورد 

توجه قرار گیرد.
وی بر فعال تر کردن بخش ها و مجموعه های مردمی در زمینه افزایش جمعیت تاکید 
کرد و گفت: در آذرماه امسال مجلس در روز نظارتی خود موضوع جمعیت را با حضور 

مسئولان مربوطه بررسی خواهد کرد.
شایان ذکر است در این جلسه وزرای بهداشت و درمان، تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و همچنین راه و شهرسازی و تعدادی از نمایندگان عضو فراکسیون جمعیت مجلس به 
ارائه گزارش از اقدامات انجام شده در زمینه اجرای قانون حمایت از خانواده پرداختند.

رئیس مجلس:

معیشتواقتصاداولویتکشوراست

تبسم نمازی*
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چندنکتهدربارهصرفهجوییآبکهبهآنکمتوجهیم یک متخصص کودکان هشدارداد:

خطرمصرفآسپریندرزمانابتلابه
آنفلوآنزاراجدیبگیرید

دبیر اجرایی هجدهمین کنگره بین المللی اورژانس ها و بیماری های شایع کودکان 
گفت: مصرف آسپرین برای کاهش تب در زمان ابتلا به آنفلوآنزا خطر »سندروم ری« 

را افزایش می دهد و باعث آسیب شدید کبدی و مغزی خواهد شد. 
خسرو رحمانی با اشاره به شیوع گسترده آنفلوآنزا در میان اقشار جامعه به ویژه 
کودکان و منع استفاده آسپرین برای تب ناشی از آنفلوآنزا در کودکان افزود: بهتر 

است مصرف آسپرین در کودکانی که دچار بیماری تنفسی هستند، استفاده نشود.
وی یادآور شد: ۲ سال دوری کودکان از مدرسه در زمان شیوع کرونا و تحصیل به 
صورت مجازی باعث شد تا آنها مواجهه با یکدیگر نداشته و از ویروس های بیماری زا 

در امان باشند.
رحمانی اضافه کرد: کودکان ایمنی کافی برای مقابله با ویروس ها ندارند و به همین 
علت احتمال ابتلا به بیماری های ویروسی و تنفسی فوقانی از جمله آنفلوآنزا در آنها 

افزایش یافته است.
وی تصریح کرد: آنفلوآنزا دارای عوارض کوتاه مدت بوده و عوارض بلند مدت آن 
بسیار نادر است البته این بیماری دارای یک دوره هفت تا ۱۰ روزه است که تب، درد 
عضلات و علائم تنفسی مثل آبریزش بینی و سرفه ایجاد می کند و در صورت عدم 
درمان، استراحت و مصرف مایعات کافی امکان اضافه شدن عفونت های دیگر به 
این بیماری نیز وجود دارد و منجر به عوارضی مانند سینوزیت و ذات الریه در کودک 

خواهد شد.
دبیر اجرایی هجدهمین کنگره بین المللی اورژانس ها و بیماری های شایع کودکان 
تزریق واکسن آنفلوآنزا را بسیار موثر دانست و افزود: در کودکانی که به آنفلوآنزا مبتلا 
نشدند بهتر است در صورت دسترسی، واکسن آنفلوآنزا تزریق شود و کودکانی که 
مبتلا شدند هم بعد از بهبودی حتما این واکسن را دریافت کنند زیرا واکسن از چهار 
نوع ویروس شایع آنفلوآنزا جلوگیری می کند در حالی که شخص مبتلا به این بیماری 
فقط در مقابل یک نوع ویروس آن ایمن خواهد شد و این موضوع نیاز به تزریق واکسن 
 Reye’s Syndrome بعد از بهبودی را اهمیت می دهد. سندروم ری با نام پزشکی
اختلال نادری است، که بیشتر در کودکان و نوجوانانی دیده می شود که برای درمان 
بیماری های عفونی از »آسپرین« استفاده می کنند. این سندروم مغز و کبد کودک را 
هدف گرفته و در صورت عدم رسیدگی به  موقع باعث آسیب جدی به مغز و حتی در 

موارد نادری منجر به مرگ می شود. 

یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛

اهمیتپروبیوتیکهادرمقابلهبا
عفونتهایتنفسی

یک متخصص تغذیه، در خصوص اهمیت استفاده از پروبیوتیک ها در مقابله با 
عفونت های تنفسی توضیحاتی ارائه داد. 

گلاله اصغری، از روغن کلزا و گردو به عنوان منبع گیاهی غنی از امگا ۳ نام برد و 
گفت: امگا ۳ ضد التهاب است و بلوک آبشار التهابی در بدن، از جمله وظایف امگا ۳ 
است. وی افزود: اسید چرب امگا ۶، در روغن ذرت و روغن آفتابگردان وجود دارد که 
زمینه التهاب در بدن را افزایش می دهد، بر هم خوردن تعادل بین امگا ۳ و امگا ۶، 

باعث ایجاد التهاب در بدن می شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: پروبیوتیک ها منابع غذایی 
فرا ویژه ای هستند که با اثری که بر فلور طبیعی روده دارند، تولید آنها را افزایش 
می دهند و باعث افزایش سلامت دستگاه گوارش و همچنین افزایش مقاومت به 
انسولین، جلوگیری از افزایش چربی های خون، جلوگیری از سندروم متابولیک، 
چاقی و…، می شوند. وی افزود: پروبیوتیک ها در جلوگیری از عفونت های تنفسی 
هم نقش دارند، هر چه تعداد باکتری های مفید و مثبت افزایش یابد، اثرات مثبت 
آنها نیز افزایش خواهد یافت. اصغری گفت: حبوبات و لبنیات با چربی های تخمیر 
پذیر، زمینه مساعدی را برای افزایش باکتری های روده و در نتیجه تولید پروبیوتیک 
ها فراهم می کنند. وی تاکید کرد: سیر و پیاز با داشتن ماده ای به نام آلیسین مقاومت 
بدن را در قبال ویروس ها و قارچ ها افزایش می دهند. توصیه می شود به اشکال 

مختلف، از این دو ماده غذایی در غذای روزانه استفاده شود.

ضعف در گردش خون پاها به این معنی است که خون به سختی می تواند از 
رگ ها و عروق پاهایتان عبور کند. خیلی وقت ها این مسئله ناشی از علت های 

ژنتیکی است اما احتمال یک عارضه ی اکتسابی هم وجود دارد.
نیز  اما گاهی  پاها در برخی موارد موقتی است؛  گردش خون ضعیف در 

می تواند تبدیل به مشکلی مزمن شود یا ریشه در یک بیماری داشته باشد.
گردش خون ضعیف در پاها عارضه ای است که در آن خون، جریان مناسبی 
در رگ ها و عروق پاها ندارد. این مسئله می تواند مشکلاتی ایجاد کند و حتی 

خطرناک شود.
دلایل ضعف در گردش خون پاها

دلایل زیادی برای ضعف در گردش خون پاها وجود دارد که شایع ترین آن ها 
موارد زیرند:

. ژنتیک: وراثت، متداول ترین عامل ضعف در گردش خون پاهاست. نقص در 
ساختار سیستم گردش خون می تواند مشکل ایجاد کند.

. بارداری: تغییرات هورمونی طی بارداری سبب گشادشدن رگ ها شده و 
مشکلاتی در گردش خون ایجاد می کند.

. اضافه وزن یا یکجانشینی: این عوامل باعث می شوند خون به سختی بتواند 
در پاها گردش کرده و عبور کند.

رفع مشکل گردش خون ضعیف پاها بستگی به علت این عارضه دارد. به 
طورکلی توصیه می شود مدت زمان طولانی در یک وضعیت بدنی نمانید، به 
طور منظم ورزش کنید و فعالیت بدنی داشته باشید و لباس و کفش راحت 

بپوشید
. افزایش سن: رگ های خونی پیر می شوند و گردش خون را سخت می کنند.

. استفاده از داروهای ضدبارداری: این داروها سبب تغییراتی در هورمون ها 
می شوند که گاهی بر گردش خون اثر می گذارند.

. وضعیت بدنی: طولانی مدت نشستن یا ایستادن، یا پاها را روی هم انداختن 
وضعیت هایی هستند که جلوی گردش مناسب خون در پاها را می گیرند.

. تصلب شرایین: در این عارضه، پلاک های چربی در رگ های خونی جمع 
می شوند و جلوی گردش خون نرمال را می گیرند.

. دیگر بیماری های مزمن: دیابت درمان نشده و فشارخون کنترل نشده نیز 
باعث مشکلاتی در گردش خون می شود.

. مصرف الکل و تنباکو
. استرس

علائم گردش خون ضعیف در پاها
ضعف در گردش خون پاها علائم گوناگونی ایجاد می کند. برخی از این 
علامت ها واضح اند، مثلا تورم پاها. اما دیگر علامت ها معمولا به چشم نمی آیند، 

مثلا تغییراتی در پوست و ناخن.
تورم

تورم علامت گردش خون ضعیف در پاهاست. وقتی دیواره ی رگ ها ضعیف 
می شود، تجمع خون باعث انبساط این رگ ها می شود که رگ های عنکبوتی 
را ایجاد می کنند. ریسک این عارضه در حد متوسط است که به خودی خود 

خطرناک نیست اما می تواند منجر به مشکلاتی جدی تر شود.
رگ های عنکبوتی

دیده  پوست  زیر  که  هستند  گشادی  و  ریز  رگ های  عنکبوتی،  رگ های 
می شوند. این رگ ها معمولا شبیه تارهای عنکبوت یا شاخه های درخت به چشم 
می آیند و تقریبا همیشه قرمزند و برآمده نیستند و به نظر می رسد حجمی هم 

ندارند. رگ های عنکبوتی شبیه رگ های واریسی به نظر می رسند اما ریزترند. 
رگ های عنکبوتی در اثر گردش خون ضعیف در پاها ایجاد می شوند.

گزگز و گرفتگی
احساس گزگز در پاها بیانگر گردش خون ضعیف است. اگر علاوه بر گزگز، 
گرفتگی هم دارید به این معنی است که مشکل ممکن است جدی تر باشد. 
این احتمال وجود دارد که در اثر تجمع چربی، جلوی گردش خون نرمال گرفته 

شده و این عوارض ایجاد می شود.
تغییراتی در ناخن های پا

گردش خون ضعیف در پاها می تواند تغییراتی در رنگ و حجم ناخن های پا نیز 
ایجاد کند. اگر ناخن هایتان ضخیم تر شده اند و رنگشان به کبودی یا آبی می زند 
ممکن است ناشی از اکسیژن رسانی ناکافی در اثر گردش خون ضعیف باشد. 

این علامت می تواند در بیماری های تنفسی یا قلبی نیز رخ دهد.
تغییراتی در رنگ پوست

وقتی رنگ پوست پاها تغییر می کند، این احتمال وجود دارد که ناشی از 
گردش خون ضعیف در این ناحیه باشد. در نتیجه پاها به سفیدی یا کبودی 
پاها ظاهر شود که  لکه های قهوه ای ممکن است روی  می زنند. همچنین 

می تواند علامت پیشرفت مشکل باشد.
خستگی و کُندی در انجام کارها

می کند  کُند  را  حرکاتتان  انگار  که  پاها  در  سنگینی  احساس  و  خستگی 
می تواند علامت گردش خون ضعیف در پاها باشد. اگر اغلب احساس می کنید 
نمی توانید با چابکی حرکت کنید و اگر هم این کار را بکنید خیلی زود و راحت 
خسته می شوید، می تواند ناشی از این مسئله باشد که مواد مغذی به درستی به 

پاهایتان نمی رسند و دلیل آن گردش خون نامناسب است.
تغییرات دمای بدن

وقتی خون گردش مناسبی در بدن ندارد، معمولا باعث احساس ناگهانی 
سرما یا گرما در پاها می شود. زیرا جریان خون در بدن نرمال نیست و زمان 
بیشتری می خواهد تا به پاهایتان برسد و برگردد. در نتیجه دمای بدن مدام تغییر 

می کند.
خشکی و زبری پوست

شاید به نظر نرسد اما گردش خون ضعیف در پاها منجر به تغییراتی در بافت 
پوست پاها می شود. پوست ممکن است زبرتر و کشیده تر شده و پوسته پوسته 
شود. البته همیشه هم این اتفاق نشانه ی مشکل در گردش خون نیست اما به 

هر حال این احتمال وجود دارد.
دیر خوب شدن زخم

اگر گردش خون در بدن ضعیف باشد، سلول های سفید خون با سرعت کافی 
به پاها نمی رسند و این بر مکانیسم های ایمنی بدن اثر می گذارد. در نتیجه، 
زخم ها ممکن است دیرتر خوب و ترمیم شوند. در واقع، گاهی زخم هایی روی 
پا ظاهر می شوند که ممکن است خیلی دیر خوب شوند و دلیل آن می تواند 

گردش خون نامناسب در پاها باشد.
لنگیدن

گاهی لنگیدن و شَل زدن هنگام راه رفتن که دلیلی نمی توانید برایش پیدا 
کنید می تواند علامت تصلب شرایین باشد. تصلب شرایین عارضه ای است که 
در آن، عروق به دلیل تجمع چربی مسدود می شوند. یکی از از اثرات تصلب 
شرایین، گردش خون ضعیف در پاهاست. کسی که این عارضه را دارد اغلب بعد 

از چند قدم راه رفتن پا درد می گیرد.
دیگر علائم ممکن

دو علامت دیگر گردش خون ضعیف در پاها می تواند مو درنیامدن در این 
قسمت و ترک خوردن پاشنه ها باشد. این نشانه ها را نمی توان به عنوان یک 
علامت مستقیم درمان کرد، اما به هر صورت نشان می دهند که ممکن است 

مشکلی در گردش خون وجود داشته باشد.
درمان گردش خون ضعیف در پاها چیست؟

واضح است که رفع مشکل گردش خون ضعیف پاها بستگی به علت این 
عارضه دارد. به طورکلی توصیه می شود مدت زمان طولانی در یک وضعیت 
بدنی نمانید، به طور منظم ورزش کنید و فعالیت بدنی داشته باشید و لباس و 

کفش راحت بپوشید.
اگر مشکل گردش خونتان مدام تکرار می شود، بهترین کار این است که به 
پزشک مراجعه کنید. شاید فقط لازم باشد تغییراتی در رژیم غذایی و کلا سبک 
زندگیتان ایجاد نمایید. در برخی موارد، استفاده از جوراب واریس و عادت هایی 

مانند بالا گذاشتن پاها در شب به مدت چند دقیقه توصیه می شود.
اگر مشکلتان جدی تر باشد یا بیماری خاصی داشته باشید، پزشک راهکارهای 
درمانی را به شما توصیه خواهد کرد. درمان های گوناگونی بسته به شرایط هر 

فرد و شدت عارضه اش وجود دارد.
با عادت های سالم از ضعف گردش خون پاها پیشگیری کنید

گردش خون نامناسب در پاها چیزی نیست که آن را نادیده بگیرید. اگر اغلب 
علائم این عارضه را دارید یا علائم شدید هستند، بهترین کار این است که با 

پزشک مشورت کرده و درمان مناسب را در پیش بگیرید.
داشتن یک سبک زندگی سالم بهترین راه برای پیشگیری از ضعف گردش 
و  منظم، خوب خوابیدن  ورزش  پاهاست. خوردن غذاهای سالم،  در  خون 

کاهش استرس، اساس یک بدن سالم است.

متخصص تغذیه و رژیم درمانی مطرح کرد؛

عوارضسوءتغذیهدرافرادیکهجراحی
داشتهاند

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی، در ارتباط با عوارض سوءتغذیه در افرادی که 
عمل جراحی انجام داده اند، نکاتی را متذکر شد. 

غزاله اسلامیان گفت: بر اساس یافته های مطالعات، میزان مرگ و میر در بیمارانی 
که در شرایط سو تغذیه بعد از عمل جراحی قرار می گیرند حدود ۳۳ درصد است.

وی افزود: این در حالی است که در افراد غیر مبتلا به سو تغذیه این میزان ۳,۵ 
درصد گزارش شده است.

عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه و صنایع غذایی به عوارض سوءتغذیه در 
افرادی که جراحی انجام داده اند، پرداخت و گفت: این عارضه ها شامل افزایش 
ابتلاء به عفونت ها، افزایش تعداد زخم های بستر، بهبود آهسته زخم ها و افزایش 

رشد باکتری های دستگاه گوارش است.
اسلامیان با بیان اینکه بیمارانی که جراحی می شوند، به واسطه شرایط بیماری 
و جراحی، نیازمند مراقبت های خاصی هستند تاکید کرد: برای جراحی هایی که 
با برنامه ریزی انجام می شود، تغذیه قبل از جراحی نیز می تواند تأثیر زیادی بر روند 

بهبود بیمار، پس از جراحی داشته باشد.
به گفته وی، روند تغذیه در بیماران تحت عمل باید از زمان بستری شدن آن ها و 

قبل از عمل شروع شود و تا دوره بهبود بعد از عمل نیز ادامه داشته باشد.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی ادامه داد: یک تا دو روز قبل از جراحی بهتر است 
بیمار از رژیم های غذایی کم فیبر یا رژیم های غذایی مایع پیروی کند، چراکه قبل از 
جراحی، بر اساس دستور پزشک تغذیه بیماران متوقف می شود تا روده بزرگ فاقد 

باقی مانده باشد و خطر ابتلاء به عفونت ها کاهش یابد.
اسلامیان ادامه داد: بر اساس نوع جراحی و شرایط بیمار، ممکن است مدت زمان 
این وضعیت در بیماران متفاوت باشد و حتی در جراحی های اورژانسی این شرایط 
مهیا نباشد بنابراین پس از جراحی بر اساس نوع جراحی و عملکرد دستگاه گوارش 
نوع تغذیه تعیین می شود و بهتر است در صورت امکان در اسرع وقت تغذیه از راه 

دهان آغاز شود.
وی تاکید کرد: پس از جراحی، تغذیه با رژیم غذایی مایع صاف آغاز می شود و در 
ادامه رژیم غذایی مایع کامل، رژیم غذایی پوره و نیمه جامد و رژیم غذایی معمولی 
تجویز می شود، ممکن است برخی بیماران نیاز به تغذیه حمایتی داشته باشند که 
بر اساس شرایط بیمار تغذیه با لوله )انترال( یا تغذیه وریدی )پرنترال( انجام می شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خاطرنشان کرد: نوع 
تغذیه بیمارانی که پس از جراحی به بخش مراقبت های ویژه منتقل می شوند نیز بر 
اساس وضعیت عملکرد دستگاه گوارش، وضعیت سو تغذیه و نارسایی های ارگانی 

توسط کارشناسان تغذیه بیمارستان تنظیم و پایش می شود.
اسلامیان با اشاره به اینکه مقدار کالری و میزان پروتئین دریافتی بر اساس نوع 
جراحی و شرایط بیمار تعیین می شود اضافه کرد: تأمین کافی پروتئین نقش مهمی 
در بهبود شرایط بیمار به ویژه عملکرد سیستم ایمنی، بهبود زخم ها و ترمیم بافت ها 
دارد، همچنین ممکن است برخی بیماران نیاز به دریافت مکمل های پروتئین، 
مولتی ویتامین و املاح داشته باشند که پس از ترخیص از بیمارستان بسته به نوع 
جراحی و شدت آسیب و جراحات بیمار ممکن است با دستور پزشک برای مدت 

مشخصی تجویز شود.
وی اضافه کرد: مقدار الکترولیت و مایعات دریافتی نیز بر اساس شرایط بیمار و 
نتایج آزمایش ها با دستور پزشک از طریق سرم درمانی و یا به صورت خوراکی تأمین 

می شود.

محققان پی بردند؛

تاثیرنوشیدنمیزانکمقهوهدربارداری
برکوتاهیقدکودک

به اکثر زنان باردار گفته می شود که خوردن یک فنجان قهوه در روز بی خطر است 
و باعث سقط جنین یا زایمان زودرس نمی شود، اما تحقیقات جدید خطر شگفت 

انگیزی را نشان می دهد.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، تحقیقات جدید نشان می دهد 
مادرانی که کافئین مصرف می کنند، حتی در مقادیر کم، ممکن است قد کودک 
شأن کوتاه تر شود.  »جسیکا گلیسون«، محقق ارشد این مطالعه از مؤسسه ملی 
بهداشت کودک و توسعه انسانی ایالات متحده، گفت: »ما دریافتیم حتی قرار 
گرفتن کم در معرض کافئین در دوران بارداری با قد کوتاه تر کودک در دوران کودکی 

مرتبط است.«
محققان توصیه می کنند که زنان باردار مصرف کافئین خود را به کمتر از ۲۰۰ 
میلی گرم در روز محدود کنند. این مقدار معادل حدود دو فنجان ۳۱ گرمی قهوه 
است. اینکه کافئین دقیقاً چگونه بر قد تأثیر می گذارد هنوز به طور کامل شناخته 

نشده است، اما محققان نظریه هایی در این مورد دارند.
گلیسون توضیح داد: »متابولیسم کافئین در دوران بارداری کُند می شود، کافئین 
و متابولیت های آن از جفت عبور می کنند و جنین نمی تواند کافئین یا متابولیت 
های آن را متابولیزه یا تجزیه کند. با پیشرفت بارداری، این بدان معناست که جنین 

می تواند در معرض انباشتی از کافئین قرار گیرد.«
در مطالعات حیوانی، این روند منجر به تغییر در الگوهای رشد طبیعی شد. 
افزایش  به  از حد می تواند منجر  بیش  کافئین  این،  بر  افزود: »علاوه  گلیسون 
حساسیت به انسولین در جنین شود که به طور بالقوه می تواند عواقب دائمی برای 
رشد طبیعی داشته باشد.« او گفت: »این مسئله فقط در مورد قهوه نیست. مطالعه 

ما تمام محصولات حاوی کافئین را در بر می گیرد.«
این لیست شامل شکلات، چای، نوشیدنی های انرژی زا و نوشابه است. گلیسون 
خاطرنشان کرد: »نتایج نهایی ما بر اساس هرگونه قرار گرفتن در معرض کافئین 
است، نه فقط قهوه.« در این مطالعه، محققان غلظت کافئین و محصول تجزیه شده 
از آن موسوم به پاراکسانتین، را در نمونه های خونی بیش از ۲۴۰۰ زن باردار در دو 
مطالعه بررسی کردند. آنها به دنبال ارتباط بین مصرف کافئین مادران باردار و قد، 
وزن، شاخص توده بدنی و خطر چاقی در کودک بودند. یافته ها نشان داد کودکان 
زنانی که در دوران بارداری مصرف کافئین کمی داشتند، نسبت به همسالان خود 
که مادرشان در دوران بارداری کافئین مصرف نکرده بود، کوتاه تر بودند. این مطالعه 

نشان داد که شکاف قد در سنین ۴ تا 8 سالگی افزایش یافته است.

سلامت

گردش خون ضعیف در پاها؛ راهکارها و درمان؛

علائمی که نشان می دهد پاهایتان گردش خون خوبی ندارد
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شهید محمود رضائیان؛

ایثارگروداوطلبهمهکارهایسخت!

شهید محمود رضائیان هشتم تیر ماه ۱۳۴۹ در خانواده ای مذهبی در قم به دنیا 
آمد. در دوران راهنمایی مدرسه را رها کرد تا هر چه زودتر به مدرسه دلدادگی و آزادگی 

برود اما به خاطر سن کمی که داشت خانواده با رفتن او به جبهه مخالفت کردند.
سرانجام دعاها و مناجات هایش اثر کرد و خانواده رضایت دادند و محمود از لشکر 
علی بن ابی طالب )ع( به جبهه اعزام شد و در چند عملیات از جمله کربلای ۴ و ۵ و 

فاو شرکت کرد که در عملیات کربلای ۴ و فاو دچار مجروحیت شد.
بعد از اینکه ترکشی که به زانویش اصابت کرده بود را خارج کردند خود را به عنوان 
سرباز برای خدمت معرفی کرد و از طرف سپاه پاسداران به پادگان کرخه در اندیمشک 

رفت و در آن جا به دندانپزشکی مشغول شد سپس وارد اطلاعات و عملیات شد.
سرانجام شهید رضائیان در ۱۹ مهرماه ۱۳۶۶ حین انجام وظیفه در منطقه شلمچه 

به شهادت رسید و در گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( قم به خاک سپرده شد.
مادر شهید محمود رضائیان در خاطره ای از شهید می گوید:

بعد از اذان صبح برای نماز از خواب بیدار شدیم من به حیاط رفتم که ناگهان دو پا 
از شیشه پنجره ماشینی که در حیاط بود بیرون آمد. با دو پای حنا بسته. در اینجا بود 

که من خیلی جا خوردم.
پدرش را صدا کردم و با هم به سراغ ماشین رفتیم. دیدیم محمود است که از جبهه 
برای مرخصی آمده است و چون می خواسته مزاحم ما نباشد با آن همه خستگی 
به خاطر شرکت در عملیات کربلای چهار که مدت زیادی از آن نمی گذشت ترجیح 
داده بود در آن هوای سرد در بیرون از اتاق بخوابد که مبادا با ورودش به اتاق کسی 

از خواب بیدار شود.
برشی از وصیت نامه شهید محمود رضائیان:

به نام خدا و به نام معبودی که جهان و چیزهایی که در آن است آفرید وصیت نامه 
خود را شروع می کنم:

ان شاءالله که توفیق پیدا کنیم در این عملیات به پیروزی نهایی برسیم ولی اگر 
به کربلا رسیدیم که خوشا به حالمان که هم موفق به دیدار قبر شش گوشه مولا 
اباعبدالله حسین شدیم هم لبیک به ندای خمینی را گفته ایم و اگر که به شهادت 
نایل گشتیم از شما پدر و مادر و برادران و خواهران و کلیه اقوام عاجزانه خواستاریم 
در اول مرا حلال کرده اگر بدی و خوبی دیدید من را ببخشید و بعد از شما می خواهم 
که به کلیه مردم ایران با صبر و استقامتتان بفهمانید که جان ناقابل من در راه خدا 
بسیار کوچک و بی ارزش بوده است و به آن ها بفهمانید که اگر در خط مقدم جبهه 
برای خدا هزار بار هم کشته می شدم باز به خواست خدا زنده می شدم در راه اسلام 
می جنگیدم و هیچ واهمه ای از دشمن خون خوار نداشتم و تا آخرین قطره و چکه 

خونم خواهم جنگید.
از شما مادر و خواهرهای عزیزیم می خواهم که حجاب اسلامی خود را حفظ کنید 
و نمازهایتان را سر وقت به جماعت بخوانید و هر وقت که بی کار بودید با نماز و ذکر 
و صلوات گناهان قلب تان را پاک بکنید از برادر بزرگم احمد آقا به عنوان یک برادر 
کوچک خواستارم که مرا حلال کرده و راهم را ادامه دهد از آن دو برادر کوچکم هم 
خواستارم درس هایشان را بخوانند تا با درسشان مشتی محکم بر دهان ابرقدرت ها 
بزنند و اگر هم به سنی رسیدند که توانستند به جبهه بیایند و نه تنها راه من بلکه راه 

هزاران جوان را ادامه دهند.
و در آخر از شما خواستارم از همه اقوام و همسایه های محله بخواهید که من را حلال 
کنند چون که ممکن است یک اتفاقی افتاده باشد که آن ها از دست من ناراضی 

باشند.
  

شهید احمد نجاری قمی؛ 

مدافعحریمدینوانقلاب

شهید احمد نجاری در اولین روز سال ۱۳۴۰ در شهر مقدس قم چشم به جهان 
گشود. از سن شش سالگی وارد مدرسه شد و تحصیلات را تا مقطع راهنمایی ادامه 

داد.
دوران نوجوانی شهید نجاری قمی همزمان با تظاهرات علیه حکومت پهلوی 
و پیروزی انقلاب اسلامی بود. احمد در قبل از انقلاب نوجوانی با استعداد، کوشا 
و زحمت کش بود که رشته ورزشی فوتبال نیز مهارت داشت و همزمان در حین 

تحصیل کار هم می کرد.
شهید نجاری قمی در دوران انقلاب اسلامی نیز یکی از جوانان مبارز بود که در همه 
تظاهرات حضوری پر رنگ داشت و بارها توسط کماندوها تعقیب شده بود و حتی یک 
بار یکی از تیرهای پلاستیکی آن ها، به پایش اصابت کرده بود و تا مدت ها آثار آن باقی 
مانده بود. احمد در جبهه هم یکی از جوانان غیور و بی باکی بود که مانند شیرغران 
پیش می رفت و با دشمنان انقلاب و اسلام مبارزه می کرد تا مبادا یک وجب از خاک 

این سرزمین به دست دشمنان بیفتد.
سرانجام شهید احمد نجاری قمی در نهم آذر ماه سال ۱۳۶۰ در عملیات طریق 
القدس در منطقه بستان بر اثر ترکش خمپاره به فیض شهادت نائل آمد و در گلزار 

شیخان به خاک سپرده شد.
برشی از وصیت نامه شهید احمد نجاری قمی:

بنام خداوند در هم کوبنده منافقان اسلام و درود بر شهیدان کربلای حسین )ع(
سلام بر یاران باوفای حسین

سلام بر امام امت و ابراهیم زمان، خمینی حامی مستضعفان جهان
درود بر یاران با وفای امام خمینی

درود بر شهیدان گلگون کفن کربلای ایران
سلام بر سنگرهای پر خون مرزهای ایران

مرگ بر منافقان که می خواهند این انقلاب نونهال ایران را ناتوان سازند ولی بدانند 
ملت مسلمان ایران متکی به سلاح ایمان است.

اگر به جای آب از زمین خون جاری شود صدام خائن و دیگر مزدورانش کوچکتر از 
آن هستند که بتوانند جلوی این رهبر و ملت خروشان ایستادگی کنند.

سلام بر پدر و مادر پشم به راهم. درود بر شما، خداوند انشا الله به شما سلامتی 
و صبر عنایت بفرماید. پدر جان، اگر قسمتم شد و به فیض شهادت رسیدم، شما را 
به خدا قسم برای من ناراحت نباشید، شما می دانید تمام افراد روزی به دنیا آمدند 
و روزی هم از دنیا می روند، چه بهتر که در این راه برویم؛ شاید ان شاءالله در پیش 
خدا رو سپید بوده باشم. پدر جان از همه قوم و خویش ها همسایگان و دوستان برایم 
حلالیت بگیرید. در مجلس ختم زیاد خودتان را به زحمت نیاندازید فقط دعا کنید 
که اسلام پیروز باشد. روی سنگ قبرم کلمه ناکام را ننویسید چون من این راه را به 

اختیار خودم رفته ام.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم:

شهدایجهادسازندگی،سنگرسازان
بیسنگربودند

رئیس ستاد کنگره شهدای استان قم با اشاره به اینکه بین ۶۰۹۰ شهید استان قم ۶۰ 
شهید از جهاد سازندگی هستند که شاید ظاهر آن کوچک باشد اما بسیار مؤثر بودند، 
گفت: شهدای جهاد، سنگر سازان بی سنگر بودند و در شرایطی که کاملًا بی دفاع بودند 
در ارتفاع بیش از دو متر از سطح زمین در حال سنگرسازی بودند تا جلوی نفوذ دشمن 

را بگیرند. 
علی اکبر خوش گفتار در نشست خبری اجلاسیه شهدای جهاد سازندگی که ۱۶ آبان 
ماه برگزار شد، عنوان کرد: اگر به جای این که برای اهداف مردم، نظام و انقلاب کار 
کنیم در خدمت اهداف اشخاص و مدیران باشیم باعث می شود بین پیام شهدا و آنچه 
عمل می کنیم فاصله و انحراف ایجاد شود که آسیب های آن، هم به مردم و هم به انقلاب 

می رسد و دشمن نیز به راحتی از این فرصت استفاده می کند.
وی با اشاره به اینکه بین ۶۰۹۰ شهید استان قم ۶۰ شهید از جهاد سازندگی هستند 
که شاید ظاهر آن کوچک باشد اما بسیار مؤثر بودند، اظهار کرد: شهدای جهاد، سنگر 
سازان بی سنگر بودند و در شرایطی که کاملًا بی دفاع بودند در ارتفاع بیش از دو متر از 

سطح زمین در حال سنگرسازی بودند تا جلوی نفوذ دشمن را بگیرند.
به گزارش ایسنا، وی با بیان این که افتخار می کنیم که در این سه سال که کنگره 
شهدا شروع به کار کرده است همه استان بسیج شدند و همه دستگاه ها پای کار آمدند، 
یادآور شد: پنج یادواره ۵۶۵  شهید ارتش برگزار شد و اجلاسیه پایانی آن نیز امشب 
۱۶ آبان ماه بعد از نماز مغرب عشاء در مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( واقع در میدان معلم 
برگزار می شود. خوشگفتار ادامه داد: اجلاسیه جوانان ۱۷ آبان ماه ساعت ۹ صبح 
در فرهنگسرای جوان جنب استانداری برگزار می شود که مقرر شده بود با همکاری 
دانشگاه ها و آموزش و پرورش برگزار شود اما در حال حاضر اداره ورزش و جوانان به 

تنهایی برگزار می کند و آموزش پرورش نیز به صورت مستقل برنامه ای فاخر برگزار کرد.
وی بیان کرد: نمایشگاه کتاب دفاع مقدس از پنجشنبه ۱۹ آبان ماه به مدت یک 
هفته در مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( جنب گلزار شهدا علی بن جعفر )ع( برگزار 

می شود که بیش از ۱۲۰ ناشر دفاع مقدس در آن حضور دارند.
وی اضافه کرد: در حاشیه این نمایشگاه کتاب، نمایشگاه گزارش عملکرد کنگره شهدا 
قم نیز برگزار می شود همچنین ۵۰ تابلو خط شهدایی مربوط به انجمن خوشنویسان نیز 

به نمایش گذاشته می شود.
رئیس ستاد کنگره شهدای استان قم با اشاره به اینکه اجلاسیه شهدای فراجا یکشنبه 
برگزار می شود، اظهار کرد: اجلاسیه هشتم که اجلاسیه پایانی است در شب شهادت 

شهید زین الدین یعنی ۲۶ آبان ماه در مسجد جمکران برگزار می شود.
اجلاسیه شهدای جهاد سازندگی پنجشنبه 19 آبان برگزار می شود

مهندس محمد رضا حاجی رضا، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم، در این 
نشست عنوان کرد: جهاد سازندگی با پیروزی انقلاب اسلامی و و تدبیر امام خمینی 

)ره(، نقشی که به عهده داشت را به خوبی عملیاتی کرد.
وی ادامه داد: نهادهایی مانند، بسیج، کمیته امداد امام خمینی )ره(، جهاد سازندگی 
و... که بعد از انقلاب اسلامی و به دستور امام خمینی )ره( شکل گرفتند نقش و جایگاه 
پررنگی داشتند و امروز هم در جامعه اثرگذار هستند. وی با بیان این که گردان ۱۹ 
حضرت معصومه )س( جهاد قم در دوران دفاع مقدس در هشت عملیات از جمله خیبر، 
کربلا ۷، کربلا ۲، والفجر ۹، فتح ۵، نصر ۱ و بیت المقدس ۲ به صورت مستقیم حضور 
داشته است، تصریح کرد: نقطه عطف فعالیت های این گردان در کربلای ۷ بوده است 
که به صورت مستقیم پشتیبانی عملیات به عهده قم بوده است که هر سال ۱۲ اسفند 

ماه به مناسبت این عملیات یادواره شهدا برگزار می کنیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه در این عرصه ۶۰ شهید، ۴ 
آزاده و ۵۳۷ جانباز تقدیم نظام و انقلاب و مردم کرده ایم، بیان کرد: از آذرماه به صورت 
جدی فعالیت ها برای کنگره شهدا آغاز شد و در راستای آن چندین کمیته شروع به 
فعالیت کردند. وی گفت: تهیه ۹ کتاب از خاطرات فرماندهان و عملیات سازمان 
جهاد، برگزاری سه یادواره با حضور خانواده شهدا، برگزاری پنج برنامه مهمانی لاله ها، 
برگزاری نمایشگاه فعالیت جهادسازندگی در دفاع مقدس، ساخت ۱۰ فیلم مستند با 
عنوان خاک و افلاک، ساخت برنامه خاطرات ایثارگر جهادی، برگزاری نگارخانه اسناد و 
برگزاری اردوی جهادی در مناطق محروم از جمله اقدامات انجام شده در راستای کنگره 

شهدا است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان این که این کنگره به دنبال انتقال 
فرهنگ شهدا به جامعه است، یادآور شد: اجلاسیه شهدای جهاد سازندگی پنجشنبه 

۱۹ آبان در باغ موزه دفاع مقدس برگزار می شود.
 

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم:

مرکز»نماد«هنوزنتوانستهنقشآفرینی
لازمراداشتهباشد

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: اگر مرکز نماد به وظایف خود 
به طور کامل عمل می کرد امروز شاهد کنترل بخش بزرگی از آسیب های اجتماعی 

بودیم. 
حسین غریب روز دوشنبه ۱۶ آبان ماه در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر استان قم که در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به 
فعالیت مرکز نظام مراقبت اجتماعی دانش آموزان یا "نماد"، اظهار کرد: متأسفانه مرکز 

نماد آن گونه که باید و شاید به دانش آموزان و خانواده ها معرفی نشده است.
به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: دانش آموزان و آموزش و پرورش ظرفیت ویژه ای برای 
کاهش آسیب های اجتماعی در جامعه دارند و باید از این بستر به بهترین شکل استفاده 

کنیم.
رصدهای  طبق  اینکه  بیان  با  قم  استانداری  فرهنگی  و  اجتماعی  امور  مدیرکل 
انجام شده اولویت اقدامات مرکز نماد بیش تر در حوزه مشاوره های تحصیلی است، 
مطرح کرد: همچنین در این راستا پیشنهاد داشتیم مرکز مانیتورینگ را برخط کنیم که 

طی فرآیند آن دوربین های حوالی مدرسه به این مرکز متصل خواهد شد.
دائم  امکان رصد  زیاد  فعالیت های  دلیل  به  مدرسه  مدیران  اینکه  به  اشاره  با  وی 
دوربین ها را ندارند، عنوان کرد: با برخط شدن مرکز مانیتورینگ امکان رصد دائم به 

وجود خواهد آمد.
غریب با تأکید بر اینکه مرکز نماد هنوز نتوانسته است نقش آفرینی لازم را داشته باشد، 
اضافه کرد: اگر مرکز نماد به وظایف خود به طور کامل عمل می کرد امروز شاهد کنترل 

بخش بزرگی از آسیب های اجتماعی بودیم.
وی با اشاره به اینکه استان هرمزگان عملکرد موفقی در حوزه مبارزه با مواد مخدر 
داشته است تصریح کرد: نکته جالب این است که این افراد از ظرفیت های علمی موجود 
در استان قم استفاده کرده و موفق شدند ولی متأسفانه این ظرفیت ها هنوز در استان 

قم ناشناخته هستند.
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم با اشاره به سهم ۴ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومانی استان قم از بودجه کاهش آسیب های اجتماعی، یادآور شد: بخش 

اعظمی از این بودجه نیز به موضوع مبارزه با مواد مخدر اختصاص دارد.
 

رئیس کانون شاعران آئینی استان قم:

۵۰۰اثربهسوگوارهشعر»شهیدانحرم«
ارسالشد

 رئیس کانون شاعران آئینی استان قم گفت: در مجموع ۵۰۰ اثر در قالب های 
مختلف شعری از سوی شاعران استان قم و سراسر کشور به سوگواره شعر »شهیدان 

حرم« ارسال شد.
غلامرضا فلاح شامگاه یکشنبه در »سوگواره شعر شهیدان حرم« که به مناسبت 
هفتمین روز شهادت جمعی از هموطنان در حادثه تروریستی حرم احمد بن موسی )ع( 
در سالن اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم برگزار شد اظهار داشت: هنوز شهدای 
حادثه تروریستی حرم مطهر احمد بن موسی )ع( تشییع نشده بود که برنامه ریزی برای 

برگزاری سوگواره شعر شهدای حرم انجام پذیرفت.
رئیس کانون شاعران آئینی استان قم گفت: شاعران آئینی جز اولین کسانی بودند 
که حادثه تروریستی حرم شاهچراغ را محکوم کردند و شعرهای حماسی در این زمینه 
سرودند که هر کدام می تواند جامعه را به تلاطم بیاورد. رئیس کانون شاعران آئینی 
استان قم عنوان داشت: سوگواره شعر شهیدان حرم توسط کانون شاعران آئینی استان 
با همکاری شورای هیئت های مذهبی، کانون مداحان و بسیج مداحان قم تدارک دیده 

شد که با استقبال خوب اهالی شعر و ادب مواجه شد.

کلان شهر قم در ساماندهی مشاغل مزاحم شهری عقب ماندگی ادواری دارد؛

صدایگوشخراشمشاغلآلایندهقموخوابخوشمتولیان

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از آغاز 
به کار کنترل مکانیزه خودروهای فاقد معاینه فنی 
در قم خبر داد و گفت: در حال حاضر دوربین های 
مرکز شهر به سامانه سیمفا متصل شده و خودروهای 
فاقد معاینه فنی اخطار دریافت می کنند و به زودی 
تمام دوربین های سطح شهر به این سامانه متصل 

خواهند شد. 
مسعود طبیبی روز دوشنبه در حاشیه آغاز به کار 
طرح اعمال قانون خودروهای فاقد معاینه فنی، با 
اشاره به اهمیت استفاده از سامانه های هوشمند در 
ایمن سازی و ساماندهی ترافیک در سطح شهر اظهار 
داشت: یکی از برنامه های مهم و اولویت دار معاونت 
سامانه ها  راه اندازی  قم،  شهرداری  حمل ونقل 
هوشمند و استفاده حداکثری از دوربین های سطح 

شهر برای ساماندهی ترافیک است.
وی افزود: مرکز کنترل هوشمند ترافیک شهرداری 
اجرایی  امور  مدیریت  با  هماهنگی  با  توانسته  قم 
فنی  معاینه  کشور، ستاد  خودروهای  فنی  معاینه 
شهرداری قم، اداره کل محیط زیست و پلیس راهور، 
یعنی  سیمفا  سامانه  به  را  شهر  مرکز  دوربین های 
سامانه یکپارچه معاینه فنی خودرو ایران متصل کند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح 
کرد: با راه اندازی این سامانه، خودروهایی که در مرکز 
شهر تردد می کنند و زمان معاینه فنی آن ها تمام شده 
بدون جریمه، اخطار و تذکر دریافت می کنند تا به 
مراکز معاینه فنی خودروها مراجعه کرده و نسبت به 

دریافت گواهی معاینه فنی معتبر اقدام کنند.
وی نزدیکی فصل سرما و مشکلات آلودگی هوا 
در شهر را یادآور شد و تأکید کرد: با توجه به اتصال 
به سامانه سیمفا می توانیم خودروهای  دوربین ها 
فاقد معاینه فنی را جریمه کنیم، اما نه شهرداری 
و نه پلیس راهور به دنبال جریمه نبوده و امیدواریم 
شهروندان کمال همکاری را با ما داشته باشند تا 

زمستانی بدون آلودگی هوا را سپری کنیم.
سال  دو  از  بعد  خوشبختانه  داد:  ادامه  طبیبی 
اعمال  دوربین ها  و  بوده  غیرفعال  سامانه  این  که 
قانون نمی کردند، سامانه راه اندازی شده و نسبت 
به موتورسیکلت ها نیز این اخطار صادر می شود و 

شهر قم از جمله شهرهایی است که مرکز معاینه فنی 
موتورسیکلت نیز دارد.

وی تعداد موتورسیکلت های در حال تردد در شهر 
قم را بالغ بر ۳۰۰ هزار دستگاه اعلام کرد و گفت: 
تردد این تعداد موتورسیکلت می تواند در آلودگی هوا 
به خصوص در فصل سرما تأثیر زیادی داشته باشد، 
بنابراین به اخطارها نسبت به دریافت گواهی معاینه 

فنی توجه شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: 
۶ دوربین مرکز شهر که دارای کد ثبت تخلف بوده 
به سامانه سیمفا متصل شده است، تاکسی های 
فرسوده نیز به خاطر مشکلاتی که در کل کشور و 
مرکز وجود داشته و این افراد امکان نوسازی خودروی 
خود را ندارند اعمال قانون نمی شوند و این اخطار 

شامل آن ها نیست.
قم  شهر  سطح  در  فنی  معاینه  مراکز  تعداد  وی 
را چهار مرکز برشمرد و خاطرنشان کرد: سه مرکز 
معاینه فنی برای خودروهای سبک داریم که هرکدام 
به دو خط معاینه فنی برای خودروی سبک و یک 
خط برای موتورسیکلت ها مجهز است، خودروهای 
صفرکیلومتر  بعد از چهار سال و تاکسی بعد از یک 
سال جهت دریافت گواهی معاینه فنی باید به این 

مرکز مراجعه کنند.
حجم بالایی از تصادف ها به علت بی تفاوتی 

نسبت به معاینه فنی است
رئیس پلیس راهور شهرستان قم نیز در این مراسم 
با تأکید بر اهمیت اتصال دوربین های سطح شهر به 
سامانه سیمفا و اقدام های شهرداری در ساماندهی 
ترافیک در شهر گفت: هدف از اجرا و اعمال قانون 
و  است  ترافیک  حوزه  در  ایمنی  ضریب  افزایش 
اجرا  را  خوبی  برنامه های  بخش  این  در  شهرداری 

کرده و در حال انجام است.
داشت:  اظهار  لاریمی  عرب  حمید  سرهنگ 
سلامت خودرو ازنظر فنی در آلودگی هوا و سلامت 
آن  به  متأسفانه  اما  داشته  زیادی  تأثیر  شهروندان 
توجه کافی نمی شود و تا امروز به صورت تصادفی 
به  نسبت  شهر  سطح  در  پلیس  نیروهای  توسط 
خودروهایی که فاقد معاینه فنی معتبر بودند، اعمال 

قانون می شود. وی یکی از عوامل مؤثر در تصادف 
ها را نقص فنی دانست و افزود: یکی از دلایل بالا 
فنی  نقص  به  بی توجهی  ها،  تصادف  آمار  بودن 
مستمر خودرو است که حتی در استفاده از بیمه 
نیز مشکلات زیادی را برای صاحبان خودرو ایجاد 
را  و مبلغ جریمه  قانون  اعمال  می کند. وی نحوه 
یادآور شد و بیان کرد: جریمه ای که همکاران برای 
عدم معاینه فنی اعمال می کنند، ۵۰ هزار تومان 
اعمال  و  داده  اخطار  فقط  سامانه  فعلًا  اما  است، 
قانون نمی کند تا تمام دوربین ها به سامانه متصل 
شود و اعمال قانون به صورت هوشمند انجام شود،  
در حال حاضر مأموران در سطح شهر جریمه صادر 

می کنند.
عرب لاریمی نحوه عملکرد سامانه را تشریح کرد 
و گفت: اعمال قانون سامانه مستمر بوده و با هر بار 
تردد خودروی فاقد معاینه فنی در روز این جریمه 
شامل آن می شود و از شهروندان درخواست داریم 
در اسرع وقت نسبت به دریافت معاینه فنی اقدام 
کنند. وی در پایان تأکید کرد: هدف از اجرا و اعمال 
قانون افزایش ضریب ایمنی در حوزه ترافیک است 
و شهرداری در این بخش برنامه های خوبی را اجرا 

کرده و در حال انجام است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

آغازبهکارکنترلمکانیزهخودروهایفاقدمعاینهفنی

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: ظرفیت های صادراتی این استان بسیار 
به  از گمرکات قم  نوع کالا  از ۳۰  آمارها نشان می دهد بیش  و  متنوع است 

کشورهای مختلف جهان صادر می شود. 
اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی بیان کرد: کالاهای صادراتی تولید شده 
در استان قم نه تنها به کشورهای همسایه و آسیایی بلکه به کشورهای مختلف 
در سراسر نقاط جهان ارسال می شود و در این زمینه پیش بینی می کنیم امسال 

بیش از ۳۰۰ میلیون دلار کالا از گمرکات قم صادر گردد.
وی با اشاره به این که هدف گمرکات استان تسریع در روند صادرات و کمک 
به فعالان بخش خصوصی در این زمینه است، افزود: عمده کالاهای صادراتی 
با  اداری مرتبط  فرآیندهای  یعنی  قرار دارد،  زرد  و  استان در مسیرهای سبز 
ترخیص کالا از گمرکات به سرعت و با توجه به اظهارات صاحب کالا صورت 

می گیرد.

وی ادامه داد: روند صادرات استان از ابتدای سال تا پایان مهرماه در سه بخش 
تعداد اظهارنامه ها،  وزن کالاهای صادراتی و همچنین ارزش دلاری آن ها، نسبت 
به مدت مشابه سال قبل روند افزایشی چشمگیری را نشان می دهد که امیدواریم 

این روند در نیمه دوم سال جاری نیز باز هم جهشی باشد.
دریکوندی گفت: در هفت ماه یاد شده ۱۹۱ میلیون و ۲۹۹ هزار و ۱۰۰ دلار 
کالا به وزن ۲۲۰ هزار و ۳۴۰ تُن در قالب چهار هزار و 8۲۳ اظهارنامه توسط 
فعالان اقتصادی از طریق گمرکات استان قم به کشورهای مختلف جهان صادر 

شده  که نشان دهنده رونق فعالیت های تجاری در این استان است.
وی بیان داشت: تنها در مهرماه امسال بر اساس آمار، ارزش صادرات استان 
۲۱ میلیون و ۴۲۲ هزار و ۴۷۱ دلار به ثبت رسیده است و این روند در ماه های 
آینده تا پایان سال با قدرت بیشتری طی خواهد شد تا هدف گذاری صورت 

گرفته برای توسعه صادرات استان به صورت کامل محقق شود.

مدیرکل گمرکات استان قم:تا پایان سال 

۳۰۰میلیوندلارکالاازگمرکاتقمصادرخواهدشد

با وجود  به ساماندهی مشاغل مزاحم شهری است که  ناظر  ماده ۱۴ قانون هوای پاک 
گذشت پنج سال از ابلاغ این قانون اقدامات استان قم در ساماندهی و انتقال صنوف مزاحم به 

شهرک های تخصصی و محدوده خارج از شهر محل بحث و تامل دارد. 
براساس این گزارش ، مشاغلی که از نظر سطح ایجاد صدا و آلایندگی های فیزیکی و شیمیایی 
بالاتر از حد استاندارد باشند جزء مشاغل مزاحم شهری تعریف می شوند که طبق تصریح قانون 
باید به شهرک های تخصصی منتقل شوند. مشکلات ساختاری و زیربنایی قم از گذشته سبب 
شده تا تعداد بسیار بالایی از فعالیت هایی که تناسبی با محیط شهری آرام، پاکیزه و منضبط 

نداشته باشد در محدوده شهر ایجاد و همواره بر تعداد و حجم فعالیت های آن افزوده شود.
 طبق ارزیابی و برآوردهای انجام شده در سطح حریم شهری قم افزون بر ۲۵ صنف و رشته 
شغلی که در زمره صنوف مزاحم جادارند، فعالیت می کنند که هرکدام از آن ها به نحوی با صدای 
غیراستاندارد یا آلایندگی های فیزیکی و شیمیایی علاوه بر برهم زدن آرامش و نظم و انضباط 

شهری، مشکلات زیست محیطی و بهداشتی را نیز به وجود آورده اند.
ایجاد نازیبایی شهری و آزار بصری و تبدیل آن به سوهان روح مردم در کنار معضلات بهداشتی 
و آلایندگی های شیمیایی و صوتی، امروزه در بسیاری از مناطق شهری به یک مطالبه حق 

شهروندی برای ساماندهی صنوف تبدیل شده است. 
بر اساس قانون، صنوف و مشاغلی که فعالیت آنان در حریم شهری موجب آلودن محیط به 
فاضلاب، پساب، روغن سوخته و اسید می شود جزو صنوف مزاحم شهری تعریف می شوند و 

هیچ گونه توجیهی نسبت به فعالیت آن ها در شهر وجود ندارد.
تراکم بالای کارگاه های مختلف در هسته مرکزی شهر، تبدیل معابر اصلی به خیابان های 
فعالیت های  دمپایی،  و  کفش  نظیر  پرتعداد  واحدهای  شیمیایی  آلودگی های  یک طرفه، 
پرسروصدا و همراه با آلایندگی فعالیت های  وابسته به صنعت خودرو و ساختمان و غیره ازجمله 
معضلات فعالیت این واحدها در حریم شهری است درحالی که به باور فعالان این حوزه، انتقال 
این واحدها به شهرک های تخصصی با ارائه مشوق های لازم می تواند در ارتقای کمی و کیفی 

صاحبان این حرف نیز مثمر به ثمر باشد.
وجود انبارهای پرشمار جمع آوری ضایعات در شهر نیز از مسائلی است که آلودگی های 
شیمیایی و فیزیکی آن در کنار برخی آسیب های اجتماعی پیرامون فعالیت آن ها مورد مطالبه و 
نگرانی شهروندان است که تاکنون اقدام ملموسی در خصوص ساماندهی آن ها در سطح شهر 

قم مشاهده نشده است.
طبق بند ۵ ماده ۲۰ شهرداری ها ساماندهی مشاغل و فعالیت های مزاحم شهری بر عهده 
شهرداری ها گذاشته شده تا با ایجاد شهرک های تخصصی به تدریج این فعالیت ها از حریم 

شهری خارج شوند.
در عین حال به باور کارشناسان، بخشی از این صنوف، مشاغلی را تشکیل می دهند که 
اقتصاد و تامین نیازهای اساسی و روزمره شهروندان قمی و زائران و مسافران را تشکیل داده 
و از طرفی، خدمات این حوزه نیز نیازهای اساسی و روزمره جامعه هدف زیادی از شهروندان 
را برطرف می نماید و به همین جهت ساماندهی این صنوف باید به نحوی باشد که آسیبی به 
هیچ کدام از صنوف در حوزه عرضه و تقاضا و همچنین دریافت کنندگان این خدمات وارد نشود.

مشاغل مزاحم جایی در شهر قم ندارند
مدیرکل محیط زیست قم می گوید: نظام حکمرانی در قالب قانون هوای پاک و به صورت ویژه 
در ماده ۱۴ آن، تکالیفی در زمینه خروج صنوف مزاحم شهری تعریف کرده است؛ برخی از 
واحدهای صنعتی، تولیدی، خدماتی و تجاری که از سالهای دور ایجادشده اند با توجه به نوع 

فعالیت آن ها جایی در شهر ندارند و باید به نقاط مناسب منتقل شوند. 
سید رضا موسوی مشکینی ادامه داد: علاوه بر این، واحدهای صنعتی و تولیدی بسیاری 
هم اکنون وجود دارد که درگذشته در خارج از شهر و یا نزدیکی ورودی استان مانند جاده قدیم 
اصفهان، جاده کاشان، کوه سفید، جاده اراک و جاده تهران احداث شده بود اما سالهاست با 
توسعه محدوده شهر، وارد حریم شهری شده و در میان آنها صنوف مزاحم بسیاری نیز به چشم 

می خورد که همچنان مشغول فعالیت هستند.
وی یادآور شد: ازآنجایی که این محدوده ها امروز به حریم شهری قم اضافه شده لازم است تا با 
همکاری بین شهرداری و همگرایی صنوف و آماده سازی زیرساخت های استانی، به شهرک های 

تخصصی منتقل شوند.
مدیرکل محیط زیست بابیان اینکه با توجه به برخی مصالح و مشکلات ماده ۱۴ قانون هوای 
پاک به خوبی اجرا نشده است، تصریح کرد: فعالیت بخش زیادی از این مشاغل هیچ تناسبی 

با محیط زندگی شهری ندارد.
احداث دو شهرک تخصصی برای انتقال مشاغل مزاحم شهری

مدیرعامل سازمان میوه و تره بار شهرداری قم نیز با صحه گذاشتن بر فعالیت صنوف مزاحم 

و آلاینده در حریم شهری، تصریح کرد: شهرداری قم به همین منظور دو شهرک تخصصی 
خودرویی و صنوف را برای ساماندهی مشاغل مزاحم احداث کرده است.

مسولیت سامان دهی صنوف مزاحم که قانون بر عهده شهرداری گذاشته در ساختار مجموعه 
مدیریت شهری بر عهده معاونت خدمات شهری و مشخصا جزو تکالیف سازمان میوه و تره 
بار نهاده شده تا با احداث شهرک های تخصصی این صنوف مزاحم و آلاینده را به مکان های 

استاندارد خارج از شهر منتقل نماید..
علی رضا مظفری خاطرنشان کرد: تاکنون حدود ۱8۰ واحد در حوزه آهنگری و در و پنجره 
سازی که پیش ازاین مزاحمت هایی زیادی برای شهروندان به وجود می آورد به شهرک صنوف 

منتقل شده است؛ ظرفیت این شهرک هزار و ۶۰۰ واحد است.
وی افزود: علاوه بر مشاغل حوزه آهن فروشان، مشاغل وابسته به صنعت ساختمان نیز به این 

شهرک تخصصی منتقل خواهد شد.
مدیرعامل سازمان میوه و تره بار شهرداری قم، یادآور شد: برای موفقیت در انتقال صنوف 

مزاحم به شهرک های تخصصی باید همه دستگاه ها به وظایف خود عمل کنند.
زمان مشخصی برای انتقال مشاغل مزاحم شهری وجود ندارد

رییس اتاق اصناف قم نیز با اشاره به معضل مشاغل آلاینده و مزاحم شهری، یادآور شد: هزینه 
خرید واحدهای صنعتی و تولیدی در شهرک صنوف و خودرویی برای صاحبان مشاغل شهری 
بسیار سنگین است و لازم است تا مشوق هایی جهت ایجاد انگیزه و خروج این افراد از محدوده 

شهری دیده شود.
حمید خرمی ابراز داشت: در شهرک چاپ قم نیز ۵۴ واحد در حوزه چاپ و نشر کتاب مستقر 
شده و در شهرک شهاب نیز بخش زیادی از درودگران فعالیت های خود را منتقل کرده و در این 

شهرک ادامه فعالیت می دهند. 
وی اضافه کرد: در شرایط کنونی برای انتقال مشاغل مزاحم شهری به شهرک های تخصصی 
امکان تعیین زمان مشخصی وجود ندارد و لازم است سایر دستگاه ها نیز به وظایف خود عمل 

کنند.
به باور صاحب نظران، قم به رغم اینکه به واسطه جمعیت بالای خود عنوان کلان شهر را یدک 
می کشد و سالانه میزبان میلیون ها زائر و گردشگر است اما در مواردی نظیر ساماندهی صنوف 
مزاحم هنوز موفقیت چندانی به دست نیاورده و برخی از امور زیربنایی و تصمیم سازی آن با 
شیوه های سنتی گذشته انجام می گیرد و این مباحث سبب شده تا اقدامات انجام شده در 

سطح کلان مطلوب و رضایت بخش ارزیابی نشود.
وجود برخی محدودیت ها و مشکلات اقتصادی و فرهنگی نیز از عواملی است که کارشناسان 

و ناظران از موانع مهم در نبودن اراده منسجم در انتقال صنوف مزاحم شهری یاد می کنند.
هر چند ایجاد دو شهرک خودرویی و صنوف یک گام مهم و قابل توجه در ساماندهی صنوف 
مزاحم است ولی باید توجه داشت که ظرفیت این دو شهرک در بهترین شرایط امکان انتقال ۳ 
هزار واحد را دارد این در حالی است که به گفته مدیران شهری فقط در حوزه مشاغل وابسته 
به صنعت خودرو افزون بر ۱۰ هزار واحد صنفی فعال است که نشان می دهد کلان شهر قم 
در ساماندهی مشاغل مزاحم شهری تا رسیدن به نقطه مطلوب چه میزان فاصله طولانی و 

عقب ماندگی ادواری دارد.
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عضو اتاق بازرگانی تهران:

توسعهاقتصادیبدونثباتنرخارز
ممکننیست

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید تا زمانی که نرخ ارز به یک 
ثبات نرسد، فعالان اقتصادی توان تصمیم گیری جدید ندارند و حتی تصمیمات 

روزمره نیز ممکن نخواهد بود. 
مهرداد عباد در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اگر بنا باشد فعالان اقتصادی یک 
عامل را به عنوان پیش نیاز اصلی فعالیت های خود معرفی کنند، آن خواسته 
ثبات است. تا زمانی که شرایط به ثبات نرسیده و اوضاع به شکلی نباشد که امکان 
تحلیل و پیش بینی آینده وجود داشته باشد، عملا صحبت از فعالیت اقتصادی و 

توسعه تجارت ممکن نیست.
وی با اشاره به برخی مشکلات طولانی مدت اقتصاد ایران در سال های گذشته، 
تشریح کرد: این شرایط به طور خاص تحت تاثیر دو عامل به وجود آمده، نخست 
تحریم هایی که تحت عناوین مختلف علیه اقتصاد ایران اعمال شده و این موضوع 
باعث شده شرایط دشوار و البته غیرقابل پیش بینی شود. از سوی دیگر برخی 
تصمیمات داخلی که به جای بهبود شرایط فعالان اقتصادی، کار آن ها را دشوار 

کرده نیز در رسیدن به این شرایط سهیم بوده است.
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه اقتصاد ایران به یک تغییر نگرش کلان 
احتیاج دارد، توضیح داد: نگاهی به وضعیت بسیاری از صنایع و فعالیت های 
اقتصادی به خوبی این موضوع را نشان می دهد. برای مثال ما در صنایع نفت و گاز 
یک مزیت نسبی جدی داریم اما می بینیم که در تمام این سال ها، جز خام سوزی 
و خام فروشی، کمتر به دیگر بخش ها توجه شده است. در حوزه تجارت نیز ما این 
شرایط را می بینیم. بخش خصوصی بارها از این گفته که باید به سمت تک نرخی 
شدن ارز حرکت کنیم، با وجود آنکه گام مثبت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از سوی 

دولت نهایی شد، اما همچنان ارز چند نرخی باقی مانده است.
عباد ادامه داد: در روزهای گذشته، فاصله میان نرخ ارز در بازار آزاد با نرخ ارز 
نیمایی دوباره به حدود ۱۰ هزار تومان رسیده که اصلا نشانه خوبی برای آینده 
تجارت نیست و این احتمال وجود دارد که همان مشکلاتی که برای واردات با ارز 
ترجیحی به وجود آمده بود، در این بخش نیز دیده شود. از سوی دیگر وقتی ما به 
یک بی ثباتی می رسیم، شرایط برای تصمیم گیری دشوار می شود. صادرکنندگان 
ما حتی برای اعلام نرخ روزانه و بستن قرارداد با شرکت های خارجی نیز با مشکل 
مواجه هستند زیرا نمی دانند که نرخ در چه نقطه ای خواهد ایستاد و طولانی شدن 

این شرایط قطعا به سود اقتصاد ما نیست.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس اعلام دولت و مجلس، کشور در آستانه نهایی 
شدن قانون برنامه هفتم توسعه قرار دارد. ما باید این سوال را بپرسیم که قوانین 
توسعه قبلی به چه شکل و تا چه حدی اجرایی شده اند و دلایل عدم موفقیت آنها 
در برخی بخش ها چه بوده است. با استفاده از این تجربه و تلاش برای یک تغییر 
نگرش کلان، می توان انتظار داشت که اقتصاد ایران از مشکلاتی که امروز با آنها 

مواجه شده خارج شود.

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:

رشد۶۳درصدیدرآمدهایمالیاتی
در۷ماهامسال

رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور 
از رشد ۶۳ درصدی درآمد های مالیاتی در هفت ماه امسال نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته خبر داد.
»مهدی موحدی« روز دوشنبه اظهار داشت: مجموع درآمد های مالیات های 
مستقیم و کالا و خدمات در هفت ماه امسال به ۲۷۰ هزار و ۹۰۱ میلیارد تومان 
رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۱۶۶ هزار و ۶۹۹ میلیارد تومان بود 

با رشد ۶۳ درصدی همراه بود.
وی افزود: در قانون بودجه ۱۴۰۱ تا مهرماه، ۲۶۵ هزار و ۱۲۴ میلیارد تومان 
مالیات پیش بینی شده بود که با افزایش وصول درآمد های مالیاتی در این بخش 

شاهد تحقق ۱۰۲ درصدی آن هستیم.
رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی با اشاره 
به وصول درآمد های مالیاتی از اشخاص حقوقی، گفت: در هفت ماه امسال ۱۱۲ 
هزار و ۷۲۱ میلیارد تومان مالیات از این بخش وصول شد که این آمار نسبت به 
بود که رشد 88  تومان  مدت مشابه سال گذشته که ۵۹ هزار و ۹۲8 میلیارد 

درصدی را نشان می دهد.
رشد 48 درصدی مالیات بر درآمد

موحدی از رشد ۴8 درصدی مالیات بر درآمد های خبر داد و گفت: در این بخش 
از ابتدای امسال تا مهرماه، ۴۶ هزار و ۵۹۴ میلیارد تومان مالیات وصول شده 
که این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۳۱ هزار و ۴۵۵ میلیارد تومان 
بوده است رشد را نشان می دهد.  وی ادامه داد: همچنین مالیات بر ثروت ۲۵ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد یافته است و مبلغ وصولی در این 
مدت به ۹ هزار و ۷۴8 میلیارد تومان رسیده است.  رییس مرکز آموزش، پژوهش 
و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه وصول مالیات های 
مستقیم در هفت ماه امسال رشد ۷۰ درصدی داشته است گفت: وصول مالیات 

در این بخش به ۱۶۹ هزار و ۶۴ میلیارد تومان رسید.
موحدی بیان داشت: در هفت ماه امسال ۱۰۱ هزار و 8۳۶ میلیارد تومان مالیات 
از کالا و خدمات وصول شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۶۷ هزار و 

۵۲۴ میلیارد تومان بود، رشد ۵۱ درصدی داشته است.
 

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران :

ذخایرگندموکالاهایاساسیکشور
۲برابرشد

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با بیان اینکه موجودی کالاهای اساسی 
کشور ۱۰۰ درصد افزایش یافته است، گفت: موجودی گندم و سایر کالاهای 

اساسی در انبارها، سیلوها و مخازن کشور در حداکثر میزان ممکن قرار دارد. 
سید سعید راد با تأکید بر این که "خودکفایی در تولید محصولات اساسی و تأمین 
نیازهای کشور از محل تولیدات داخل را در اولویت برنامه هایمان قرار داده ایم"، 
افزود: با تمام توان تلاش می کنیم که اتکای کشور به واردات را تا جای ممکن 

کاهش دهیم.
وی با اعلام اینکه با توجه به شرایط بین المللی از جمله بحران اوکراین و برای 
اطمینان خاطر از تأمین نیاز کشور، مبادرت به افزایش واردات و تقویت ذخایر 
کالاهای استراتژیک کردیم ، اظهار کرد: افزایش تولید داخل کنار واردات مناسب 
و منطقی باعث شد نوسانات بازار کنترل شود و شاهد برقراری آرامش در جامعه 
باشیم. راد با بیان این که "با وجود کاهش صادرات کشورهای تولیدکننده کالاهای 
اساسی و محدود شدن عرضه این کالاها در عرصه جهانی، در این زمینه به خوبی 
عمل شد و با تأمین محصولات مورد نیاز، علاوه بر پاسخگویی به نیاز بازار، نسبت 
به تکمیل ذخایر داخلی نیز اقدام کردیم"، تصریح کرد: البته، روند تأمین کالاهای 

اساسی از مبادی تولید، همچنان ادامه دارد.

استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی اظهار داشت: در عرض چهار روز نرخ ارز از 
کانال ۳۲ هزار تومان به ۳۶ هزار تومان رسید که دقیقا در همین بازه زمانی شاهد 
پمپاژ اخبار منفی بیرونی بوده ایم. حال اینکه از بروز مسائل داخلی حدود دو ماه 
می گذرد و در این مدت اثر معناداری در افزایش نرخ ارز نداشت و اگر مسائل داخلی 
بر این وضعیت بازار ارز اثر گذار بودند روند صعود قیمت ها از دو ماه گذشته آغاز 

می شد.
وحید شقاقی شهری در گفت وگو با ایلنا درباره عوامل اثر گذار در افزایش نرخ ارز 
و احتمال آن ادامه در روزهای آینده اظهار داشت: به طور کلی قیمت دلار از دو 
موضوع ناترازی ارزی و انتظارات تورمی اثر می پذیرد و این دو عامل مهم اثرگذار 
بر تعیین قیمت ارز محسوب می شوند.   وی ادامه داد: در بحث ناترازی ارزی، 
در حال حاضر وضعیت منابع ارزی نسبت به سال گذشته و دو سال گذشته بهتر 
است و ناترازی ارزی تا حدودی کاهش پیدا کرده  و دلیل آن هم بهتر شدن وضعیت 
صادرات نفتی و غیر نفتی کشور است. از آنجایی که قیمت جهانی نفت بالا رفته، 
از  حاصل  درآمدهای  افزایش  شاهد  و  یافته  افزایش  هم  نفتی  مشتقات  قیمت 

صادرات نفت، پتروشیمی و سایر فرآورده های نفتی هستیم.
این کارشناس اقتصادی گفت: با افزایش ارزش دلاری صادرات وضعیت منابع 
ارزی نسبت به دو سال گذشته که اوضاع منابع ارزی کشور وخیم بود، بهتر شده  
است. یادمان هست در دور ه ای قیمت نفت به شدت افت کرد به طوریکه پیش 
فروش قیمت نفت به منفی هم رسید، قیمت نفت تا ۳۵ دلار کاهش پیدا کرد و 
در همان دوران وضعیت بغرنج منابع ارزی، کشور درگیر کرونا بود و دولت به ناچار 
اقدام به واردات انواع دارو کرد که هزینه واردات را بالا برد. اما در حال حاضر قیمت 
نفت بیش از ۹۰ دلار است و به دنبال آن قیمت فرآورده های نفتی هم بالا رفته یعنی 

حدود ۳ برابر شده  بنابراین در بُعد منابع ارزی وضعیت بهتر است.
سال  دو  الی  یک  به  نسبت  ارزی،  منابع  بُعد  در  امروز  افزود:  شقاقی شهری 
از  حاصل  تورمی  انتظارات  بُعد  در  اما  قرارداریم  مساعدتری  شرایط  در  گذشته 
تحریم ها و شرایط پیش روی اقتصاد وضعیت نسبت به دو سال گذشته بدتر شده 
و نااطمینانی ها بیشتر افزایش یافته  است. تاکنون با بود و نبود برجام، نرخ دلار در 

کانال ۳۲ هزارتومان حفظ شده بود اما در هفته گذشته با تضعیف شدن احتمال 
ادامه برجام و احتمال کنار گذاشته شدن آن، مساله انتظارات تورمی تشدید پیدا 
کرد و هر چه به انتخابات میان دوره ای امریکا نزدیک تر می شویم؛ اخبار منفی 

بیشتر می شود، انتظارات تورمی هم بالا می رود.  
تاثیر انتخابات کنگره بر بازار ارز

وی ادامه داد:  تا چند روز آینده انتخابات میان دوره ای امریکا برگزار می شود و 
شواهد حاکی از پیروزی جمهوری خواهان در کنگره  است و اگر جمهوری خواهان 
برنده کنگره باشند، دست دولت دموکرات بیشتر از این بسته می شود و به این منزله 
خواهد بود که نا اطمینانی تشدید خواهد شد و در این صورت کنگره در مقابل 

خواسته های آقای بایدن مقاومت خواهد کرد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اعلام ترامپ برای احتمال حضور در انتخابات 
بعدی  رییس جمهوری  اینکه  احتمال  اظهار داشت:  ریاست جمهوری ۲۰۲۴، 
آمریکا از جمهوری خواهان باشد وجود دارد و تمام این اخبار در قیمت ارز در ایران 
ارزی کشور وضعیت بدی ندارد و می توانند  این شرایط منابع  اثرگذار است. در 
بخش عمده ای از  نیازهای کالایی کشور را تامین کنند اما بحث منابع اسکناس ارز 

موضوع دیگری است که نمی توان درباره آن اظهارات دقیقی داشت.
شقاقی شهری با بیان اینکه در حال حاضر هم قیمت جهانی فلزات و هم قیمت 
نفت و تبع آن فرآورده های نفتی افزایش یافته بنابراین درآمد حاصل از صادرات 
غیرنفتی و نفتی بیشتر شده، ادامه داد: در حوزه میزان صادرات نفت هم شرایط 
امروز نسبت به دوران ترامپ بسیار بهتر است در دوره ریاست جمهوری ترامپ میزان 
صادرات نفت به کمتر از ۳۰۰ هزار بشکه هم رسید و امروز هر چند آماری دقیقی از 
میزان صادرات نفت نیست اما وضعیت صادرات حداقل نسبت به دوره ترامپ بهتر 
است.   وی گفت: افزایش نرخ دلار و افزایش تقاضا برای خرید دلار در این چند 
روز، از انتشار اخبار منفی نشات گرفته و اثرگذارترین خبر هم موضوعات مرتبط با 
برجام و مسائل مرتبط با انتخابات میان دوره ای آمریکا، احتمال نامزدی ترامپ در 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ و به سر کار آمدن دیگر تندروها در سایر نقاط دنیا 

بوده و پمپاژ این اخبار بازار ارز را تحت تاثیر قرار داده است.

مسائل داخلی تاثیری در بازار نداشت
این کارشناس اقتصادی درباره اثرپذیری نرخ دلار از مسائل داخلی کشور تاکید 
کرد: مسائل داخلی نمی تواند در بازار ارزاثرگذار باشد و فعالان اقتصادی فعلا این 
شرایط کشور را گذرا می دانند و این اتفاقات اثر خود را در دلار نشان نداده اند. باید 
توجه داشته باشیم که در عرض چهار روز نرخ ارز از کانال ۳۲ هزار تومان به ۳۶ هزار 
تومان رسید که دقیقا در همین بازه زمانی شاهد پمپاژ اخبار منفی بیرونی بوده ایم. 
حال اینکه از بروز مسائل داخلی حدود دو ماه می گذرد و در این مدت اثر معناداری 
در افزایش نرخ ارز نداشت و اگر مسائل داخلی بر این وضعیت بازار ارز اثر گذار 

بودند روند صعود قیمت ها از دو ماه گذشته آغاز می شد.
باید  را  امریکا  انتخابات  که  بودیم  کرده   اعلام  بارها  داد:  ادامه  شقاقی شهری 
اثر آن را در  به عنوان یک تکانه در قیمت دلار در نظر بگیریم و امروز عملا هم 
در  جمهوری خواهان  پیروزی  انتظارات  ارز  بازار  نشانه های  و  می  بینیم  ارز  بازار 
انتخابات آمریکا را پیش خور کرد و واکنش ارزی نشان داده که در انتخابات آمریکا 

جمهوری خواهان برنده خواهند شد. 
وی درباره احتمال ادامه افزایش نرخ دلار در روزهای آینده گفت: این مساله کاملا 
به نحوه مدیریت دولت و تیم اقتصادی دولت بستگی دارد. باید توجه داشته باشیم 
که در دو سال گذشته هم کشور تجربه تنش ارزی را داشت و بانک مرکزی دو سال 
گذشته بدترین شرایط ارزی را تجربه کرد اما مدیریت موفقی در کنترل این شرایط 

داشت.
این استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی افزود: دولت سیزدهم می تواند از تجربه 
نحوه مدیریت شرایط ارزی دو سال گذشته استفاده کند تا کشور از این شرایط 

سخت بگذرد.
دولت از تجربه دو سال گذشته استفاده کند

شقاقی شهری با اشاره به نحوه مدیریتی ارزی بانک مرکزی دو سال گذشته اظهار 
داشت: در آن دوران بانک مرکزی چندعامل موثر در کنترل شرایط ارزی را به کار 
گرفت. یکی از این عوامل موثر اعمال سختگیری شدید در بحث واردات کالای 
غیرضرور بود و از این طریق در مدیریت منایع ارزی سختگیری های جدی اعمال 
شد. این کارشناس اقتصادی به اشاره به سایر عوامل موثر در مدیریت ارزی در 
دو سال گذشته گفت: موضوع دیگر مدیریت انتظارات تورمی بود به این معنا که 
بانک مرکزی در آن دوره در مدیریت اخبار و پیام ها بسیار فعال بود و توانست از ورود 
اخبار پی در پی منفی و اثرگذاری آن در بازار جلوگیری کند. عامل دیگر هم سیستم 
مویرگی تامین اسکناس ارزی از کشورهای منطقه به ویژه عراق بود. در آن دوران 
بخشی از نیازهای کالایی و ارزی کشور از عراق و کشورهای منطقه تامین شد و این 

سیستم مویرگری بسیار موثر بود و امروز هم می توان از این ظرفیت استفاده کرد.
شقاقی شهری افزود: از عوامل دیگر، توان مدیریت لحظه ای بانک مرکزی بود 
و بانک مرکزی توانست لحظه به لحظه به موضوعات مرتبط با ارز واکنش نشان 
دهد و در امروز هم به آقای صالح آبای پیشنهاد می شود که هم مدیریت لحظه ای را 
دردستور کار قرار دهند چراکه در این شرایط تنها اگر یک روز بازار ارز رها شود نرخ 
ارز به شدت افزایش پیدا می کند و یادمان باشد در حالی که در دوره ۱۰ ساله قیمت 
دلار هزار تومان افزایش پیدا کرد امروز در یک روز شاهد افزایش هزار تومانی قیمت 
دلار هستیم. وی درباره اثرگذاری نرخ ارز بر افزایش نرخ تورم در ماه های آینده، 
اظهار داشت: نرخ تورم متاثر از دو موضوع رشد نقدینگی، حجم پول و پایه پولی و 
موضوع نرخ ارز است. در طول یک سال گذشته وضعیت کشور در بحث مدیریت 
رشد نفدینگی، پایه پولی بدتر نشده و اقداماتی مثبتی در این زمینه انجام شد اما 
نکته مهم این است که در بُعد ارزی، بخشی از تورم در ایران حاصل از تکانه های 
ارزی است و طبیعتا مساله افزایش نرخ ارز با یک فاصله زمانی یک الی دو ماهه 
بر قیمت دارایی ها و قیمت کالا و خدمات اثر می گذارد بنابراین افزایش نرخ دلار 

می تواند مدیریت نرخ تورم را تحت تاثیر قرار دهد.

شقاقی شهری اقتصاددان مطرح کرد:

تشریح دلایل افزایش نرخ ارز در روزهای اخیر

یک کارشناس بازار سرمایه دلایل صعود این بازار طی هفته گذشته را تشریح کرد و گفت: بازار سهام کف قبلی خود را نمی شکند و 
به همین دلیل تا تیر سال آینده فرصت خوبی برای خرید سهام است، چراکه بازدهی بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها در افق شش 

ماهه بیشتر خواهد بود. 
سعید جعفری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به صعود بازار سرمایه در هفته اخیر اظهار کرد: در ۱۰ روز اخیر شاهد شتاب گرفتن قیمت 
دلار بودیم؛ باید به این نکته توجه کرد که بازار سهام همیشه با نرخ ارز رابطه مستقیم داشته است و با افزایش قیمت ارز شرکت های 
صادراتی هم منتفع می شوند. هرچند که شرکت های بزرگ صادراتی بورس ناچار هستند دلار خود را در سامانه نیما عرضه کنند که از 
نرخ بازار آزاد پایین تر است، زیرا  ارز کالاهای اساسی از سامانه نیما تامین می شود و دولت اجازه رشد ارز در سامانه نیما را نمی دهد. 

اما قیمت ارز در این سامانه هم دیر یا زود رشد می کند و باعث می شود سودآوری شرکت های صادراتی از محل نرخ ارز افزایش یابد.
وی با اشاره به افزایش قیمت های جهانی گفت: دلیل دیگر صعود بورس این بود که در آخر هفته گذشته، شاهد افزایش قمیت های 
جهانی مخصوصا مس و روی بودیم. این موضوع باعث شد در دو روز اخیر شرکت هایی که در گروه فلزات هستند رشد قابل توجهی 
داشته باشند. از سوی دیگر در یک ماه اخیر بازار سهام به دلیل ریسک های سیاسی بیش از حد افت کرده بود که اکنون این افت را تا 
حدودی پس گرفته است. این کارشناس بازار سرمایه به این سوال که صعود بورس تا کجا ادامه دارد؟ پاسخ داد: می توان از این نکته 
مطمئن بود که بازار سهام همه ریسک هایی که طی چند ماه اخیر متحمل می شد را در قالب افت قیمت ها تجربه کرد. تقریبا می توان 
گفت بازار سهام کف قبلی خود را نمی شکند و به همین دلیل تا تیرماه سال آینده فرصت خوبی برای خرید سهام است، چراکه بازدهی 

بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها در افق شش ماهه بیشتر خواهد بود.
جعفری در مورد تاثیر مصوبه ۱۰ بندی سازمان بورس برای حمایت از بازار سرمایه نیز اظهار کرد: این مصوبه سعی کرد بخش تقاضا 
را تقویت کند اما عوامل خارج از حوزه بازار سرمایه اثر بیشتری دارند. اگر رشد نرخ ارز اتفاق نمی افتاد بعید بود بازار رشد کند. اقدامات 

سازمان باعث می شود بازار در حالت منفی نقدشونده باشد.
وی همچنین با اشاره به خرید سهام توسط صندوق توسعه ملی گفت: این فرایند یک سیگنال مهم است، چراکه وقتی یک نهاد 
مهمی مانند صندوق سهم می خرد، سیگنال مثبتی می دهد که قیمت ها ارزنده هستند. فارغ از اینکه عدد آن چقدر است این سیگنال 

را به فعالان بازار می دهد که از دیدگاه این صندوق قیمت های بازار سهام حبابی نیستند و ارزنده هستند.

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با بیان اینکه خواسته کارگران کنترل نرخ تورم و رشد نقدینگی است و دنبال افزایش 
حقوق نیستند، بر ضرورت حفظ قدرت خرید خانوارهای کارگری تاکید کرد. 

فتح الله بیات ، درباره ایجاد عدالت در پرداخت حقوق و دستمزد به عنوان یکی از دغدغه های مهم دولت، ابراز عقیده کرد 
و گفت: در بحث حقوق و دستمزد انتظار این است که هر تصمیمی که راجع به بیمه شدگان تامین اجتماعی، بازنشستگان 
و صندوق تامین اجتماعی گرفته می شود، با رعایت اصل سه جانبه گرایی باشد و نماینده کارگر و کارفرما و دولت و هر سه 
ضلع شرکای اجتماعی در آن حضور داشته باشند نه اینکه بدون حضور نمایندگان طرفین، تصمیم گرفته و ابلاغ شود و بعدها 

چالش ها و مشکلات بسیار را شاهد باشیم.
وی با اشاره به فرایند تعیین حقوق و دستمزد کارگران، گفت: شورای عالی کار سال گذشته سبد معیشت کارگران را حدود 
۹ میلیون تومان تعریف کرد که البته این سبد معیشتی همان زمان هم اشکال داشت و کامل نبود ولی با وجود تعیین رقم در 
کمیته مزد، در بهترین حالت حقوق و دریافتی کارگران به ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسید که با حدود ۹ میلیون تومان فاصله 
داشت. به گفته رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی، علیرغم آنکه حداقل دستمزد ۱۴۰۱ کارگران، ۵۷ درصد افزایش 
پیدا کرد ولی با احتساب مزایای جانبی و بن خواربار و حق اولاد به ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسید که به دلیل افزایش 
هزینه ها و تغییر نرخ بسیاری از اقلام، افزایش ۵۷ درصدی عملا از ماه دوم سال خنثی شد و قدرت خرید خانوارهای کارگری به 
تدریج کاهش یافت. بیات درعین حال به لایحه متناسب سازی حقوق کارمندان دولت و بازنشستگان کشوری و لشگری اشاره 
کرد و افزود: اینکه دولت پذیرفت افزایش حقوق در نیمه دوم سال برای کارمندان و بازنشستگان کشوری و لشگری انجام شود 
نشان می دهد که حقوق و دستمزد فعلی کفاف هزینه های زندگی را نمی دهد. در شرایطی که امکان مهار تورم وجود نداشته 

باشد، نمی توان به این بهانه دستمزدها را ترمیم نکرد.
وی در پایان بر ضرورت حفظ قدرت خرید کارگران تاکید کرد و گفت: کارگران هیچگاه دنبال افزایش حقوق و دستمزد نبودند 
چون هر زمان که دستمزدها افزایش یافته از آن طرف کالاها با تغییر قیمت مواجه شده است و تورم بر سبد معیشت کارگران 
تاثیرگذار بوده است، بنابراین بهترین حالت این است که رشد افزایش نقدینگی و نرخ تورم را کنترل کنیم و قدرت خرید جامعه 

به خصوص کارگران حفظ شود.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

پیشبینیاوضاعبورسدرماههایآینده
یک مقام کارگری عنوان کرد:

خواستهکارگرانکنترلتورماستنهافزایشحقوق

عضو هیئت علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم و صنعت :

وارداتخودروبااینآییننامهیکفرصترانتیاست
عضو هیئت علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم و صنعت 
اظهار داشت: شرکت هایی می توانند اقدام به واردات خودرو 
کنند که نمایندگی رسمی در ایران داشته باشند اما بعید 
است که در عمل چنین چیزی رخ بدهد و به نظر می رسد 
این واردات به نوعی فضا دادن به دلال ها باشد و به صنعت 

نیز آسیب وارد می کند. 
امیرحسن کاکایی در گفت وگویی، با بیان اینکه واردات 
خودرو مشکل آئین نامه ای ندارد، گفت: بانک مرکزی مانع 
واردات خودرو در کشور شده و تا به امروز نیز درخصوص 
واردات خودرو اعلام نظر قطعی نکرده است و به نظر می رسد 
وزارت صمت با تدوین آیین نامه خودرو اقدامی در راستای 

اهداف این وزارتخانه انجام داده است.
وی با انتقاد از لیست واردکنندگان خودرو، تصریح کرد: 
خودروسازان  انحصار  که  بود  این  خودرو  واردات  از  هدف 
داخلی بر بازار را کاهش بدهند این در حالیست که دوباره 
واردات خودرو را به آنها واگذار کردیم. همچنین در لیست 
نام  شود  وارد  آنها  از  خودرو  است  قرار  که  شرکت هایی 
شرکت هایی مانند رنو، سیتروئن به چشم می خورد؛ اینجا 
این پرسش مطرح است که اگر این شرکت ها می خواهند به 
ایران بازگردند چرا خسارت های که در سال های گذشته به ما 

وارد کرده اند را پرداخت نمی کنند.
این کارشناس بازار خودرو واردات را به یک بازی تشبیه 
کرد و افزود: بدون تردید واردات خودرو با این آئین نامه در 
بازار تعادل ایجاد نمی کند؛ و ممکن است چند هزار دستگاه 
خودرو وارد کشور شود ولی بعید می دانم که نظام در نهایت 

نظر مثبت خود را در این زمینه اعلام کند چراکه اشکالات 
اساسی در این شیوه واردات وجود دارد. هم اکنون نظام در 
جنگ اقتصادی قرار دارد و با این آیین نامه فاتحه صنعت 
داخلی خوانده می شود چرا که  امکان برگشت رنویی که به ما 
خسارت زده را فراهم می کنیم آن هم نه برای سرمایه گذاری 

و تولید در ایران، بلکه برای واردات خودرو.
به گفته این عضو هیئت علمی دانشکده خودرو دانشگاه 
برای  کمتری  تعهدات  خودرو  واردات  صنعت؛  و  علم 
خودسازان ایجاد می کند و در مقابل سود بیشتری به همراه 
می آورد. وی در ادامه خاطر نشان کرد: این پرسش در بین 

کارشناسان مطرح شد چرا زمانی که تویوتا در دنیا فراخوان 
این  طرح  نمی شود؟  طرح  ایران  در  فراخوان  این  می زند 
واردکنندگان  که  شویم  متوجه  ما  که  شد  باعث  پرسش 
از  خریدها  و  نمی کنند  خرید  تویوتا  اصلی  نمایندگان  از 
دلال های درجه دو و سه انجام می شود و در نتیجه تعهداتی 

که تویوتا می دهند را به خریداران ایرانی نمی دهند.
کاکایی با اشاره به بندی از آیین نامه واردات خودرو، خاطر 
نشان کرد: شرکت هایی می توانند اقدام به واردات خودرو 
کنند که نمایندگی رسمی در ایران داشته باشند اما بعید 
است که در عمل چنین چیزی رخ بدهد و به نظر می رسد 

این واردات به نوعی فضا دادن به دلال ها باشد و به صنعت 
نیز آسیب وارد می کند.

وی با بیان اینکه وزارت صمت سقف یک میلیارد دلاری 
برای واردات خودرو در نظر گرفته است، اذهان کرد: این 
سقف به معنی انحصار است و هر شرکتی زودتر برای واردات 
اقدام کند این پول نصیب آنها خواهد شد؛ پس این واردات 
کمی  واردات  ابتدای  در  شاید  است.  گرمی  بازار  نوعی 
قیمت ها پایین بیایید اما در کلیت بر بازار خودرویی در ایران 
تاثیری نمی گذارد  مگر می شود قیمت خودرو دنا در کشوری 
که تورم ۴۰ درصدی را تجربه می کند کاهشی شود؟ از این رو 

به نظر می رسد واردات خودرو یک نوع فرصت رانتی است.
است  بعید  پایان سال  تا  من  نظر  به  داد:  ادامه  کاکایی 
که  کنیم  فراموش  نباید  اما  وارد کشور شود  که خودرویی 
بیت المال در دست دولت است و دولت می تواند هر کاری 
که می خواهد انجام دهد شاید برای اینکه ثابت کند کاری که 
می خواهد را انجام می دهد در نهایت اقدام به واردات خودرو 
کند اما این واردات در نهایت باعث توسعه و رقابتی شدن بازار 

نمی شود.
این کارشناس بازار خودرو در پایان خاطر نشان کرد: این 
گمانه زنی ها مطرح شده بود که مجلس و شورای نگهبان 
اجازه ندهند که این آیین نامه به مرحله اجرا برسد اما وزارت 
صمت به دلیل استیضاح وزیر به گونه ای عمل کرد که قبل 
از استیضاح لیست واردکنندگان خودرو اعلام شود و به نظر 
می رسد این کار تبلیغاتی بود تا واقعی و بدون تردید منافع 

واردات به جیب مردم نخواهد رفت.
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دوطلای جام جهانی کشتی فرنگی درویترین افتخارات ورزش قم ؛

درخششدوفرنگیکارقمی
درمسابقاتجهانی

درخشش دو کشتی گیر استان قم در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان 
ایران مدال طلای جام جهانی ۲۰۲۲ این رشته پرافتخار را برای ورزش قم به ارمغان 

آورد. 
براساس این گزارش ، رقابت های ۲۰۲۲ جام جهانی کشتی فرنگی به میزبانی 
جواهری  مهدی  و  عبدی  امیر  که  رسید  انجام  به  حالی  در  آذربایجان  کشور 
نماینده های کشتی قم در ترکیب تیم اعزامی بزرگسالان ایران بودند و تیم ایران با 
عبور فرنگی کاران قمی قهرمان این پیکارها شد. در فینال این دوره از رقابت ها تیم 
جوان و پرانگیزه ایران رقابتی نزدیک و نفس گیر با تیم آذربایجان داشت و با وجود 
تساوی ۵ بر ۵ این تیم ایران بود که با امتیاز مثبت ۲۱ بر ۱۹ از سد تیم آذربایجان 

گذشت و با فرنگی کاران قمی خود روی سکوی نخست جام جهانی جای گرفت.
در این رقابت ها تیم منتخب ستارگان جهان نیز حضور داشت که در مسابقه 
رده بندی بعد از تساوی پنج بر پنج، با امتیاز مثبت ۲۲ به ۱۹ مقابل تیم ترکیه به 

پیروزی رسید و عنوان سوم را از آن خود کرد.
امیر عبدی یکی از دو فرنگی کار قمی اعزامی به این رقابت ها، در سال ۱۴۰۱ 
عملکرد پرفروغی در عرصه ملی و بین المللی داشته و پیش از کسب مقام قهرمانی 
جام جهانی ۲۰۲۲، در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی امید ایران به مقام سوم دنیا 
در سال جاری دست یافته و مقام سومی جوانان جهان را نیز به دست آورده است.

مهدی جواهری نیز عنوان قهرمانی مسابقات بین المللی جام ساساری ایتالیا در 
وزن ۵۵ کیلوگرم را در کارنامه دارد.

در دومین دوره مسابقات کاراته سبک شیتوریو اینویی ها در استان قم :

کسبمدالطلاتوسطنمایندهباشگاه
کاراتهفاتحقم

در در دومین دوره مسابقات کاراته )سبک شیتوریو اینویی ها( در استان قم کیان 
گل محمدی از باشگاه فاتح قم توانست در وزن ۳۵- کیلو گرم , در بخش کمیته 
رده سنی خردسالان , حریفان خود را شکست داده , مقام اول را کسب و مفتخر 
به دریافت مدال طلا گردد.  براساس این گزارش ،در دومین دوره مسابقات کاراته 
)سبک شیتوریو اینویی ها( در استان قم که با حضور آقایان: دکتر عاشوری نائب 
رئیس فدراسیون کاراته جمهوری اسلامی , ابراهیم سانی خانی مدیرکل ورزش و 
جوانان استان , مهدی بیرانوند رئیس هیئت کاراته استان قم  و دیگر مسئولین 
دستگاه های اجرایی استان در سالن ورزشی ریحانه قم برگزار گردید. کیان گل 
محمدی از باشگاه فاتح قم توانست در وزن ۳۵- کیلو گرم , در بخش کمیته رده 
سنی خردسالان , حریفان خود را شکست داده , مقام اول را کسب و مفتخر به 
دریافت مدال طلا گردد.  این موفقیت را  به وی تبریک و از خداوند متعال برای وی 

آروزی موفقیت و پیروزی مسئلت داریم.

فرماندار شهرستان کهک:

سایتورزشهایهواییدرکهک
ایجادمیشود

فرماندار شهرستان کهک گفت: زمین مورد نیاز در این شهرستان برای ایجاد 
سایت ورزش های هوایی تامین شد که این سایت پس از راه اندازی در جذب 

ورزشکاران و گردشگران به منطقه تاثیرگذاری بسیاری دارد. 
علیرضا گلچین پور در گفت و گویی با اشاره به این که در بدو کار احداث سایت 
ورزش های هوایی، ۲ هکتار زمین از منابع طبیعی درخواست شد اظهار داشت: 
این سایت بین منطقه قباد بزن و مِیَم شهرستان کهک ایجاد می شود. وی بیان کرد: 
اداره کل منابع طبیعی استان قم همکاری لازم برای دریافت ۲ هکتار زمین مورد نیاز 
را انجام داد و طی مکاتبه این اداره کل و اداره کل ورزش و جوانان استان قم موافقت 
لازم گرفته شد. وی ابراز داشت: احداث سایت ورزش های هوایی به برخی مجوزهای 
امنیتی نیاز دارد که در این راستا با استانداری قم مکاتبه لازم صورت گرفته است. 
فرماندار کهک با اشاره به کمک فرمانداری این شهرستان به دهیاری ها و شوراها 
برای ورزش گفت: هر چه در ورزش سرمایه گذاری کنیم معضلات اجتماعی کمتر 
می شود. وی ادامه داد: سعی بر این داریم تا اعتبارات ورزشی دهیاری ها و شوراها 
را افزایش دهیم و در راستای توسعه فعالیت های ورزشی در سطح شهرستان کهک،  
مسابقات مینی فوتبال با همکاری اداره ورزش و جوانان شهرستان و دهیاری ها در 
حال برگزاری است. گلچین پور افزود: مسابقه مچ اندازی استانی نیز هفته گذشته در 
شهرستان کهک انجام شد و حمایت مالی و پشتیبانی لازم از سوی فرمانداری نسبت 

به این مسابقات صورت گرفت.

ایمان / گزارش / رضا ملکی
زیبا دیدنی،خاطره انگیز،ماندنی وشادی بود وپراز لبخند،حلقه اتحاد ومودت 
و دوستی و اینها کلماتی بود که می توان در خصوص ضیافت اهالی فوتبال قم 

دردانشگاه پردیس نوشت.
هیثئت فوتبال کار ارزنده ای را در دستور کار خود قرار داد ،تجلیل از فوتبالیستهای 
شاغل در لیگ برتر فوتبال ایران و سپس اهداء کاپ وکارت هدیه و لوح یادبود به تمام 
تیمهای فوتبال،فوتسال بانوان و آقایان که در سال گذشته رتبه های اول تا سومی 

رده های مختلف سنی را در قم بدست آورده بودند.
این مراسم که در سالن بسیار زیبای دانشگاه پردیس به همت دکتر باقری رئیس 

هیئت فوتبال قم برگزار گردید،میهمانان ویژه ای هم داشت.حضور قنبر زاده نائب 
رئیس فدراسیون فوتبال ،رضا کشوری رئیس سازمان لیگ فوتبال کشور،احمد 
حاجی زاده معاون سیاسی،امنیتی استانداری قم و بسیاری از مدعوین عنوان دار 

در مناصب دولتی و ورزشی قم که در این مراسم حضوری دلگرم کننده داشتند.
صدای زیبای نجفی مجری این مراسم در فضای سالن ابهتی ویژه داشت و شور 
و هیجان او فضای سالن را در بر گرفت دکتر باقری در صحبتهای آغازین خود به 
معلم بودن خود اشاره کرد وروز جهانی مربی را تبریک گفت.عملکرد خود را در زمان 
تصدی سمت ریاست هئیت فوتبال قم را برای حاضران تشریح کرد و درد دل خود را 

خطاب به نائب رئیس فدراسیون از نداشتن زمین  چمن مناسب عنوان کرد.

قنبر زاده نائب رئیس فدراسیون فوتبال دومین سخنران این اجتماع بود وی گفت 
متاسفانه فوتبال  قم زیر سایه فوتبال تهران قرار گرفته  است این درحالی است که 
ظرفبت بسیار بالائی دارد که برای نمونه حضور بازیکنان خوب قمی در لیگ فوتبال 
ایران میباشد .وی بر این موضوع تاکید کرد که حتما در فدراسیون فوتبال به موضوع 

هیئت فوتبال قم خواهند پرداخت و معضلات فراروی آنرا برطرف خواهیم کرد.
رضا ملکی پیشکسوت رسانه و فوتبال قم به بالای سن رفت تا با سخنان خود 
تجلیلی داشته باشد از چهار بازیکن درخشان فوتبال قم که در بدنه تیمهای لیگ 

برتری درخششی ویژه دارند.
وی نخست از سید مهدی حسینی گفت شروع فوتبال او از پایه های صبا،تا 
رسیدن به تیم اکسین البرز،آلومینیوم اراک و سپس مس رفسنجان و دعوت شدن 
به اردوی تیم ملی و مسیر معنوی که او در طول ۱۲ سال گذشته در فوتبال طی 
کرده بود از جمله سخنان ملکی در خصوص این بازیکن ارزشی بود. امیر حسین 
جدی دومین  فردی بود که ملکی درباره تلاشهای بسیار او گفت .شروع فوتبال در 
آکادمی فوتبال مجید جلالی وطی کردن مسیر از پایه های صبا تا رسیدن به امید 
های پیکان،بزرگسالان پیکان آلومینیوم اراک وسپس ذوب آهن اصفهان از جمله 
افتخاراتی بود که در خصوص امیر حسین جدی و پدر گرانقدرش جواد جدی دراین 

مراسم ایراد گردید.
مهدی لطفی ومنصور باقر زاده دیگر بازیکنان مطرح قمی بودند که در تیمهای 
فولاد خوزستان و پیکان تهران درلیگ برتر در حال بازی هستند و از زبان ملکی در 

تمجید از آنان و درخشش این عزیزان برای حاضران بیان گردید.
اهداء کاپ،لوح وکارت هدیه به تیمها در دستور کار قرار گرفت و سپس در پایان 
جلسه دکتر سانی خانی به ایراد سخن پرداخت و درخصوص فوتبال قم گفت که در 
حال صحبت چند تن از مربیان به نشانه اعتراض درخصوص نداشتن زمین فوتبال 

جهت هیئت به دکتر سانی خانی موقعیت فعلی فوتبال قم را به چالش کشیدند.
دوتن از اسطوره های فوتبال قم استاد رضا دلکش و حسین وزیری در مراسم 

حضور داشتند که موجب خرسندی اهالی فوتبال قرار گرفت.

ضیافت اهالی فوتبال قم درتالار دانشگاه پردیس برگزارشد؛

تقدیرازتیمهایبرتروفوتبالیستهایقمیشاغلدرلیگبرتر

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۶۳۲مربوط  شماره  رای   -۱
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۴۰مربوط به تقاضای آقای مهدی اروجلو فرزند عباسعلی 
در ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت ۶۵ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۱۹۶۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فتح اله شاکری مالک رسمی به موجب 
یک فقره اظهار نامه ثبتی به شماره ۶۷۲۰-۱۳۲۰/۰۴/۲۶ سپس نامبرده طبق 
گواهی حصر وراثت در تاریخ ۱۳۲۳/۰۱/۲۴ فوت نموده و وراث حین الفوت ایشان 
عبارتند از:فاطمه،پروین،زهرا،صغری،معصومه،سکینه،مهدی و ابوالفضل همگی 

شاکری فرزندان مرحوم فتح اله وخانم ربابه شاکری عیال متوفی )م الف۱۵۱۹۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۰۲ شماره  رأی   -۲
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۶۴ مربوط به تقاضای آقای رضا موسوی ترکمانی فرزند 
میرعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۲ مترمربع پلاک شماره ۲۷ فرعی از ۲۵۹۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۷ دفتر 

۱۱۹)م الف۱۵۱۹۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۰۴ شماره  رأی   -۳
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۶۳ مربوط به تقاضای خانم فاطمه پهلوانی سید لری 
فرزند اسمعیل درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث 
بنا شده به مساحت ۶۲ مترمربع پلاک شماره ۲۷ فرعی از ۲۵۹۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۷ دفتر 

۱۱۹)م الف۱۵۱۹۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰8۵۰ شماره  رأی   -۴
فرزند  سوری  ابوالفضل  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۷۰
اصلان،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷8/۹۵ مترمربع 
در قسمتی از پلاک شماره ۳ فرعی از ۱۵۶۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیک ۱۳۹۷-۱۳۰۵۶ 

)م الف۱۵۱۹۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۱۶ شماره  رأی   -۵
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۰۴۴ مربوط به تقاضای خانم اعظم فهیمی فرزند ابراهیم 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 8۰ مترمربع 
پلاک شماره ۳۲ فرعی از ۱ فرعی از ۲۳8۲- واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی از ابوالفضل و یوسف مختاری مالکین رسمی که ذیل ثبت 

8۹۶۲8 صفحه ۳۷۲ دفتر ۵۲۵ بنامشان ثبت گردیده است.)م الف۱۵۱۹8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۳۱ شماره  رأی   -۶
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۵۷ مربوط به تقاضای اقای محمد پوزش فرزند ارجعلی، 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 8۲/۵۰ مترمربع در 

قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۲۷۷/۷/۲۲۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از حسین خوش قیافه 

صفحه ۲۴۵ دفتر ۱۵8)م الف۱۵۲۱۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۲۲ شماره  رأی   -۷
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۷۵ مربوط به تقاضای آقای ولی نیک پی فرزند حسین 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰/۶۲ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹8۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مسلم یادگار پور صفحه ۴۰۰ دفتر 

۴۲۶ )م الف۱۵۲۱8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲۷۹ شماره  رأی   -8
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۹8۵ مربوط به تقاضای آقای سید جمال غفاری فرزند 
سید نورالدین، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳۰۳/۴۵ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیک ۱۰۵8۵-

۱۳۹۹ )م الف۱۵۲۱۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۹۲ شماره  رأی   -۹
فرزند  ابوالفضل حدادی  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۳
محمدحسین،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۹۶۹ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۱۶۷/۳/8۰ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۵۹۰۹۵ مورخ ۱۳۶8/۱۱/۶ دفترخانه ۱۹ قم)م الف۱۵۲۲۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۹۱ شماره  رأی   -۱۰
حسینی  سید  صدیقه  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۴
در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  محمد،چهار  سید  فرزند  نیشابوری 
آن احداث بنا شده به مساحت ۹۶۹ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 
۲۱۶۷/۳/8۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 
طی سند صلح شماره ۵۱۰۹۵ مورخ ۱۳۹۲/۱۱/۱۲ دفترخانه ۲8 قم و سند شماره 
صلح  مدت  و  است  عمری  قم)صلح  دفترخانه ۲8  مورخ ۱۳۹۲/۱۱/۷   ۵۱۰8۰

مادالعمر مصالح با حق خیار فسخ)م الف۱۵۲۲۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۹۰ شماره  رأی   -۱۱
فرزند  ابوالفضل حدادی  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۶
محمدحسین،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۹۶۹ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از۲۱۶۷/۳/8۰ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

۵۹۰۹۵ مورخ ۱۳۶8/۱۱/۶ دفترخانه ۱۹ قم )م الف۱۵۲۲۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹8۹ شماره  رأی   -۱۲
حسینی  سید  صدیقه  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۷
در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  محمد،چهار  سید  فرزند  نیشابوری 
آن احداث بنا شده به مساحت ۹۶۹ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 

۲۱۶۷/۳/8۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 
طی سند صلح شماره ۵۱۰۹۵ مورخ ۱۳۹۲/۱۱/۱۲ دفترخانه ۲8 قم و سند شماره 
صلح  مدت  و  است  عمری  قم)صلح  دفترخانه ۲8  مورخ ۱۳۹۲/۱۱/۷   ۵۱۰8۰

مادالعمر مصالح با حق خیار فسخ)م الف۱۵۲۲۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۵۱۴ شماره  رأی   -۱۳
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۰۶ مربوط به تقاضای آقای علی اصغر برهانی فرزند 
اسداله در ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱8۲ متر مربع 
در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۱8۰۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت رسمی متقاضی که ذیل ثبت ۹۰۲۲۲ صفحه ۱8 دفتر ۵۲۹ ثبت 

گردیده است)م الف۱۵۲۲۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۹۶ شماره  رأی   -۱۴
باغچقازی  اله  نعمت  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۱۲
فرزند عباداله،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴/۶۰ 
مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از۲۳۲۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از محمد هندیانی)م 

الف۱۵۲۲8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۰۶۲ شماره  رأی   -۱۵
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۹۳ مربوط به تقاضای آقای دل آرا محمدی فرزند خانعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۰/۵۳ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از۱۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از عباس افسر)م الف۱۵۲۶۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱8۴ شماره  رأی   -۱۶
دنیا  حسن  حاجی  زهرا  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۰۱
دیده فرزند عباس در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۹۴/۹۵ مترمربع پلاک شماره ۷ فرعی از۲۶۰8 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۵ دفتر ۲۲۹)م 

الف۱۵۲۶۴(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و سایه(
نوبت اول: 1401/08/17
نوبت دوم: 1401/09/02
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۶۵مربوط  شماره  رای   -۱
فرزند  الماسی  زهرا  خانم  تقاضای  به  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۰۲مربوط 
محمود در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۲ مترمربع پلاک شماره 
۶۴۳۶/۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-مبایعه 
از ورثه علی خلیلی راد  از محمد خلیلی راد احدی  الواسطه  نامه عادی مع 
نسبت به ۶ متر ۲- سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۶۴ صفحات ۴۶۰ 
و۴۶۳ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۱۰۲۰۹ مورخ ۱۳۹۰/۰۳/۱8 

دفترخانه ۳۰ قم )م الف ۱۵۱۹۷(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۵۴مربوط  شماره  رای   -۲
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۱8مربوط به تقاضای آقای حسین رنجبر فرزند 
مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  در  مرتضی 
ششدانگ ۱۳۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۰۳ اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۴۶۳۳۹ مورخ ۱۴۰۰/۰8/۱۵ 

و اقرار نامه اصلاحی ۴۶۳۵8 مورخ ۱۴۰۰/۰8/۱۷ دفترخانه ۴۲ قم )م الف 
)۱۵۲۲۵

کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۵۵مربوط  شماره  رای   -۳
فراهانی  ابوالفضل  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۱۹مربوط 
فرزند محمد حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ به مساحت ششدانگ 
۱۳۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۰۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۴۶۳۳۹ مورخ ۱۴۰۰/۰8/۱۵ و اقرار نامه 

اصلاحی ۴۶۳۵8 مورخ ۱۴۰۰/۰8/۱۷ دفترخانه ۴۲ قم )م الف ۱۵۲۲۶(
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۰۴۳مربوط  شماره  ۴-رای 
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۱۷مربوط به تقاضای آقای حسین بوجار نژاد فرزند 
عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 8۳/8۵ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۴۲۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از غلامحسین الماسی خریداری به موجب سند رسمی 

شماره ۲۰۰۱۹ مورخ ۱۳۳۷/۰۵/۲۳ دفترخانه ۵ قم)م الف ۱۵۲۲۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۲۱۵ شماره  رای   -۵
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۶۵مربوط به تقاضای آقای مرتضی اشرفیان فرزند 

محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹8/۷۵ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۳۰۳  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از محمد محقق خریداری به موجب سند رسمی شماره 

۳۲8۹۷ مورخ ۱۳۶۰/۰۲/۲۴ دفترخانه ۱۷ قم)م الف ۱۵۲۶۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: 1401/08/17
نوبت دوم: 1401/09/02
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۲۳۹۱/۶۹ اصلی 
واقع در بخش دو ثبت قم)آدرس:خیابان سلامت،کوچه ۱۶ انتهای کوچه پلاک ۳8(که بنام محمد رضا غلامی 
ده نمکی فرزند حسین علی میباشد درجریان ثبت است که به علت عدم مراجعه مالک تحدید حدود بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی وبنا به تقاضای مالک به وارده ۲/۲۲۲۰۹-۱۴۰۱/۰8/۰8 تحدید حدود 
اختصاصی پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ ساعت 8/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع 
ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت 
مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی 

بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. 
ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 

ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف 15831(
تاریخ انتشار آگهی: سه شنبه 1401/08/17
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

----------------------------------------
آگهی ابلاغ اخطاریه ماده 74 کلاسه 139904030011004274:

بدین وسیله به آقای سید محمد حائری، نام پدر:سید محمد حسین تاریخ تولد:۱۳۴۶/۱۰/۱۲ شماره 

ملی:۴۷۲۲۹۰۱۱۶۳ شماره شناسنامه:۲۱۲۶۷ بدهکار پرونده کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۴۲۷۴)با شماره 
بایگانی ۹۹۰۴۵۷۳(که برابر گزارش مامور ابلاغ اداره پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد:بنابر اعلام بانک 
آینده موجودی حساب شما بازداشت گردیده که طی درخواست بستانکار برداشت می گردد همچنین مبلغ به 

روزرسانی مهریه خانم طاهره طوبائی مبلغ ۴/۵۰۳/۹۹۵/۱۶۳ ریال می باشد../.
لازم به ذکر است که طبق ماده ۱8 اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در 
سامانه ثنا اقدام نمائید وکلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد ومسئولیت عدم ثبت نام وعدم ابلاغ 

اوراق واخطاریه ها برعهده شما خواهد بود. )م الف ۱۵8۵۰(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

آگهیمادهسهقانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده۳قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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تغییر شگفت انگیز را باور کنیم ؟!

ضرغامیِفعلی،ضرغامیِقبلی
همین مرزبندی های  کشور  خدیر؛»مشکل  مهرداد 
بی خود و همین اختلافاتی است که دشمن ایجاد می کند، 
دوقطبی های بی ربطی که ملت را تکه تکه کرده است. این 
کشور هیچ وقت تجزیه نمی شود آنچه که باعث نگرانی است 

تجریه داخلی و خط  کشی های بی خود است . 
- باید اصلاحات انجام دهیم، باید در روش ها اصلاحات 
ایجاد کنیم. حاکمیت بارها این را گفته است حال یک عده 
باید این را عملیاتی کنند. سه دسته هم هستند که مقابل این 
روش ایستاده اند یک عده که کلا متوجه نیستند، یک عده 
هم وضع موجود به نفع شان است و یک عده هم دنبال روزمه  

سازی اند. 
در  روسری  بدون  ما  آموز  دانش  و  جوان  دختران  امروز   -
شهید  آرای  افتاد؟  اتفاقی  شد؟  چه  می روند.  راه  خیابان 
مطهری را درباره حجاب ببینید. آیا این همان چیزی است که 

ستاد امر به معروف و نهی از منکر می گوید؟
نمونه اش  دارد،  را  دانشجویان  بهترین  شریف  دانشگاه   -
این جلسه است که عالمانه ترین دانشجویان را دارد. حالا ۴ 
نفر هم ناراحت هستند. فحش هایی می دهند که پشت خط 
ما نمی دهند. اینکه دانشجو فحش بد داده است باید منِ 
ضرغامی بروم بررسی کنم چرا به اینجا رسیده است؟ وظیفه 

ما این است.
- شما فکر می کنید ضرغامیِ زمان صدا و سیما می توانست 
تمام نظرات خودش را اعمال کند؟ حتما نمی توانسته است. 
وقتی من رییس رسانه ملی بودم تلاش زیاد کردم. من کارت 
قرمز زیاد گرفتم. ۵ سال اول کلی گزارش از من به رهبری 
را  چیز  همه  مختلف  دلایل  به  آدم ها  اوقات  گاهی  دادند. 
نمی توانند بگویند اما زمانی که حرف حق را گفتند و امکان 

راستی آزمایی وجود دارد باید بپذیریم«.
این سخنان را عزت الله ضرغامی وزیر کنونی گردش گری و 
میراث فرهنگی در دولت ابراهیم رییسی - که البته همچنان 
با عنوان رییس اسبق صدا و سیما شناخته شده تر است- در 
نشستی با دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف بر زبان آورده؛ 
هم او که در انتخابات ۱۴۰۰ هم کاندیدا ولی رد صلاحیت 
شد. با ادبیات شورای نگهبان صلاحیت او احراز نشد و ظاهرا 
دلیلی که آورده اند این بوده که » اعتماد ندارند که بعد چه 

می شود«.
در رویکرد بدبینانه می توان یادآور شد آقای ضرغامی ۱۰ 
سال تمام رییس سازمان انحصاری صدا و سیما بوده و گرایش 
و کارنامۀ او را بر آن اساس باید سنجید نه سخنان کنونی او 
که ربطی هم به وزارتخانه ای که مسؤولیت آن را پذیرفته ندارد 
و تقریبا دربارۀ همه چیز حرف می زند الا میراث فرهنگی 
و گردش گری و صنایع دستی! یا به حساب تصمیم او برای 
رقابت با رییس خود در انتخابات ۱۴۰۴ گذاشت چون با این 
روند آقای رییسی یا نامزد نمی شود یا اگر بشود کار او دشوار 
است مگر آن که از قبل چنان رد صلاحیت کنند که انتخاب 
مجدد او قطعی باشد هر چند رقیب اصلی در انتخبات غیر 

رقابتی غیبت واجدئین شرایط است.
یا با همین رویکرد بدبینانه می توان گفت همه که نمی توانند 
بگویند برخورد کنید، ممنوع الخروج کنید، بگیرید؛ ببندید، 
دار بزنید. یکی هم باید پیدا شود حرف متفاوت بزند. نگاه به 
مجلس کنونی نکنید که صدای نمایندۀ چابهار را می بُرند. 

محسن  و  بنی احمد  احمد  هم  انقلاب  از  پیش  مجلس 
پزشک پور داشت.

در نگاه خوش بینانه ضرغامی اصول گراست نه » نواصول گرا« 
و مصداق تفاوت های بارز اصول گرایان با نواصول گرایان که 
در یادداشت آقای عبدی در روزنامۀ اعتماد به آنها اشاره شده 

است.
یا خوش بینی مطلق  از بدبینی  در نگاه واقع بینانه و دور 
می توان ۱۴ مورد را یادآور شد تا بدانیم چرا ضرغامی مثل بقیه 
اصول گرایان از بام تا شام از برخورد و تهدید سخن نمی گوید 
.اما آن موارد ۱۴ گانه که شاید راز تفاوت مهندس عزت الله 
ضرغامی وزیر کنونی میراث فرهنگی و گردشگری و صنایع 
جمهوری  سیمای  و  صدا  سازمان  پیشین  رییس  و  دستی 

اسلامی ایران با هم قطاران خود باشد:
۱. او دانشجوی پیش از پیروزی انقلاب است. با سهمیه وارد 
نشده و آن فضا و آرمان های انقلاب ۵۷ را هم درک کرده است. 
از این حیث خیلی تفاوت دارد با انقلابی های بعد از انقلاب 

که جنگ را هم درک نکرده اند و کاتولیک تر از پاپ شده اند.
۲. در سال ۵8 در زمرۀ دانشجویان مسلمان پیرو خط امام 
و در جریان اشغال سفارت آمریکا بوده. هر چند اکثریت با 
جوانانی بود که بعدتر اصلاح طلب شدند و او اصلاح طلب 
نشد اما به هر رو در آن فضا تنفس کرده و به عکس تصور 
جوانان امروز اشغال کنندگان سفارت آمریکا مانند اشغال 
کنندگان سفارت انگلیس تندرو و توهم زده نبودند و اگر هم 

بودند به سرعت میانه رو شدند.
۳. زاده یا بالیده جنوب تهران است. گویا بچه گمرک. عباس 
عبدی و سعید حجاریان و کسانی دیگر هم نازی آبادی اند. " 
بچه های پایین " همچنان و به رغم تغییر طبقه و محل زندگی 
دوست دارند با منش لوطی گری شناخته شوند و مثل تم فیلم 

های مسعود کیمیایی رفاقت را ارج می نهند. 
۴. مهندس است اما سرتیپ پاسدار هم هست. متفاوت با 
عباس عبدی که مهندس است و سرتیپ پاسدار نیست. به 
سبب همین صبغه و سابقه نظامی در دولت خاتمی معاون 
بروز  البته کمتر  را  این عنوان پاسداری  وزیر دفاع هم شد. 

می دهد اما به هر حال حاشیه امنیت برای او ایجاد می کند و 
وفاداری خود را تام و تمام پیش تربه اثبات رسانده است تا انگی 

بر او ننشیند.
۵. چنان که در همین نشست هم گفته خود او زخمی نظارت 
استصوابی است چون رد صلاحیت شده شورای نگهبان در 
انتخابات ۱۴۰۰ است و گفته هیچ دلیل و مدرکی ارایه ندادند 
و تنها غیر رسمی گفته اند اعتماد نداشتیم بعد چه می شود. 
به عبارت دیگر تضمین نداشتند که به احمدی نژادی دیگر 
تبدیل نشود. هر چند که در این ۵۰ روز از دیوار صدا برخاسته 

و از محمود مدعی نه!
معیار شورای نگهبان در این دوره آخر البته کاملا روشن بود. 
هر که احتمال رأی آوری در برابر آقای رییسی را داشت باید رد 
می شد و اول رد می کردند و بعد دنبال دلیل می گشتند ولو 
طرف علی لاریجانی رییس سه دورۀ مجلس شورای اسلامی 
و مشاور رهبری و مورد وثوق مراجع باشد. ضرغامی که معاون 

پارلمانی او بوده است.
۶. هر قدر هم به بخش سیاسی و اطلاع رسانی صدا وسیما 
حوزۀ  در  باشد  وارد  جدی  نقد  و  خُرده  او  ریاست  دوران  در 
سرگرمی و توسعه شبکه ها موفق بوده و شاید حال او از این 

صدا و سیمای ملال آور بیش از دیگران به هم بخورد.
رییسی  ابراهیم  وزیر  حاضر  حال  در  که  است  درست   .۷
است اما در دوران معاونی پارلمانی و ریاست سازمان رییس 
علی  چون  رییسی  و  خاتمی  محمد  سید  چون  جمهوری 
لاریجانی را نیز تجربه کرده است و تفاوت ها را بهتر دریافته 
است و لابد در جلسات خصوصی هم دیده آقای رییسی طرح 
و برنامه خاصی ندارد و در حال و هوای ریاست قوه قضاییه 
فرمان می دهد و خیال می کند دلار گوش به فرمان اوست تا 
بگوید پایین بیا و دلارهم بگوید: چشم! آقای رییس. از این رو 
بعید نیست بافتار این دولت توی ذوق او زده باشد و بخواهد 
کنار برود خاصه با وضع گردش گری که به خاطر اختلالات 
اینترنت و ناآرامی ها در حال بازگشت به رکود دوران کروناست.

8. درست است که در دوران او هم صدا وسیما رسانه واقعی 
نبود اما در تبلیغ عقاید اقلیت جامعه هم این قدر گل درشت 

 . برید  را  رابطه خیلی ها  اگرچه 88  نبود  و غیرقابل تحمل 
می توان گفت ضرغامی رسانه را می شناسد و غبطه می خورد 
که چرا صدا وسیما با ۵۰ شبکه در مقابل چند شبکه کم آورده.
۹. اگر قصد اصلاح در میان باشد و انتخابات ۱۴۰۲ کمی 
مشارکت  دماغ  و  دل  مردم  اگر  البته  و  شود  برگزار  رقابتی 
او  باشد.  نامزدها  از  یکی  می تواند  ضرغامی  باشند  داشته 
بهتر از دیگران می داند تصمیمات شورای نگهبان سیاسی 
است و قرار بر تأیید باشد تایید می شود. بنابراین نیم نگاهی 
به انتخابات ۱۴۰۲ دارد اگر قرار نباشد مثل ۱۴۰۰ از قبل 

مشخص کنند.
آن  که  حالا  و  دارد  درون  احمدی نژادِ  یک  ضرغامی   .۱۰
احمدی نژاد به خاطر ابقا در مجمع تشخیص یا به هر دلیل 
دیگر ساکت است و شاید به مهرۀ سوخته بدل شده او لابد 
فکر می کند می تواند احمدی نژادی دیگر باشد و باید موضع 

اعتراضی بگیرد.
۱۱. عضویت در کابینۀ ابراهیم رییسی به جای این که او را 
به این حلقه نزدیک کند دور کرده چون از نزدیک دیده چقدر 
ایده و توانایی دارند. همین که چند ماه دنبال جانشین برای 
حجت الله عبدالملکی می گشتند و حالا همان عبدالملکی را 
دبیر مناطق آزاد کرده اند نشان می دهد چقدر حلقۀ مدیران 
آنان تنگ است و ادعای نظر خواهی در سایت یاران رییسی 

برای انتخاب مدیر تا چه حد راست بوده است. 
۱۲. اقتضای صنعت گردش گری تساهل و تسامح است. 
مداراجو  و  روادار  و  متساهل  را  آدم  هتل  در  اقامت  و  سفر 
می کند. حد اقل باید تظاهر کند که چنین است. به ویژه حالا 
که دوست داشت روی جذب گردشگر جام جهانی مانور دهد و 

ناآرامی ها و قطع اینترنت رؤیاهای او را بر باد داده است.
۱۳. ضرغامی ارتباطات قبلی را حفظ کرده و از رفت وآمد 
پیاده و مواجهه با مردم ابا ندارد و در نشست های صبحانه هم 
حرف حساب می شنود و مثل مدیرانی نیست که تنها با مثل 

خودشان نشست و برخاست دارند.
۱۴. دانش آموختۀ مهندسی از دانشگاهی معتبر و طبعا 
ریاضی خوانده است. مهندسان ذهن منسجم و مرتبی دارند. 
درست است که علوم انسانی را نباید به مهندسین صرف سپرد 
اما مهندسینی که بعدتر به تحصیل علوم انسانی پرداخته اند 
از ذهن ریاضی خود بهره می برند و متفاوت اند با کسانی که با 
عدد بیگانه اند. )نگاه نکنید به جواد اردشیر لاریجانی ریاضی 
خوانده که سعی می کند تند به نظر برسد ولی در ذات از هر 
لیبرالی لیبرال تر است. منتها آن متاع را بازار کنونی قدرت 

بیشتر می خرد(.
چون احتمال می دهم قطار کردن ۱۴ مورد شایبۀ تبلیغ 
جناب عزت ضرغامی را ایجاد کرده باشد این یادآوری ضرورت 
مردم  وقتی  که  بوده  سیمایی  و  صدا  همان  رییس  او  دارد 
در انتخابات ۹۲ به امید توافق در پرونده هسته ای به حسن 
روحانی رأی دادند در تجلیل از محمود احمدی نژاد مراسم 
برگزار کرد و کیهان هم با عنوان تجلیل از خدمات بی نظیر تیترِ 
یک کرد و دو روز بعد دولت مهرورزی می خواست آن تجلیل 
ارزش مند محل دایمی  با اهدای زمین های در حد طلا  را 
نمایشگاه های بین المللی تهران به صدا و سیما جبران کند و 
خدا رحم کرد که دورۀ آن دولت تمام شد و دولت بعد آن مصوبۀ 

ننگین را لغو کرد و زمین های نمایشگاه باقی ماند. 

آیت الله سید حسن خمینی: 

حرفمردمراگوشکنیم

یادگار امام با تأکید بر اینکه عقلانی ترین روش اداره کشور، »دموکراسی اکثریت 
محور« است، گفت: اگر کسانی نمی گذارند بخشی از جامعه وارد این رقابت 
سادۀ سالم در انتخابات بشوند، کارشان به دور از عقلانیت است و روش دیگری را 
جایگزین دموکراسی و حاکمیت اکثریت مردم کرده اند. با فرصت ندادن به بخش 
هایی از جامعه در انتخابات ها، حذف شدگان نمی توانند خرد خودشان را در 

جامعه نشان دهند و جامعه از آن محروم می شود. 
حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در دیدار با اعضای تحریریه 
پایگاه خبری »بیان فردا« در خصوص دلیل برتری دموکراسی نسبت به سایر اشکال 
حکومتی را تکیه آن بر »عقلانیت« خواند و اظهار کرد: بر اساس عقلانیت، بهترین 
و کم هزینه ترین روش این است که نظر اکثریت ملاک باشد. باید به این نکته ظریف 
توجه داشت که اکثریت »ملاک حقیقت« نیست، بلکه اکثریت »ملاک اطاعت« 
است. یعنی این طور نیست که هرچه مردم می گویند درست باشد.  اگر همۀ مردم 
می گفتند که زمین به دور خورشید نمی چرخد، به مفهوم این نیست که خورشید 
دور زمین می چرخد. بلکه در مقام عمل و در حکومت داری، بهتر این است که به 
حرف مردم گوش کنیم؛ چون حداقل سود آن این است که شیوه کم هزینه تری 

است و شاید بتوان گفت که خطای آن از نقطۀ مقابلش کمتر است. 
وی یادآور شد: ما در همین طول عمر خویش دیده ایم که مردم به کسانی رأی 
دادند که از دید ما خطا بود، ولی مردم رأی هم دادند. اما این هم مهم نیست و 
مردم خودشان مسیر خود را اصلاح می کنند. حالا سؤال جدی شما این است، 
که با همۀ این ها و با همۀ قیوداتی که گفتیم،  آیا راه دیگری دموکراسی وجود دارد؟ 

من نمی شناسم.
اجازه رقابت  سالم درانتخابات به همه افراد جامعه داده شود 

سید حسن خمینی تأکید کرد: به نظر من، عقلانی ترین روش اداره کشور، 
»دموکراسی اکثریت محور« است که از صندوق های رأی درمی آید و راه های دیگر، 
خطاها و هزینه هایی به مراتب بیشتر دارند. سوال بعدی این است که آیا هر چه از 
این روش در می آید، درست است؟ نه! راه حل چیست؟ این است که شما دوباره 
بیایید و دوباره با مردم صحبت کنید. شما بیایید نظر خود را بدهید تا مردم به شما 
رأی بدهند، اما، اینجا اشکال کاملًا وارد است که گروه هایی هستند که نمی گذارند 

این روش محقق شود.
یادگار امام ادامه داد:  اگر کسانی هستند که نمی گذارند بخشی از جامعه وارد 
این رقابت سادۀ سالم در انتخابات بشوند، کارشان به دور از عقلانیت است و روش 
دیگری را جایگزین دموکراسی و حاکمیت اکثریت مردم کرده اند. در این صورت 
فواید دموکراسی که همان هزینه های کمتر است، به دست نمی آید. با فرصت 
ندادن به بخش هایی از جامعه در انتخابات ها، حذف شدگان نمی توانند خرد 

خودشان را در جامعه نشان دهند و جامعه از آن محروم می شود. 
یادگار امام در بخش دیگری از سخنان خود، توصیه ای را به »بیان فردا« و کلیه 
رسانه ها کرد و گفت: آن امری که امروز جامعۀ ما از آن تهی شده است، این است 
که امروز همه مشغول کار سلبی هستند. نقد کنید، عیبی ندارد، اما سعی کنید در 
حوزۀ اندیشه یک بنایی را بسازید. اگر این کلام ایجابی شما الأن ده نفر طرفدار 
دارد، بگویید که سال دیگر می خواهیم این ده نفر بشود، صد نفر. و الّا اگر من 
بنشینم غر بزنم، کار راحت است. آن وقت باعث می شود که جامعه حس کند، 
هیچ چیز ندارد و تهی شود. چرا که شما جرأت نداشته اید از گزاره ای که قبول 

داشتید، دفاع کنید.
رسانه ها به دنبال باز کردن افق روشن به روی مسئولین و مردم باشند 

وی در ادامه سخنانش، در خصوص وقایع اخیر در کشور گفت: در شرایط تلخ 
و حساس ۵۰ روز اخیر هم که شاهد اعتراضات و اتفاقات ناگواری در سطح کشور 
بوده ایم، باز هم باید به این نگاه توجه کنیم که چاره ای جز حاکم کردن عقلانیت 
و در پیش گرفتن رویکردهای »راه حل محور« نداریم. یادگار امام تصریح کرد: در 
جا زدن در تلخی ها-هرچقدر هم آن تلخی ها عمیق و تکان دهنده باشند-دردی 
را درمان نمی کنند و در این میان رسانه ها وظیفه بسیار خطیری را بر عهده دارند.
وی توصیه کرد: رسانه های داخلی نباید صرفا به انعکاس تلخی ها بپردازند و به 
دنبال تحریک احساسات و تشدید تقابل های اجتماعی مشغول شوند، بلکه باید 
به دنبال باز کردن افق روشن به روی مسئولین و مردم باشند و در این راستا با کمک 
نخبگان دلسوز راههای برون رفت از وضع کنونی را ارائه دهند. این راه حل ها باید 

مشفقانه و معطوف به آرام کردن فضای اجتماعی باشد.
سید حسن خمینی یادآور شد: همانگونه که در بیانیه ۶ بندی خویش گفتم، 
»گفت و گو« تنها راه برون رفت از بن بست های اجتماعی است. اگر رسانه های 
داخلی برخوردار از آزادی عمل باشند، مهم ترین مرجع برای تحقق این هدف 
هستند؛ ولو در ابتدای امر با مقاومت ها و بازخوردهای منفی مواجه شوند. اما باید 

مسیر گفت و گو را بدون ترسیدن از واکنش های اولیه گشود و آن را بسط داد.
گفت و گو در انتخابات سالم تجلی می یابد 

وی ادامه داد: درباره گفت و گو لازم است این نکته را هم اضافه کنم که گفت و 
گو نه تفهیم اتهام به طرف مقابل است و نه به قصد اقناع او انجام می پذیرد. در 
گفت و گویی که برای حل مشکلات کشور مطرح کردم، اصلا قصد نباید حتی 
کشف حقیقت باشد. بحث برای کشف حقیقت در جای خود کاملا درست است، 
ولی گفت و گو برای یافتن راه حلی است که همه ضمن حفظ عقاید خود به آن تن 
دهند و آن را مفید ترین راه بدانند.  سید حسن خمینی تصریح کرد: گفت و گو 
البته در سطح ملی در انتخابات سالم تجلی می یابد. یعنی همه حرف ها در آنجا 

زده می شود و مردم هم آن را کسی را که می خواهند انتخاب می کنند. 
خشونت بزرگترین مانع گفت وگو است

 وی با بیان اینکه در گفت و گو باید طرفین خود را هم سطح دیگری بدانند، ادامه 
داد: و صد البته هرگز نباید به مقدسات و محترمات طرف مقابل توهین کنند. به 
خاطر همین هم خشونت پایان گفت و گوست؛ چرا که خشونت توهین عملی 
است. پس دشنام و توهین و خشونت و ستیزه جویی راه هر گونه گفت و گو را می 
بندد. وی با هشدار نسبت به اینکه امروز بزرگترین مانع گفت و گوی واقعی و موثر در 
کشور، بسط خشونت است، گفت: خشونت بلای خانمانسوزی است که می تواند 
کشور را به بدترین شرایط متصور برساند و رسانه ها وظیفه دارند همگان را نسبت 

به این خطر هشدار دهند.
هر خونی ریخته شود متعلق به این ملت است 

سید حسن خمینی با ابراز همدردی با تمام کسانی که در اعتراضات اخیر، حمله 
تروریستی به حرم شاهچراغ)ع( و حوادث سیستان و بلوچستان عزیزان شان را از 
دست دادند، تصریح کرد: چه از مردم عادی با هر مذهب و تفکر و چه از مأموران 
دولتی، هر خونی که ریخته شود، متعلق به این ملت بوده است و از دست رفتن هر 
کدام آنها خسارت بار است. وی افزود: البته وقتی از خشونت سخن می گوییم، 
صرفا خشونت فیزیکی مدنظر نیست و خشونت کلامی را هم شامل می شود. بدن 
معنا که همانگونه که صحنه های تلخ و بعضا فجیع در خیابان ها خطرناک است، 
خشم کلامی نیز ویرانگر تمام پیوندها و ارتباطات اجتماعی است. چه زبان به ناسزا 
و فحش گشودن و چه تهدید و خط و نشان کشیدن؛ جز تعمیق مشکلات و شکاف 
ها اثر دیگری ندارد. سید حسن خمینی با بیان اینکه خشونت کینه های عمیق 
می آفریند، گفت: باید جلوی این چرخه خطرناک را گرفت و تلاش کرد تا ضمن 
آرام شدن زمینه برای اصلاح زمینه های بروز اعتراضات و شنیدن سخن مردم 

فراهم شود که رسانه ها در این میان نقشی اساسی بر عهده دارند.
وی گفت: البته توطئه های دشمنان خارجی و سرمایه گذاری سازمان یافته و 
پیچیده آنها روی اعتراضات داخلی را نبابد دست کم گرفت و همواره باید نسبت به 

آنها هوشیار بود و دیگران را نسبت به آنها توجه داد.

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: هیچگونه محدودیتی برای تغییر قوانین 
در کشور وجود ندارد . قانون اساسی تصریح کرده است که این قانون می تواند هر ۱۰ 
سال یکبار مورد بازنگری قرار گیرد و البته این مسئله نیز همراه با استثنائاتی است از 
جمله اینکه تغییرات نمی تواند شامل اصولی باشد که جمهوریت و اسلامیت نظام را 

مورد خدشه قرار دهد. 
محمدرضا باهنر در نشستی خبری با بیان اینکه برای تبیین حوادث اخیر باید 
مسئله را درست بشناسیم و در این مسیر به پارامترها وزن عادلانه و عالمانه بدهیم، 
اظهار کرد: گاهی برای اتفاقات پیچیده تحلیل های ساده و پیش پاافتاده داده می شود 
در حالی که این کار  موجب می شود مشکلات را به خوبی نشناسیم و در یافتن راه حل 
نیز توفیقی نداشته باشیم. واقعیت این است که یک عده دشمن هستند و به دلایل 
مختلف با نظام و مردم مشکل دارند و مرتب در حال پیاده کردن سناریوهای مختلف 
برای تغییر در نظام یا رفتار نظام هستند. البته از نظر من، تغییر برخی رفتارهای نظام 
که آنان دنبال می کنند یعنی به دنبال تغییر نظام هستند. برای تحلیل این مسئله هم 
باید به تاریخ معاصر روابط ایران و آمریکا از کودتای ۲8 مرداد ۳۲ تاکنون مراجعه کنیم. 
وی یادآور شد: در طول این ۴۳ سال حتی یک لحظه را نمی توانیم ببینیم که آمریکا 
و استکبار در دشمنی با ملت و حکومت ایران کاری نکرده باشند. از تحریم گرفته تا 
جنگ رسانه ای تلاش کردند که با ایران دشمنی کنند. در اواخر جنگ تحمیلی ناو 
جنگی آمریکا هواپیمای مسافربری ما را زد و جالب است که نگفت اشتباه کردم و 
اذعان کرد که هواپیمای مسافربری را زدند و به فرمانده ناو نیز جایزه دادند. آمریکا 
در حوزه  ایران،  ملت  علیه  تروریستی  اقدامات  انجام  زمینه  فراهم کردن  بر  علاوه 
اقتصادی نیز تحریم های منحصربه فردی حتی در حوزه دارو و خوراکی ها علیه ایران 
وضع کرده است. دشمنی آنان با ملت ایران و طراحی سناریو برای پول خرج کردن و 
آموزش دادن عناصری برای دشمنی با ایران همواره وجود داشته و هیچگاه متوقف 

نشده است.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به استفاده از عناصر داعشی در وقایع 

اخیر آن را کثیف ترین ابزار علیه ملت ایران خواند و گفت: در وقایع اخیر دشمنان از 
عناصر داعشی علیه ملت استفاده کردند و این اوج استیصال دشمن است. در وقایع 
اخیر افرادی را برای آشوب آموزش دادند و از هر ابزاری برای ضربه زدن به همبستگی و 

اتحاد ملت ایران استفاده کردند ولی با هوشیاری ملت موفق نخواهند شد.
وعده های غیرممکن موجب بروز نارضایتی مردم می شود

باهنر با اشاره به ریشه برخی اعتراضات مردمی اظهار کرد: مردم مشکل معیشتی، 
اشتغال، ناکارآمدی ها و برخی فسادها را می بینند که روی هم تلنبار شده  است و تبدیل 
به این شده که 8۰ درصد از جمعیت کشور در عین حال که در بزنگاه ها برای حمایت 
از نظام به صحنه می آیند ولی نارضایتی هایی نیز دارند. در همین اعتراضات نیروهای 
امنیتی و تعدادی از مردم هم جانشان را از دست دادند که اتفاق خسارت باری بود. وی 
تاکید کرد: سه واژه پرتکرار فساد، ناکارآمدی و توجه نکردن به  مشکلات مردم از سوی 
مسئولان در کشور وجود دارد اما آنچه ما از این مشکلات تبلیغ کردیم ده برابر واقعیت 
است. مثلا در افکار عمومی عامیانه این مسئله جا افتاده که اول انقلاب هر کس در 
حاکمیت مسئولیتی داشته سرمایه های کشور را خورده و برده است که واقعا این طور 
نیست. یا در بحث ناکارآمدی بعضی از عزیزانی که نامزد انتخابات می شوند به مردم 
وعده های غیرممکن می دهند و بعد که از مردم رای گرفتند، توانایی انجام وعده ها را 
ندارند و این مسئله موجب بروز نارضایتی در مردم می شود. رئیس جبهه پیروان خط 
امام و رهبری افزود:  یکی از ایرادات ما این است که وقتی یک جریان اعتراضی در 
کشور تمام می شود همه زمینه های بروز اعتراضات را فراموش می کنیم در حالی که 
این کار باعث نمی شود مشکلات حل شود بلکه منجر به تلنبارشدن نارضایتی ها 
خواهد شد. هفت سال قبل اساسنامه ای برای تشکیل اتاق گفت وگو در شورای عالی 

انقلاب فرهنگی مصوب شد ولی هنوز خبری از عملیاتی کردن آن نیست.
مردم حتماً باید فضایی برای بیان اعتراضات خود داشته باشند 

باهنر ادامه داد: حتماً باید اتاق گفت وگو داشته باشیم و مردم حتماً باید فضایی برای 
بیان اعتراضات خود داشته باشند. هیچ اشکالی ندارد که یک حزب یا سندیکا با یک 

قانون مصوب مجلس ابراز مخالفت کند. البته کسی نمی تواند بگوید که قانون را اجرا 
نمی کنم ولی می تواند بگوید که آقای نماینده شما بی خود چنین قانونی را تصویب 
کردی. ما باید جایگاه حقوقی و فیزیکی اعتراض را برای مردم مشخص کنیم و نباید 

اینطور باشد که مسئولان نسبت به اعتراض و انتقاد مصونیتی داشته باشند.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در ادامه در پاسخ به سوالی درباره ضرورت بروز 
رسانی قوانین به گونه ای که مطالبات نسل جدید را در بربگیرد، گفت: از نظر من 
هیچگونه محدودیتی برای تغییر قوانین در کشور وجود ندارد. حتی اصلاح قانون 
اساسی نیز صراحتا در ۱۷۷ قانون اساسی مورد اشاره قرار گرفته است. قانون اساسی 
تصریح کرده است این قانون می تواند هر ۱۰ سال یکبار مورد بازنگری قرار گیرد. البته 
این مسئله نیز همراه با استثنائات است. از جمله اینکه این تغییرات نمی تواند شامل 

اصولی باشد که جمهوریت و اسلامیت نظام را مورد خدشه قرار دهد.
هیچ قانونی اجازه تغییر نظام از طریق رای را نمی دهد

وی افزود: مثلا اگر گفته شود که ما مجلس دیگر نمی خواهیم، این مسئله از آنجاکه 
نافی جمهوریت نظام است، اساساً قابل تغییر و تجدیدنظر نیست. اما اینکه به طور 
مثال دوره فعالیت یک مجلس را از چهار سال به شش سال تغییر دهیم یا اینکه مجلس 
دیگری در کنار مجلس شورای اسلامی تشکیل دهیم، تعرضی به قانون اساسی وارد 
نمی کند.  این مسئله را بگویم که در بین قوانین اساسی امروز حاکم بر کشورها هیچ 
قانونی نیست که اجازه تغییر نظام از طریق رای را بدهد. مثلا در آمریکا نیز اجازه داده 
نمی شود که نظام لیبرال دموکراسی را با رای مردم مثلا به نظام کمونیستی تغییر 

دهند.
باهنر یادآور شد: در قانون اساسی فرانسه آمده است که نظام حاکم بر این کشور 
لاییسیته است و این اصل با هیچ روش دموکراتیکی قابل تغییر نیست، یعنی حتی اگر 
۹۰ درصد از مردم فرانسه نظام مبتی بر لاییسیته را نخواهند باز هم نمی توانند قانون 

اساسی این کشور را تغییر دهند و در آن وضعیت باید انقلاب کنند.
مردم می خواهند آینده روشنی برای زندگی شان وجود داشته باشد 

از  توجهی  قابل  بخش  نکردن  موضع گیری  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  باهنر 
چهره های سیاسی نسبت به ناآرامی های هفته های اخیر در کشور، گفت: متاسفانه 
در کشور ما رفتارهای افراط و تفریطی همواره در قبال اتفاقات مختلف وجود داشته 
است. از یک سو برخی ها تلاش می کنند که بگویند هیچ مشکلی در کشور وجود ندارد 
و همه مسائل ناشی از توطئه های دشمن است. برخی دیگر نیز می خواهند بگویند که 
دشمن کاری با ما ندارد و نباید توهم توطئه داشته باشیم. هر دوی این رویکردها اشتباه 
است. وی افزود: حتما توطئه دشمن هست و مصادیق آن  به وضوح قابل مشاهده 
است و حتماً نیز مشکلات و کاستی هایی در کشور وجود دارد که زمینه بروز نارضایتی 
در میان مردم را ایجاد می کند و دشمن از این مسئله سوءاستفاده می کند. البته این 
دوگانه سازی ها در کشور نیز برای ما بعضاً مشکلاتی را ایجاد می کند. مردم در عین حال 
که امنیت، اسلامیت و جمهوریت نظام را می خواهند، نسبت به برخی مشکلات نیز 

اعتراض دارند و می خواهند آینده روشنی برای زندگی شان وجود داشته باشد.
گاهی مخالفان را به سمت معاندشدن هل می دهیم 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: من نگران این هستم که برخی 
از دوستان رادیکال ما وقتی ناآرامی ها در کشور تمام شد، به دنبال این باشند که در 
جریان ناآرامی ها چه کسانی ساکت اغتشاشات بودند، چه کسانی کاسب اغتشاشات 

بودند. در حالی که ما باید وظیفه داریم مانع بروز دوگانه سازی ها در کشور شویم.
باهنر اظهار کرد: اگر مسئولان فرهنگی و تبلیغی نظام وظیفه خود را بر این بدانند 
که معاندان را به مخالف، بیطرفان را به طرفدار و طرفداران را به ایثارگر تبدیل کنیم، 
بسیاری از مشکلات کشور حل و فصل خواهد شد. در حالی که متاسفانه شاهدیم 
بعضاً مخالفان را نیز به سمت معاندشدن هل می دهیم. البته اینکه برخی ها به آرامی 
از کنار قضایا عبور کنند و هیچگونه اظهارنظری درباره اتفاقات اخیر نداشته باشند 

هم قابل قبول نیست.

محمدرضا باهنر: 

محدودیتی برای تغییر قوانین در کشور وجود ندارد 
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دستگیری۲6 تروریست تکفیری مرتبط با حادثه شاهچراغ 
وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای اعلام کرد که تاکنون ۲۶ تروریست تکفیری مرتبط با حادثه شاهچراغ 
دستگیر شدند و کلیه  افراد دستگیر شده، غیرایرانی هستند.  در این اطلاعیه آمده است :عنصر اصلی 
هدایت و هماهنگ کننده عملیات در داخل کشور، تبعه جمهوری آذربایجان بوده که از فرودگاه بین المللی 
حیدرعلی اف در باکو پرواز و از مرز هوایی فرودگاه امام خمینی )ره( وارد کشور شده است. این فرد پس از 
رسیدن به تهران خبر حضور خود را به عنصر هماهنگ کننده در جمهوری آذربایجان اعلام نمود. بلافاصله 
از طریق سرپل عملیاتی داعش در افغانستان با شبکه اتباع خارجی داعش نیز ارتباط گرفته و حضور خود 
در تهران را به اطلاع آن ها رسانده است. عنصر پشتیبانی کنند صحنه عملیات در شیراز، فردی افغانستانی 
به نام »محمد رامز رشیدی« با نام مستعار »ابوبصیر« و عامل تیراندازی در حرم مطهر به نام »سبحان کُمرونی« 
با نام مستعار »ابوعایشه« که تبعه تاجیکستان بود. تروریست های مذکور، در استان های فارس، تهران، البرز، 
کرمان، قم و خراسان رضوی مورد تعقیب قرار گرفته و دستگیر شده اند. تعدادی از آن ها نیز در مرزهای شرقی 
و هنگام فرار از کشور بازداشت شدند. نفراتی از تروریست های یادشده، در حال آماده سازی و فراهم آوردن 
تمهیدات لازم برای عملیات تروریستی دیگری من جمله در زاهدان بودند. به عبارت دیگر، خون های مطهر و به 
ناحق ریخته ی شهدای مظلوم حرم حضرت احمد بن موسی )علیهماالسلام( موجب کشف مقاصد و اهداف 

بعدی جنایت کاران تکفیری و پیش گیری از چند عملیات تروریستی دیگر شد.

فردوسی پور جام جهانی را گزارش می کند؟ 
در فاصله کمتر از دو هفته مانده به شروع مسابقات جام جهانی و اولین بازی تیم ملی فوتبال کشورمان در 
رقابت های ۲۰۲۲ قطر بسیاری از علاقمندان به فوتبال درباره اینکه چه کسی مسابقات تیم ملی ایران در این 
رقابت ها را گزارش خواهد کرد، سوالاتی را مطرح می کنند.ظرف روزهای اخیر این شایعه بار دیگر مطرح شد 
که شاید عادل فردوسی پور از طرف کنفدراسیون فوتبال آسیا مسابقات تیم ملی ایران برای جام جهانی ۲۰۲۲ 
را در صفحه فارسی اینستاگرام کنفدراسیون فوتبال آسیا گزارش کند. اتفاقی که تقریباً دو سال پیش در تاریخ 

بیست و نهم آذرماه سال ۱۳۹۹ و در فینال لیگ قهرمانان آسیا اتفاق افتاد و همه را غافلگیر کرد.

سازمان سنجش: ثبت نام کنکور تمدید نمی شود 
مشاور رئیس و سرپرست دفتر ریاست، روابط عمومی و امور بین الملل سازمان سنجش آموزش کشور 
از ثبت نام حدود ۷۷۰ هزار نفر برای شرکت در کنکور ۱۴۰۲ خبر داد.دکتر علیرضا کریمیان درباره تعداد 
داوطلبان کنکور دوره اول )دی ماه ۱۴۰۱( گفت: از زمان شروع ثبت نام تا به این لحظه، حدود ۷۷۰ هزار نفر 
برای شرکت در آزمون ورودی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی ثبت نام کرده اند. وی با بیان اینکه فرآیند ثبت نام 

تا روز چهارشنبه ۱8 آبان ادامه دارد،تاکید کرد: زمان در نظر گرفته شده، تمدید نمی شود. 

سفیر نروژ به وزارت امورخارجه احضار شد 
سفیر نروژ در اعتراض به اظهارات غیر قابل قبول رئیس پارلمان این کشور علیه کشورمان از سوی مدیرکل 
غرب اروپا به وزارت امور خارجه احضار شد.سفیر نروژ در جمهوری اسلامی ایران روز دوشنبه در اعتراض 
به اظهارات غیر قابل قبول رئیس پارلمان این کشور علیه کشورمان توسط مدیرکل غرب اروپا به وزارت امور 
خارجه احضار شد.در این دیدار اظهارات رئیس پارلمان این کشور در مصاحبه با یکی از رسانه های معاند در 
حمایت از اغتشاشات و مداخله او در امور داخلی ایران به شدت محکوم و مردود قلمداد شد.سفیر نروژ اظهار 

داشت که مراتب را به اسلو منتقل می کند.

تکذیب نامه سری منتسب به وزیر ارتباطات
از روزیکشنبه در فضای مجازی تصویر نامه ای بدون سربرگ با عنوان سری و با موضوع اعمال محدودیت های 
شدیدی در اینترنت منتشر شده و آن را به وزیر ارتباطات منتسب کرده اند.رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط 
عمومی وزارت ارتباطات در صفحه خود در توییتر در این باره اعلام کرد: »از وزیر سوال کردم و در پاسخ گفتند 

"در طول عمرم نه چنین نامه ای را دیده ام و نه امضا کرده ام".

انتصابات جدید در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مدیران کل »پیگیری های ویژه« و »تشریفات و امور بین الملل« دفتر ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
منصوب شدند.غلامرضا اسدالهی رئیس دفتر ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام روز دوشنبه سید حمید 
موسوی را به سمت »مدیر کل پیگیری های ویژه« و خسرو نادری را به سمت »مدیرکل تشریفات و امور بین 

الملل« دفتر ریاست مجمع منصوب کرد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

مجوزفعالیتبههیچواحدآلایندهایدادهنمیشود
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به اینکه محیط زیست یکی از اصلی ترین 
شاخص های صدور مجوز در استان است، گفت: به هیچ عنوان اجازه نخواهیم داد، صنایع آلاینده و 

آلوده در استان قم آغاز به کار کنند. 
ابراهیم معتمدی در جلسه کارگروه مدیریت پسماند با بیان اینکه قانون حوزه پسماند باید رعایت شود، 
مطرح کرد: سازمان صنعت، معدن و تجارت موظف است ظرف مدت یک  ماه تمام تولیدکنندگان را 
مجبور به تکمیل خوداظهاری در سامانه مدیریت پسماند کند. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم با اشاره به اینکه در بحث قیمت نیز باید حداقل قیمت تعیین و بقیه توافق بخش خصوصی باشد، 
عنوان کرد: باید تکلیف تمام تولیدکنندگان در سامانه پسماند مشخص شود. وی ادامه داد: برخی از 
واحدها حتی اگر پسماند ندارند نیز باید در سامانه اظهار کنند که این واحد پسماند ندارد، ولی اگر این 
واحد اطلاعات را اشتباه وارد کرده باشد، سازمان محیط زیست نظارت لازم را انجام خواهد داد. معتمدی 
با تاکید بر اینکه باید کنترل واحدهای صنعتی به درستی انجام شود، خاطرنشان کرد: باتوجه به اهمیت 
محیط زیست باید جلسات این کارگروه در فاصله زمانی کمتری برگزار شود. وی با اشاره به اینکه سمت 
شرق جمکران فرصتی برای تبدیل شدن به سایت نخاله است، تصریح کرد: باتوجه به اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن باید سایت موجود در محله پردیسان به سمت شرق جمکران تغییر مکان پیدا کند. معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اضافه کرد: منابع طبیعی و شهرداری بازدیدی از محل های مورد 
نظر تخلیه نخاله منابع طبیعی داشته باشند و در جلسه آینده نتیجه این بازدیدها ارائه شود. وی افزود: 
به دلیل فعالیت های کوره های آجرپزی، برداشت شن و ماسه و برخی از معادن شاهد ایجاد گودال های 

عمیقی در زمین هایی هستیم که می توان از این گودال ها برای سایت تخلیه نخاله استفاده کنیم.
 

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم :

حدود۹هکتارازبافتفرسودهقمآسفالتشد
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: طی ۱8 ماه گذشته با تخصیص 
۵۰۰ تن قیر از سوی شرکت بازآفرینی ایران به این اداره کل، حدود ۹ هکتار از بافت فرسوده و ناکارآمد 

شهر قم آسفالت شد. 
روح الله حسینی روز شانزدهم آبان ماه در جمع خبرنگاران گفت: شرکت بازآفرینی شهری ایران که 
یکی از شرکت های زیر مجموعه و وابسته به وزارت راه و شهرسازی است در ذیل مأموریت های خود به 
عنوان نیروی محرکه و پیشران توسعه، وظیفه، بهسازی و بازسازی و بازآفرینی محلات بافت فرسوده و 

ناکارآمد شهری و سکونت گاه های غیر رسمی را بر عهده دارد.
وی افزود: این مأموریت با همکاری ادارات کل راه و شهرسازی استان ها و شهرداری ها در مناطق 
مختلف کشور انجام می شود. حسینی توضیح داد: در آخرین اقدام و در سال ۱۴۰۰، شرکت بازآفرینی 
شهری ایران با تخصیص قیر به استان ها زمینه آسفالت و بهسازی محلات هدف را فراهم کرد. به گفته 
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان، در شهر قم نیز با تخصیص ۵۰۰ تن قیر از 
سوی شرکت به این اداره کل و تحویل آن به شهرداری، ۲۰ معبر و گذرگاه محدوده منطقه شش قم در 
حدود ۹ هکتار، آسفالت شد. حسینی افزود: بلوار حضرت معصومه )س(، خیابان جانبازان، سروستان، 
بعثت، سلامت، بخشی از خیابان امامزاده ابراهیم و... و. معابر و محلاتی است که در طول ۱8 ماه 
گذشته آسفالت شدند. وی در پایان خاطرنشان کرد: در طول سالیان گذشته، اداره کل راه و شهرسازی 
استان با همکاری شهرداری قم اقدام به بهسازی، نوسازی و بازآفرینی محلاتی مانند باغ پنبه، میدان 

میر، پامنار، آب انبار لبچال، شهرک صاحب الزمان و بخشی از منطقه دو شهری قم کرده است.
 

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

اهدایعضودخترافغانستانیبههموطنانخوددرقم
خانواده دختر جوان ۲۴ ساله تبعه افغانستان با اهدای اعضای بدن فرزند خود به چندین بیمار بدحال 

اتباع افغانی، زندگی و امید دوباره بخشید. 
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم،  دوازدهمین اهدای عضو  ماندگار سال ۱۴۰۱ 
استان قم، مربوط به یک دختر جوان ۲۴ ساله تبعه کشور افغانستان بود که به علت مسمومیت دارویی 
دچار ایست قلبی تنفسی شد.  وی در بخش ICU مجتمع بیمارستانی شهید بهشتی بستری بود و با 
وجود تلاش پزشکان و  کادر درمان متاسفانه دچار مرگ مغزی شد.  پس از اعلام مرگ مغزی توسط 
کارشناسان، با رضایت خانواده نوعدوستش، اعضای بدن این دختر جوان اهدا و اعضای حیاتی این 

فرشته جانبخش به چندین بیمار بدحال اتباع افغانی، زندگی و  امید دوباره بخشید.

اینکه معضل  بر  تاکید  با  قم  استان  آبخیزداری  و  منابع طبیعی  مدیرکل 
بیابان زایی از سخت ترین مشکل های زیست محیطی این استان به شمار 
می آید گفت: متاسفانه بر اساس داده های مطالعاتی، ۴۲۰ هزار هکتار در 
آستانه بیابانی شدن است، و اگر زودتر فکری برای مواجه با این مشکل نکنیم، 

نیمی از مساحت عرصه ملی استان تبدیل به بیابان می شود.
محمد شعاعی در گفت وگویی افزود: مساحت قم حدود یک میلیون و ۲۵۰ 
هزار هکتار است که حدود یک میلیون هکتار آن، عرصه ملی و دولتی شامل 

جنگل های دست کاشت، ذخیره گاه های جنگلی، مرتع و بیابان است.
وی با بیان اینکه حدود ۱۷8 هزار هکتار عرصه هایی داریم که بیابان است 
بیان داشت: ۱۰۵ هزار هکتار تقریبا کانون بحران شده و یا به کانون بحران 

تبدیل خواهد شد.
وی اضافه کرد: آخرین و جدیدترین مطالعاتی که اداره کل حفاظت محیط 
زیست داشته، ۳۰ هزار هکتار از عرصه های استان به طور کامل تبدیل به کانون 

بحران شده، و منشا گرد و غبار است.
شعاعی همچنین در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه مهمترین کانون های 
ریزگردها در استان در چه مناطقی قرار دارد نیز یادآور شد: درحال حاضر 
استان دارای چهار کانون بحران شامل قم، منطقه کوه نمک، حسین آباد میش 

مس و دشت مسیله است.
شعاعی گفت: متاسفانه بر اساس داده های مطالعاتی، ۴۲۰ هزار هکتار در 
آستانه بیابانی شدن است، و اگر زودتر فکری برای مواجه با این مشکل نکنیم، 

نیمی از مساحت عرصه ملی استان تبدیل به بیابان می شود.
وی اضافه کرد: منابع طبیعی بر اساس امکاناتی که داشته و اعتبارهایی که 

گرفته، برخی طرح های بیابان زدایی را در این مناطق عملیاتی کرده است.
مدیرکل منابع طبیعی قم خاطرنشان کرد: آن چیزی که بیش از هم نمود 
عینی دارد، این است که در منطقه حسین آباد میش مس این کانون ها را مهار و 
طی ۱۰ تا ۱۵ سال قبل نیز در کوه نمک واقع در محور قم - جعفریه با عملیات 
بیولوژیک و کاشت گونه های مناسب و سازگار، تا حد زیادی با پدیده بیابانی 

شدن عرصه ها، مقابله کرده ایم.
وی افزود: این اقدام ها در قیاس با روند سریع تخریب منابع طبیعی و محیط 
زیست، خیلی ناچیز است، و ما با عقب افتادگی های عمده ای مواجه هستیم، 
باید تلاش بیشتری انجام و اعتبار مضاعف تری نیز داده شود و همه دستگاه ها 

به وظایف خود عمل کنند.
 شعاعی در پاسخ به این سئوال که دولت برای اصلاح وضعیت این کانون ها 
چه تدابیری اتخاذ کرده گفت: دولت سالانه بابت بیابان زدایی، در سطوح ملی 

و استانی، اعتبارات را اختصاص می دهد ولی خیلی جوابگو نیست.
وی ادامه داد: سال گذشته ۹۰ میلیارد ریال به صورت ملی برای بیابان زدایی 

به استان تخصیص یافته، و هنوز اعتبارات سال جاری نیز ابلاغ نشده است.
شعاعی بیان کرد: معضل توسعه پیدا کردن بیابان، فقط قم را تهدید نمی کند، 
بلکه با سرعتی که پیش می رود، استان های مجاور مانند تهران و حتی سمنان 

نیز تحت تاثیر قرار خواهند گرفت.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم هشدارداد:
۴۲۰هزارهکتارازاراضیملیقمدرآستانهبیابانیشدن

مدیر منطقه پنج شهرداری قم :

روزانه۳نوبتسطحمنطقه۵
نظافتمیشود

مدیر منطقه پنج شهرداری قم تناژ جمع آوری زباله منطقه پنج را در روز ۴۴ تن 
اعلام کرد و گفت: منطقه پنج ماهانه بیش از یک میلیارد و ۴۹۰ میلیون تومان هزینه 

جمع آوری زباله و رفت وروب می دهد.
زین العابدین قراچورلوی به اهمیت همکاری شهروندان در تمیزی شهر اشاره کرد و 
اظهار داشت: برای داشتن شهر و منطقه ای تمیز نیاز به مشارکت شهروندان در چند 
بخش بوده و بدون همکاری مردم، شهرداری با همه تلاش شبانه روزی نمی تواند شهر 

را در شرایط مطلوب نگه دارد.
وی هماهنگی شهروندان در بیرون گذاشتن زباله ها را مطرح کرد و گفت: منطقه 
پنج ماهانه یک میلیارد و ۴۹۰ میلیون تومان هزینه رفت وروب و جمع آوری زباله 
می کند که ازنظر مساحت و جمعیت این هزینه باید بسیار کمتر باشد و ما مجبور به 

جمع آوری زباله در دو نوبت و گاهی سه نوبت هستیم.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم مقدار زباله محدود جمکران را حدود ۱۳ تن در روز 
اعلام کرد و گفت: رفت وروب منطقه که مساحتی حدود دو میلیون و 8۷۰ مترمربع در 
سطح جی آی اس است توسط ۲۵۰ نیرو انجام می شود اما در این حوزه با چالش های 

زیادی روبه رو هستیم.
وی از آموزش شهروندان توسط ۴ نیروی آموزشگر خبر داد و بیان کرد: علاوه بر 
آموزش کارگران برای نحوه جمع آوری زباله ها، رعایت بهداشت فردی و برخورد با 
شهروندان که به صورت هفتگی برای کارگران برگزار می شود، چهار نیرو نیز در سطح 

منطقه حضورداشته و به شهروندان آموزش های لازم را می دهند.
قراچورلوی ادامه داد: زباله های منطقه توسط ۷ ماشین پرس در شب، ۲ ماشین 
پرس در روز و یک ماشین پرس عصر جمع آوری می شود که تایم صبح و عصر خارج 
از برنامه کلی جمع آوری زباله است، که با مشارکت شهروندان می تواند حذف شده و 

هزینه آن در جای دیگری صرف شود.
وی در ادامه میزان جمع آوری زباله خشک منطقه را نیز موردبررسی قرارداد و بیان 
کرد: به طور میانگین ماهانه ۵ تن زباله خشک در ۵ غرفه سطح منطقه و با ۱۵ وانت 
در شب، ۴ وانت در روز از درب منازل جمع آوری می شود که 8۰ میلیون تومان هزینه 

دارد. 
مدیر منطقه پنج شهرداری قم کمترین همکاری شهروندان را مربوط به محدوده 
شهر قائم دانست و خاطرنشان کرد: شهر قائم به علت حضور افراد جمع کننده زباله 
کمترین همکاری و تحویل زباله خشک را در سطح منطقه پنج داشته و در تلاش برای 

فرهنگ سازی و آموزش د راین محدوده هستیم.

رئیس اداره فنی و نظارت سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

فعالیت۳مرکزمعاینهفنیخودروهای
سبکوموتورسیکلت

رئیس اداره فنی و نظارت سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: سه 
مرکز معاینه فنی قدس به سمت سلفچگان، مرکز معاینه فنی جمکران در محدوده 
مسجد مقدس جمکران و مرکز معاینه فنی ترمینال جنب پایانه مسافربری در قم بوده 
و هرکدام دو لاین برای معاینه فنی خودروهای سبک و یک لاین برای موتورسیکلت 

دارند.
سید صابر مؤمنی در حاشیه آغاز به کار طرح اعمال قانون خودروهای فاقد معاینه 
فنی، با اشاره به راه اندازی سامانه سیمفا در شهر قم اظهار داشت: در حال حاضر سه 
مرکز معاینه فنی خودروهای سبک در شهر قم فعالیت می کنند که هرکدام یک خط 

نیز برای معاینه فنی موتورسیکلت دارند.
وی مراکز معاینه فنی خودروهای سبک در قم را اعلام کرد و افزود: مرکز معاینه فنی 
قدس به سمت سلفچگان، مرکز معاینه فنی جمکران در محدوده مسجد مقدس 
جمکران و مرکز معاینه فنی ترمینال جنب پایانه مسافربری قم بوده و هرکدام دو لاین 

برای معاینه فنی خودروهای سبک و یک لاین برای موتورسیکلت دارند.
ثبت تخلف نداشتن معاینه فنی در دوربین های هسته مرکزی 

رئیس اداره فنی و نظارت سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: 
خودروهای صفرکیلومتر بعد از چهار سال و خودروهای عمومی مانند تاکسی ها نیز 

بعد از یک سال جهت دریافت معاینه فنی می توانند به این مراکز مراجعه کنند.
وی به اجرای طرح محدوده کاهش تردد اشاره و عنوان کرد: با اجرای این طرح 
خودروها و موتورسیکلت هایی که در محدوده طرح ترافیک و محدوده هسته مرکزی 
شهر تردد دارند توسط دوربین های پلاک خوان و سامانه LEZ ازنظر داشتن معاینه 
فنی بررسی شده و در صورت نداشتن معاینه فنی معتبر توسط پلیس راهور اعمال 

قانون خواهند شد.
مؤمنی در پایان تأکید کرد: تا زمان اتصال تمام دوربین های سطح شهر به سامانه 
تنها به خودروها و موتورسیکلت های فاقد معاینه فنی معتبر اخطار داده می شود و با 
اجرای کامل این طرح، سامانه به صورت هوشمند اعمال قانون کرده و جریمه مستمر 

برای این خودروها و موتورسیکلت ها صادر خواهد کرد.

مدیرکل امور فنی استانداری قم تاکید کرد؛

لزومالگوگیریازشهرهایموفق
درحوزهبافتتاریخی

مدیرکل امور فنی استانداری قم بر لزوم الگوگیری از شهرهای موفق در حوزه بافت 
تاریخی تاکید کرد. 

عباس صادقیان در گفت وگویی، با اشاره به اینکه بافت تاریخی یک بافت با اهمیت 
است، اظهار کرد: بافت تاریخی یک شهر می تواند بیانگر تمدن و هویت آن شهر باشد.
وی با بیان اینکه تمام سازمان های مرتبط بر اهمیت بافت تاریخی واقف هستند، 
مطرح کرد: اختلافاتی که گاها در این حوزه به وجود می آید در موضوع نحوه اجرای 

طرح ها و فعالیت در این بافت است.
مدیرکل امور فنی استانداری قم با اشاره به اینکه در زمانی سوءبرداشت و سوءتفاهم 
در بافت تاریخی موجب بروز مشکلاتی شده بود، عنوان کرد: خوشبختانه با اقدامات 

صورت گرفته اختلافات در این حوزه درحال رفع است.
وی با بیان اینکه بافت تاریخی شهر ۵۵ هکتار کاهش یافته است، خاطرنشان کرد: 

در حوزه بافت تاریخی نیازمند توجه هرچه بیش تر و ارائه برنامه های موفق هستیم.
صادقیان ادامه داد: در این راستا می توانیم از استان هایی که عملکرد موفقی در 

حوزه بافت تاریخی داشته اند الگوگیری کنیم.
وی در پایان با اشاره به اینکه دیدگاه ارزش افزوده و موقعیت فرهنگی در بافت 
باید  بافت توسط ساکنین آن شده است، تصریح کرد:  این  تاریخی موجب ترک 
انگیزه ای ایجاد شود تا علاوه بر تامین زیرساخت مناسب و امکانات مناسب مردم در 

همین بافت بمانند و به زندگی خود ادامه دهند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم بیان کرد:

نظارتیبرپسماندواحدهایصنعتی
وجودندارد

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: متاسفانه درحال حاضر 
نظارت بر پسماند صنعتی انجام نشده و در هر عرصه ای که باز شده باشد، شاهد 

رهاسازی پسماند واحدهای صنعتی و تولیدی هستیم.
سیدعبدالله میرابراهیمی روزدوشنبه در جلسه کارگروه مدیریت پسماند که در سالن 
جلسات معاونت عمرانی استانداری قم برگزار شد، با اشاره به بازدید از رودخانه سلمان 
بخش سلفچگان، اظهار کرد: متاسفانه در این بازدید مشخص شد هزار سرویس 

ضایعات ریخته گری در رودخانه ریخته شده است.
وی با بیان اینکه اهالی این منطقه نسبت به مقصر این حرکت ابراز بی اطلاعی 
کرده اند، مطرح کرد: با بارش های شدید باران شاهد بروز سیلاب و ورود این ضایعات 

در چشمه های آب های زیرزمینی خواهیم بود.
با اشاره به اینکه سایت ویژه  مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
پسماند را در ۲ سال قبل درنظر گرفتیم، عنوان کرد: در سال ۹۹ نیز سازمان محیط 

زیست دستورالعمل مدیریت پسماند را تدوین کرده است.
وی با تاکید بر اینکه در این دستورالعمل نظارت مدیریت پسماند با سازمان صنعت، 
معدن و تجارت است، خاطرنشان کرد: همچنین عواقب عدم اعلام پسماند نیز بر 

عهده واحدهای صنعتی و تولید کننده است.
بر پسماند  نظارت  پایان تصریح کرد: متاسفانه درحال حاضر  در  میرابراهیمی 
صنعتی انجام نشده و در هر عرصه ای که باز شده باشد، شاهد رهاسازی پسماند 

واحدهای صنعتی و تولیدی هستیم.

استاندار قم گفت :برخی از کلان پروژه های استان بدلیل اینکه در گذشته 
شروع درست و قانونی نداشته در مسیر اجرا با مشکل روبرو و متوقف شده بود 
که ما با حل این مشکلات و رفع موانع قانونی مسیر را برای عملیاتی کردن آنها 

فراهم کرده ایم.
سیدمحمدتقی شاهچراغی به مناسبت روز دانش آموز  پای درددل دانش 
آموزان نخبه قمی نشست و در پاسخ به  انتقادات و مطالبات دانش آموزان گفت: 
برخی از نقدها باید از مسیر آموزش و پرورش پیگیری شود. وی ادامه داد: ظرف 
چند روز آینده آموزش و پرورش باید پاسخ مناسب و مستدل به اشکالات مطرح 
شده در این نشست را برای دانش آموزان بیان کند. استاندار قم با بیان اینکه 
در چنین جلسات و نشست هایی بخشی از ابهامات و سوالات پاسخ داده می 
شود بر لزوم استمرار این جلسات و  با حضور نمایندگان دانش آموزان شهرستان 
های تابعه تاکید کرد. شاهچراغی با تاکید بر اینکه قم جایگاه رفیعی در جهان 
اسلام دارد، خاطرنشان کرد: جبهه باطل نیز قم را به عنوان مرکز و نرم افزار اصلی 

انقلاب اسلامی می داند پس برای تضعیف آن هم برنامه ریزی میکند.
وی با اشاره به اینکه در موضوع کرونا نیز شاهد هجمه های غیرواقعی علیه قم 
بودیم، تصریح کرد: شیوع این ویروس از دیگر استان ها بوده ولی با فعالیت های 
رسانه ای علیه قم، شاهد موج قم هراسی بودیم. شاهچراغی با تاکید بر اینکه 
نباید وعده هایی بدهیم که عملیاتی نشوند، ابراز کرد: اقدامات خوبی در راستای 
توسعه و بهبود خدمات در استان انجام شده است که باید برای مردم تبیین شوند. 
وی در ادامه افزود: برخی از کلان پروژه های استان بدلیل اینکه در گذشته 
شروع درست و قانونی نداشته در مسیر اجرا با مشکل روبرو و متوقف شده بود که 
ما با حل این مشکلات و رفع موانع قانونی مسیر را برای عملیاتی کردن آنها فراهم 
کرده ایم. استاندار قم با بیان برخی از دستاوردهای دولت و مدیریت استان در 
یکسال گذشته، مطرح کرد: برای تعیین تکلیف و اجرایی شدن برخی از پروژه 
های مهم و راکد استان، فعالیت های خوب و امیدبخشی انجام شده است که 

امیدواریم با پیگیری های لازم هر چه سریع تر عملیاتی شود.
جمع بندی و احصا تمام نظام مسائل روستاهای قم 

میدانی  حضور  با  قم  روستاهای  مسائل  نظام  تمام  اینکه  به  اشاره  با  وی 
جمع بندی و احصا شده است، اظهار کرد: در مواردی نیز به دلایل مختلف 
امکان و ظرفیت لازم برای حل مشکلات وجود ندارد اما باید این دلایل به اطلاع 

مردم برسد تا ابهامی در ذهن مردم باقی نماند.
شاهچراغی همچنین با اشاره به بیش از هزار و ۵۰۰ هکتار بافت فرسوده در 
استان قم داریم، خاطرنشان کرد: برای حل این مشکل نیز زمینی در پردیسان را 

در اختیار مجموعه مدیریت شهری به منظور حل این مشکل قرارداده ایم.
وی با اشاره به سکونت های غیررسمی در استان قم، تصریح کرد: برای حل 
این مشکل و ساکنین منطقه اسماعیل آباد زمینی به مساحت ۳۲ هزار هکتار 

اختصاص دادیم.

استاندارقم مطرح کرد؛

رفعموانعقانونیبرخیکلانپروژههایراکد

تمرین تیم ملی فوتبال

قم  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون  مدیرکل 
و هیئتهای مذهبی در  به نقش مساجد  با اشاره 
رونق تولید و اشتغال آفرینی، گفت: در اولین قدم 
مساجد می توانند با استفاده از ظرفیت نمازگزاران 
در راستای تحقق و فرهنگ سازی شعار سال گام 

مهمی بردارند.
،وحید وزیری راد در نخستین کارگاه تجربه نگاری 
و مهارت افزایی مشاغل خانگی هیئات مذهبی قم 
با اشاره به نقش اثرگذار مساجد و هیئات در تحقق 
شعار »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرینی«، اظهار 
کرد: مقام معظم رهبری در سال های اخیر بر دو 
عنوان »اقتصاد« و»تولید« تاکید داشته اند، چراکه 
شعارهای سال های گذشته هم با عناوینی همچون 
الگوی  اصلاح  و  جویی  اقتصادی،صرفه  انضباط 
مصرف و جهاد اقتصادی، تولید ملی و حمایت از 
اقتصاد  و  اقتصادی  ایرانی،حماسه  کار  و  سرمایه 
ایرانی مطرح شده  مقاومتی و حمایت از سرمایه 

است.
و  فرهنگی  کارهای  بر  علاوه  افزود:  راد  وزیری 
هنری، کار آفرینی در کانون های مساجد می تواند 
بخش دیگری از فعالیت مساجد و هیئات باشد تا در 
این زمینه هم اشتغالزایی ایجاد و افراد به خودکفایی 

برسند.
وی با اشاره به اینکه اگر به اقتصاد دانش بنیان 
معظم  مقام  فرموده  به  شود  نگاه  فناورانه  نگاه  با 
رهبری شاهد نتایج خوبی خواهیم بود، بیان کرد: 
تولید محصولات با کیفیت در داخل کشور راه حل 

بیرون رفت از مشکلات اقتصادی است که موجب 
عدم وابستگی به خارج از کشور می شود و بنابراین 
لازم است برای تحقق شعار سال اهل منبر و ائمه 
جماعات و مداحان و هیئات مذهبی فرهنگسازی 

داشته باشند.
که  موضوع  این  اظهار  ضمن  راد  وزیری  وحید 
در سالهای اخیر به دلیل تحولات عظیم در بخش 
فناوری اطلاعات در جهان و ایجاد مشاغل جدید، 
امکان اشتغال خانگی برای بسیاری از افراد در زمینه 
های فناوری اطلاعات یا IT  نیز فراهم شده است، 
روزانه در  زودبازده که  این مشاغل خانگی  گفت: 
سراسر جهان تعداد آن ها رو به فزونی و تنوع است 
این امکان را فراهم می آورد تا افراد بتوانند در محیط 
خانه با استفاده از رایانه و وسایل جانبی مورد نیاز، 
حوزه  این  در  گوناگون  کارهای  و  کسب  انجام  به 

بپردازند.
وی با اشاره به نقش مساجد در تحقق شعار سال 
گفت: دراولین قدم مساجد می توانند با استفاده 
از ظرفیت نمازگزاران در راستای تحقق و فرهنگ 
سازی شعار سال گام های مهمی بردارند، چراکه 
بسیاری از نمازگزاران از قشرهای مختلف هستند 
که در میان آنها افراد نخبه و حتی تولیدکننده وجود 
دارد که می توان از تجارب آنها بهره برد، این افراد با 
توجه به تجربه های بالا می توانند کمک های فکری 
خوبی به منظور تحقق اهداف شعار سال ارائه دهند.
راد خاطرنشان کرد: همچنین، مساجد  وزیری 
می توانند به عنوان محور از امکانات فیزیکی خود 

برای تحقق این شعار سال استفاده کنند، برای مثال 
مساجد می توانند زمینه ایجاد کارگاه های تولیدی را 
فراهم کنند و از این طریق از تولید کنندگان حمایت 
داشته باشند. حل مشکلات اقتصادی هر کشوری 
بستگی به اهتمام آن کشور به تولید ملی و حمایت از 
تولید کنندگان دارد، چراکه حمایت از تولید موجب 

حل معضلات و مشکلات اقتصادی می شود.
خانگی  مشاغل  امروزه  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
عنوان  به  خانگی  کارهای  و  کسب  و  زودبازده 
راهکاری مهم برای خوداشتغالی و  ایجاد اشتغال 
و درآمد در سراسر جهان به حساب می آیند تصریح 
کرد: قابلیت انجام این نوع کسب و کار در منزل 
سبب ایجاد مزایای بی شماری برای شاغلین آن ها 
می شود، که از جمله می توان به ایجاد توازن بین 
آنان، حذف  اشتغال  و  زنان  مسئولیت خانوادگی 
هزینه های مربوط به خرید، رهن و اجاره کارگاه و 
ایاب و ذهاب، استفاده از نیروی کار سایر اعضای 
خانواده و ایجاد زمینه های کار خانوادگی ، امکان 
انتقال تجارب از طریق آموزش غیررسمی به شیوه 
استاد- شاگردی بین اعضاء خانواده و بسیاری فواید 
دیگر اشاره کرد که این مهم با فرهنگسازی از درون 

مساجد و هیئات محقق می شود.
وی در پایان گفت: متقاضیان تسهیلات مشاغل 
https:// نشانی  به  مراجعه  با  میتوانند  خانگی 
توانند  می   /mashaghelkhanegi.mcls.gov.ir
ثبت نام نموده و کلیه مراحل ثبت نام را با استفاده 
از راهنمایی های موجود در این سامانه انجام دهند.

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد:

لزومتوجهبهظرفیتمساجدوهیئتهایمذهبیدرتولیدواشتغالآفرینی

عکاس :حسین ظهروند


